
مدیرکل منابع طبیعی استان قم :

روزهای گردوغباری قم به ۱۰۰ روز رسیده است

جمعی از پیشکسوتان و قهرمانان کاراته قم مطرح کردند :

انتخاب رییس جدید هیات کاراته قم 
غیرقانونی است
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وقتی آه از نهاد مستأجران بلند می شود
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عدم  نظارت،  عدم  دلیل  به  قم  در  مسکن  اجاره  بحران 
تعامل و بی انصافی برخی صاحب خانه ها و تعدد خانه های 
خالی دوچندان شده و آه از نهاد مستأجران بلند کرده است. 
هفته های پایانی فصل بهار تا اوایل پاییز، ازجمله ایام مهم در 
مسکن، اگرچه  اجاره  بحران  است،  مستأجران  جابه جایی 
درد نوپایی در قم نیست، اما باوجود شیوع کرونا در ماه های 

اخیر، به زخمی سر باز شده و ملتهب تبدیل شد که بسیاری 
از خانواده ها را گرفتار کرده است. اگرچه شنیده هایی حاکی 
به  اجاره نامه ها  چندماهه  تمدید  برای  قانونی  پشتوانه  از 
دلیل شیوع کرونا به گوش می رسد اما به گفته بسیاری از 
مستأجران، افزایش اجاره بها برای ماندن و یا فسخ قرارداد 
ازجمله خواسته های برخی از صاحب خانه هاست، تا از همین

جمعی از پیشکسوتان و قهرمانان کاراته قم روز شنبه در 
نشستی خبری، ضمن غیرقانونی دانستن انتخاب رییس 
مجمع  مجدد  برگزاری  خواستار  قم،  کاراته  هیات  جدید 
انتخاباتی این هیات ورزشی شدند.  سید علی خلیلی، از 

پیشکسوتان کاراته قم و عضو هیات رییسه هیات کاراته 
استان، با اشاره به اوضاع واحوال نابسامان کاراته قم گفت: 
در سال های گذشته آسیب های متعددی به کاراته استان 

واردشده است که این مشکلات باید مطرح تا مسیر حل
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افتتاح ۱۱۰ پروژه 
همزمان با دهه کرامت

معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی، گفت: 
با گرم شدن هوا و حضور مردم در بوستان ها و مکان های پرتردد بوستان ها و مبلمان 
شهری با برنامه ریزی و هدفمند روزانه ضدعفونی می شود. سید امیر سامع با اشاره به 
لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی، اظهار داشت: با وجود کنترل ویروس کرونا و پایان 
بسیاری از محدودیت های اجتماعی اما هنوز شهروندان باید پروتکل های بهداشتی را 
رعایت کرده و خطر آلوده شدن به ویروس کرونا را جدی بگیرند. معاون خدمات شهری 

شهرداری قم ضدعفونی کردن معابر را یکی از اقدامات شهرداری از زمان شیوع

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: تفکر خودرو محوری در شهر قم، 
باعث آلودگی بیشتر هوا شده و به محیط زیست آسیب می زند.  سید رضا موسوی 
مشکینی بیان کرد: اصلاح این روند علاوه بر تلاش مسئولان مدیریت شهری 
نیازمند همکاری بیش ازپیش شهروندان است تا بیش از این شاهد آلودگی هوای 
شهر در اثر تردد خودروها نباشیم. وی افزود: علاوه بر مباحث زیست محیطی و 
آلودگی هوا ناشی از سوخت های فسیلی، تجربه نشان داده است که هر اندازه 

خیابان و پل در شهر ساخته شود به دلیل زیادشدن تعداد خودروها بازهم مشکل

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

بوستان ها و مبلمان شهری روزانه ضدعفونی می شود
مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم:

خودرو محوری به محیط زیست قم آسیب می زند

شهردار قم خبرداد:

آخرین وضعیت شیوع کرونا درقم

مدیرکل بهزیستی استان قم از راه اندازی مراکز مثبت زندگی 
با ۲۲ خدمت در قم خبر داد و گفت: موافقت اصولی این مراکز 
بهزیستی صادر خواهد  با هفته  تیرماه مصادف  آخر  در هفته 
شد.  مهدی پهلوانی امروز با ذکر اشاره به اتمام مهلت فراخوان 
و بارگذاری مدارک توسط متقاضیان تأسیس مراکز مثبت زندگی 
اختصاصی  و  عمومی  صلاحیت های  بررسی  داشت:  اظهار 
متقاضیان تأسیس این مراکز در قم از امروز آغاز می شود.  وی ادامه 

داد: مراکز خدمات بهزیستی )مثبت زندگی( مراکزی غیردولتی

 استاندار قم گفت: با توجه به محدودیت منابع مالی پروژه هایی 
که قابلیت بهره برداری سریع دارند باید در اولویت دستگاه های 
اجرایی باشند. بهرام سرمست بعد از ظهر شنبه در سومین جلسه 
شورای برنامه ریزی استان قم که در سالن کرامت استانداری قم و 
با حضور نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی برگزار شد، 
بیان کرد: در ارتباط با بحث اختصاص بودجه باید چند نکته را مد 
نظر داشته باشیم از جمله محدودیت منابع مالی و بحران اقتصادی 

و تحریم و هم چنین بحران کرونا که دولت با آن دست و پنجه نرم

مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد:

راه اندازی مراکز مثبت زندگی با 
۲۲ خدمت 

استاندار قم اعلام کرد:

۲۰ پروژه شاخص اولویت مهم 
استان قم
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اشتباه آژانس، دشمنی 
آمریکا و تدبیر ما

اتمی،  انرژی  المللی  بین  آژانس  حکام  شورای 
پیش نویس قطعنامه سه حکومت لروپایی را درباره 

برنامه هسته ای ایران تصویب کرد.این قطعنامه در چه شرایطی تصویب شد و کدام 
پیامدهای احتمالی را در پی خواهد داشت؟این نوشتار پاسخهایی کوتاه دربردارد.

۱-مدیرکل آژانس در گزارش و اظهارات خود از مخالفت ایران با بازرسی آن سازمان 
از برخی مکانها خبر داد.موضوعی که زمینه مناسبی برای تبدیل موضوع ایران از 
مساله ای عادی به موضوع اختلاف آمیز ایجاد کرد.حال آنکه ایران با وجود کاهش 
تعهدات برجامی، همچنان به اجرای پروتکل الحاقی به موافقت نامه پادمان، ادامه 
می دهد.از این رو نمی توان این نکته را پذیرفت که دبیرخانه در حالی که بازرسانش 
به شکل گسترده ای به مکانهای هسته ای ایران و اسناد آن دسترسی دارند، بدون 
انگیزه سیاسی موضوع جلوگیری ایران را از دسترسی به دو مکان،، این گونه مهم 

تلقی کند و آن را به شورای حکام بکشاند..
۲-آمریکا برای نابودی برجام، از هیچ تلاشی رویگردان نیست.خروج از برجام، 
اعمال گسترده تربن تحریمها علیه ایران و تلاش برای وادارسازی دیگران به همراهی 
با آمریکا، به گونه ای که ایران هیچ دستاوردی از تداوم اجرای برجام نداشته باشد، 
در این چارچوب قابل تحلیل است.آمریکا اکنون در پی آن است که با استفاده از 
ظرفیت خود در آژانس،  موضوع هسته ای ایران را بار دیگر در شورای امنیت مطرح 
کتد.واشتگتن تلاش می کند از پایان تحریمهای نظامی ایران،- که یکی از مفاد 
برجام است-جلوگیری کند.ارجاع دوباره پرونده ایران به شورای امنیت علاوه بر 
کمک به آمریکا برای نابودسازی برجام، دستیابی آن حکومت را به دیگر هدفش، 
جلوگیری از پایان تحریم تسلیحاتی ایران، آسان تر می سازد.می توان پیش بینی کرد 
که آمریکا در اجلاس ماه سپتامبر،در پی آن خواهد بود که پس از گذشت سه ماه از 
اجلاس این هفته شورای حکام، زمینه ارجاع پرونده را به شورای امنیت فراهم کند.

۳- شورای حکام هرچند قطعنامه پیشنهادی اروپایی ها را درباره ایران تصویب 
کرد، اما نتوانست مانند بیشتر موارد، با اجماع تصمیم بگیرد.هرچند نبود اجماع 
میان اعضا،نشانگر وجود شکاف میان اعضا و البته نشانه تلاشهای دیپلماتیک ایران 
است، اما اثر عملی ندارد.شورای حکام پیش از این نیز در سپتامبر۲۰۰۵ قطعنامه 
ای را که موضوع هسته ای ایران را با صلح و امنیت بین المللی مرتبط دانست، 
بدون اجماع به تصویب رساند. موضوع هسته ای و مناسبات ایران و آژانس پرفراز و 
نشیب بوده است.به نظر می رسد ایران در شرایطی که رویدادهای دو سال گذشته 
را به خوبی مدیریت کرده است، به گونه ای رفتار خواهد کرد که آمریکا در اجلاس 
سپتامبر نتواند به اهداف دشمنانه خود دست یابد و زمان را در پرونده هسته ای به 
عقب برگرداند.به ویژه آنکه آخرین نظرسنجی ها این احتمال را که ترامپ در انتخابات 

آمریکا شکست خواهد خورد، تقویت می کند.

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده: 

زنان ایرانی درجه دوم محسوب نمی شوند 
 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده با تاکید بر اینکه نگاه ما نسبت به 
بحث زنان، اسلامی و بر مبنای شرع است، گفت: با استقرار این نگاه در سراسر 
کشور، دیگر زنان شهروندان درجه دو و وابسته به پدران و همسران قلمداد نمی شوند. 
 معصومه ابتکار روز شنبه در نشست با مدیران کل امور زنان و خانواده استان های 
سراسر کشور که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک نزدیک شدن به 
تولد حضرت فاطمه معصومه)س( و روز دختر افزود: حضرت معصومه)س(، زنی 
فاضله و دارای شخصت والایی در دوران خود بود تا آنجا که در حمایت از برادر خود، 

حرکتی اعتراضی انجام می دهند از این منظر قطب توجهات در شهر قم شدند.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه ایشان هرگز ازدواج نکردند می توان گفت شخصیت 
حضرت معصومه)س( بواسطه شخصت وجودی ایشان تجلی پیدا می کند. این 
شخصیت دست رد بر تفکری زده که ماهیت و موجودیت زن را وابسته به پدر یا همسر 

یا بطور کلی نیازمند سرپرست می داند.

حسن بختیاری زاده*

سردارقاآنی: 

همچون سردار سلیمانی در مسیر تقویت 
محور مقاومت گام برمی داریم

 فرمانده نیروی قدس سپاه در پیامی به مراسم بزرگداشت مرحوم رمضان عبدالله شلح 
دبیرکل سابق جنبش جهاد اسلامی فلسطین تاکید کرد: همچون سردار بزرگوار شهید 
سلیمانی در کنار مردم فلسطین و همه نیروهای مجاهد باقی مانده و همواره در مسیر 

تقویت محور مقاومت گام بر می داریم. 
انقلاب  پاسداران  سپاه  قدس  نیروی  فرمانده  قاآنی  اسماعیل  سردار  پیام  متن  در 
اسلامی خطاب به زیاد النخاله دبیرکل جنبش جهاد اسلامی آمده است: ضایعه فقدان 
دکتر رمضان عبدالله دبیرکل سابق جنبش جهاد اسلامی فلسطین که عمر مبارک خود 
را شجاعانه و فداکارانه در مسیر مجاهدت و پایمردی در عرصه مقاومت و آزادی فلسطین 
عزیز و قدس شریف صرف کرد را به جنابعالی، مجاهدین جنبش جهاد اسلامی فلسطین 
و ملت شریف و مقاوم فلسطین تسلیت عرض کرده و برای همسر فداکار و مکرمه، فرزندان 

و بستگان ایشان صبر جمیل و اجر جزیل مسئلت دارم.
مقابل همه  در  و بصیرت  با شجاعت  فقید عزیز  آن  آمده است:  پیام  این  ادامه  در 
انحراف های ایجاد شده توسط دشمن ایستاد در مسیر مبارزه مانند چراغی روشن گر، 

راهنمای مجاهدین راستین بود.
سردار قاآنی در پیام خود افزود: اینجانب ضمن ارج نهادن به زحمات مخلصانه مرحوم 
رمضان عبدالله در عرصه جهاد و مبارزه علیه رژیم صهیونیستی برای شما سلامتی و مزید 
توفیق مسئلت دارم و از همه همرزمان ایشان و نیروهای عزیز مقاومت جهاد اسلامی 
فلسطین می خواهم راه ایشان را تا رسیدن به هدف نهایی که آزادی فلسطین و قدس 

شریف است ادامه دهند.
فرمانده نیروی زمینی قدس سپاه در این پیام تاکید کرد: ما نیز اطمینان می دهیم که 
همچون سردار بزرگوار شهید سلیمانی در کنار شما و همه نیروهای مجاهد باقی مانده و 

همواره در مسیر تقویت محور مقاومت گام برداریم.
قاآنی در این پیام یادآورشد: از خداوند متعال مغفرت و رضوان الهی برای آن مرحوم 
مسئلت نموده و از حضرت حق تعالی عاجزانه خواستاریم تا روح ایشان را با ارواح طیبه 
صالحین و شهدایی که با برخوردای از رهبری ایشان خواب را از چشم دشمن غاصب 

ربودند محشور کند.

نماینده پیشین مجلس: 

مجلس به نفع مردم کار کند
یک نماینده پیشین مجلس با تاکید بر اینکه نمایندگان مجلس یازدهم اگر اختلاف 
سلیقه جناحی هم دارند باید آن را کنار بگذارند، بر این نکته که مجلس با هماهنگی همه 

قوا از طریق همگرایی به نفع مردم کار کند، تاکید کرد. 
سید ابوالفضل موسوی بیوکی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: معمولا این طور است 
که نمایندگان مردم بعد از گذشت از این همه فیلترها و کانال هایی که برای کاندیدهای 
انتخاباتی وجود دارد پس از انتخابات نباید به مشکل رد صلاحیت و اعتبارنامه ها بخورند؛ 
مگر آنکه گزارش جدیدی در این مدت  کشف و ارائه شود. مثل نماینده ای که درباره مدرک 

تحصیلی اش دروغ گفته باشد.
وی ادامه داد: معمولا نمایندگان مردم که همواره با رای مردم تایید می شوند به دنبال 
تحقق وعده های خود هستند. مجلس یازدهم هم با شعار شفافیت آرا و توجه به مطالبات 
مردم سر کار آمدند، اما اولین عمکرد مجلس به بحث اعتبار نامه آقای تاجگردون گره 
خورد. من نمی خواهم وارد بحث شوم و بگویم صلاحیت ایشان ابتدا در شورای نگهبان 
تایید شده است؛ اما می خواهم بگویم در قدم اول مجلس یازدهم در این موضوع گیر افتاد 

و برایش آزمایش سختی رقم خورد.
این نماینده سابق مجلس گفت: این مجلس قبل از انتخابات خود را به عنوان مجلس 
انقلابی جوان مطرح کرد. چهره هایی که وارد لیست هایشان هم شدند، جوان و مدعی 
انقلابی گری هستند که از فیلتر شورای نگهبان هم عبور کردند. نکته مهمی که باید در 
این میان به آن توجه کرد این است که انتخابات 98 با توجه به گروه خوردن به ماجرای 

شیوع کرونا تحلیل نشد و سر بسته باقی ماند.
وی افزود: تحلیل انتخابات 98 در عرصه سیاسی ما مخفی ماند و شاید روزی زمان 
بررسی آن برسد؛ اما حالا که خودشان ادعا دارند یک دست انقلابی و همراه جریان 
انقلاب هستند و با دیگر قوا هماهنگ هستند باید نوید کار همسو و فعال و پرشور و پر 
انگیزه را به مردم بدهند. اگر اختلاف سلیقه جناحی هم دارند کنار بگذارند و با هماهنگی 

همه قوا از طریق همگرایی به نفع مردم کار کنند.
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رییس جمهوری از آغاز سال تحصیلی مدارس و دانشگاه ها در روز ۱۵ شهریورماه 
خبر داد و گفت: ممکن است نیاز باشد مدارس از اول یا هفتم شهریور باز باشند و 
دست آموزش و پرورش در این زمینه باز است اما ما مبنا را روز پانزدهم شهریورماه 

می گذاریم. 
حجت الاسلام والمسملین »حسن روحانی« صبح شنبه در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا گفت: بیش از چهار ماه است که مردم با ویروس خطرناک کرونا درگیر 
هستند. ۱۲۳ روز از شروع شیوع ویروس کرونا گذشته است که براساس اعلام 
وزارت بهداشت، آخرین روز بهمن بود و در این ۱۲۳ روز مردم ایران، کادر بهداشت 
و درمان و همه مسئولان و مردم مقابله خوب و جامعی در برابر این ویروس داشتند.  
رییس جمهوری با بیان اینکه اکنون زمان پایان مقابله و مواجهه با کرونا نیست، 
اظهار داشت: نه دنیا و نه نظام بهداشت و  درمان زمان خاصی را برای پایان بیماری 
اعلام نکردند. واکسن و درمان قطعی نیست، رفتار این ویروس کمی در حال تغییر 
است و تغییر کامل و ثابتی هم ندارد. آنگونه هم که اعلام کرده اند، خود به خود هم 

از بین نخواهد رفت لذا ما خودمان را برای یک مقابله بلندمدت آماده کنیم.
روحانی با بیان اینکه متاسفانه کمک بزرگ به این ویروس ممکن است خودمان 
توسط  بلکه  نمی شود  منتقل  به خود  ویروس کرونا خود  باشیم، تصریح کرد: 
خودمان منتقل می شود یعنی یک نفر بیمار می شود، مراعات نمی کند، خود را 
قرنطینه نمی کند، با افراد مراوده می کند و همه را بیمار می کند. پس خودمان در 
توسعه و انتقال این بیماری نقش داریم بنابراین باید به این ویروس کمک نکنیم 

بلکه به مردم کمک کنیم به ویژه افراد مسن و کسانی که بیماری زمینه ای دارند.  
وی با بیان اینکه آنچه وزارت بهداشت به آن تاکید دارد مساله فاصله گذاری 
اجتماعی است که باید رعایت شود، خاطرنشان کرد: در تجمعات حضور نیابیم، 
بهداشت فردی را رعایت کرده و از ماسک استفاده کنیم. ماسک می تواند در عدم 

تسری این بیماری موثر باشد و این زنجیره قطع شود.  
استفاده از ماسک در برخی مکانها الزامی می شود

به گفته رییس جمهوری، یکی از تصمیمات امروز ستاد ملی مقابله با کرونا آن 
است که در یکی، دو هفته آینده طرح الزام استفاده از ماسک در جاهای ضروری 

تصویب و ابلاغ شود.
کرونا  با  مبارزه  ماهه  پنج  تجربه  به  اشاره  با  ادامه  در  جمهوری  رییس 
همه  به  توجه  با  معنوی  و  فرهنگی  آموزشی،  اقتصادی،  فعالیت های  گفت: 
دستورالعمل هایی که وزارت بهداشت و درمان می تواند آزاد باشد.  نمی گوییم که 
کارها تعطیل شود چونکه شدنی و امکان پذیر نیست و مردم هم نمی پذیرند. دنیا 
هم برخی  بازگشایی کردند و وسط آن باز محدودیت می گذارند و دوباره بازگشایی 

می کنند.
اما  است  ما  نظر  مورد  نه  و  دارد  ضرورت  تعطیلی  نه  کرد:  تاکید  روحانی 
دستورالعمل ها و پروتکل ها همه باید مراعات شود.  بنابراین »فعالیت آری، ولی 
تجمع و اجتماع و تردد در جاه هایی که ضرورت ندارد  نه«، اگر ما  به جا،   آری یا نه 

بگوییم، می توانیم با کمک همدیگر در یک زمان قابل قبولی شرایط را بهتر کنیم.
رییس جمهوری افزود: تا امروز قبلا هم که گفته شد درگیر موج اول این بیماری 
هستیم، بعضی از استانها به پیک رسید و عبور کرد و بعضی استانها امروز گرفتار 
آن هستند و ممکن است آنها هم در چند روز آینده از آن عبور کنند، ممکن است 
استانهای دیگر دومرتبه این پیک در آنها شروع شود و این موج اول موج ثابتی 

نیست و در حال حرکت است و باید در نظر بگیریم همه خودمان را آماده کنیم.  
مردم بدانند درگیری ما با این ویروس طولانی مدت است

روحانی در ادامه به فشار روحی و روانی این ویروس در جامعه اشاره کرد و گفت: 
این  ادامه  با  و افسرده کند و خیلی ها  را نگران  این ویروس مردم  ممکن است 
بیماری دچار بیماری روحی شوند. بنابراین از همه آنهایی که  تخصص اجتماعی و 
روانشناختی و آنهایی که در زمینه علوم حوزوی و دینی تخصص دارند، در تبلیغات 
تخصص دارند، هنرمند و شاعر هستند و همه آنهایی که به نوعی در هنر ورود دارند 
و دستگاه های تبلیغاتی ما به ویژه صدا و سیما و فضای مجازی می خواهم که کمک 
کنند تا مردم را آماده کنیم و اولین آمادگی این است که مردم بدانند درگیری ما با 
این ویروس کوتاه مدت نیست و خودمان را برای یک زمان طولانی تر آماده کنیم 

بنابراین همه در این زمینه کمک و یاری کنند.  
رییس جمهوری خطاب به مردم گفت: در آغاز بهداشت و درمان، نیروهای مسلح 
و مردم و صدا و سیما همه در اواخر اسفند و اوایلفروردین و اردیبهشت خیلی خوب 

همکاری کردیم و خوب توانستیم از روزهای سخت بگذریم.  
وی تاکید کرد: این کار نیاز به استقامت و استمرار دارد. اگر استقامت ما رها 
شود و روی استمرار آن فکر نکنیم ممکن است دستاوردهای گذشته مورد تردید 

و یا حتی از بین برود.  
به خاطر ایران شکیبا باشیم

روحانی گفت: می خواهم در این جلسه به عنوان رییس جمهوری مردم ایران 
از آنها خواهش کنم و به آنها بگویم به خاطر پاسداری از ایران و دستاوردهایمان، 
شکیبایی را ادامه دهند. نگران و مضطرب نشویم و نگوییم نمی توانیم چرا که ما 
ملت بزرگی هستیم و می توانیم. ما امروز مواجه شدیم با یک مشکلی به نام این 
ویروس و تا امروز وضع ما خیلی خوب بوده است. البته شاید در روزهای اخیر 

مقداری مسوولان گلایه دارند که باید همه باهم این گلایه را حل کنیم.
رییس جمهوری افزود: آنجایی که همه با هم هستیم و کار را باور داریم خوب 
پیش رفته ایم. این ویروس، ویروسی نیست که فقط در بخش بیماری و درمان و 
اپیدمی با آن سروکار داشته باشیم. این مساله بزرگی است که تمام روابط انسانی 
و بین المللی را تحت تاثیر قرار داده است. عده ای با مرگ عزیزان وعده ای با رنج 

جانکاه بخشی از مردم و عده ای با سختی معیشت از تاثیرات این ویروس است.  
روحانی ادامه داد: مشاغل برخی رسته ها تعطیل شده است و شاید این تعطیلی 
ادامه داشته باشد. ضربه سختی به حمل و نقل، گردشگری، مراودات بین المللی 
و تجارت و صادرات و واردات وارد شده است. ضربه سختی به آموزش، فرهنگ و 
حتی به بخش هایی از پزشکی خورده است. هنوز دندانپزشکی ما برای فعالیت 

خود مشکل داشته باشد.
تا امروز در مقابله با کرونا سرافراز بودیم

روحانی گفت: به یمن فداکاری جبهه سلامت و همه کسانی که در خط مقدم 
در این جبهه فعالیت کردند، با فداکاری پزشکان و پرستاران و بخش های دیگر 
مدافعان سلامت و همچنین با همکاری همه مردم و نیروهای مسلح و سایر قوا تا 

امروز در مقابله با کرونا سرفراز بودیم.
رییس جمهوی، کارنامه کشور را در مقابله با کرونا در مقایسه با کشورهای پیشرفته 
قابل قبول دانست و گفت: علت اصلی پیشرفت و دستاورها در این زمینه به خاطر 
همکاری و انسجام و همدلی و با هم بودن است اما یقینا زیربناهای مستحکمی هم 

که در کشور فراهم شده است کمک کرد تا از این مرحله عبور کنیم.
روحانی تصریح کرد: اگر زیربنای پزشکی و زیرساخت درمانی کشور آماده نبود و 
همان زیرساخت سال 9۱ بود نمی توانستیم پیش برویم فعالیت هایی که در این ۷ 
سال انجام شده و زیرساخت های درمانی و طرح تحول سلامت انجام شده است 
کار بزرگی بود؛ افزایش تخت های بیمارستانی، آی سی یوها و همه  امکاناتی که 

امروز وجود دارد و پزشکان و پرستاران ما با آن زمان قابل مقایسه نیست.
زیرساخت های ارتباطی نبود مبارزه با کرونا سخت می شد

روحانی با بیان این که آماده بودن زیرساخت های درمانی کشور در دوران کرونا 
کمک بزرگی برای کشور بود افزود: از طرفی اگر زیرساخت های ارتباطات وجود 
نداشت و فضای مجازی سامان دهی نشده بود و پهنای باند اینترنت نداشتیم و 
تلفن همراه هوشمند در اختیار مردم نبود، روند مبارزه با کرونا خیلی سخت 

می شد.
رییس  جمهوری گفت: در بخش آموزش، خرید و فروش و اطلاعات و بسیاری 
از فعالیت های عمومی، حتی در سوگواری ها از فضای مجازی استفاده می شد، 
این زیرساخت های قوی و محکم در کشور در این ۷ سال ایجاد شد کمک بزرگی به 

کشور در روند مقابله با کرونا کرد.
روحانی اظهار داشت : شرکت های دانش بنیان سومین زیرساخت وساماندهی 
بود که در مقابله با کرونا به کمک کرد، اگر این شرکت ها به تعداد همان ۵۰ شرکت 
سال های پیش بودند، اکنون چه کاری می توانستیم انجام دهیم؛ اکنون ۵هزار 
شرکت دانش بنیان در کشور فعال هستند و افتخارآفرینی می کنند که کار بزرگی 

است و زیرساختی است که آماده شده است.
وی گفت: در بخش کشاورزی اگر تلاش های این چند سال نبود باید امسال هم 
۶ میلیون گندم خریداری می کردیم، چکار باید می کردیم و از کجا باید گندم مورد 
نیاز را می خریدیم و اصلا کدام کشور به ما می فروخت؛ و اکنون در چه شرایطی 

ما بودیم؟
روحانی گفت: کاری که در کشاورزی و انرژی انجام و خودکفایی که ایجاد شده 
در بخش های مختلف در آب و برق اقداماتی که انجام شده است اکنون اگر در این 
ها دچار مشکل بودیم کار ما خیلی سخت بود. باید از تمام کسانی که در فراهم 
کردن زیرساخت ها و کارهای قبلی و کارهایی که در این مدت انجام شده است 

تشکر کنیم.
ممکن است تعطیلی پنجشنبه های مدارس حذف شود

روحانی درباره مصوبات جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا درباره آموزش نیز بیان 
کرد: تصمیم گرفته شد دانشگاه ۱۵ شهریور فعالیت خود را آغاز کند. این آغاز فقط 
حضوری نیست بلکه بخشی در فضای حقیقی و بخشی به شکل مجازی است 

البته با کلاس خلوت و خوابگاه خلوت.
رییس جمهوری با بیان اینکه کلاس و خوابگاه شلوغ می تواند مشکل ایجاد کند، 
یادآور شد: کسانی که در شهر دیگری قبول شدند، می توانند در دانشگاه شهر 
خود تحصیل کنند تا از این طریق، امکان شکل گیری خوابگاه  و کلاس خلوت 

فراهم شود.
روحانی با اعلام آغاز به کار و افتتاح کلاس های آموزش و پرورش در ۱۵ شهریور 
عنوان کرد: ممکن است نیاز باشد مدارس از اول یا هفتم شهریور باز باشند و 
دست آموزش و پرورش در این زمینه باز است اما ما مبنا را روز پانزدهم شهریورماه 
می گذاریم. به وزارت آموزش و پرورش این اجازه داده شد که از ابتدای شهریور، به 
تناسب استان ها آموزش خود را آغاز کند. با توجه به اینکه ممکن است تصمیماتی 
در مورد تعطیلی یک روز در میان کلاس ها یا خلوت تر شدن کلاس ها گرفته شود، 

تعطیلی روزهای پنج شنبه هم حذف می شود.  
وی ادامه داد: آخرین نکته ای که تصویب شد در مورد کمیته تبلیغات بود تا 
آنهایی که مساله پایان کرونا را مطرح کرده و می کنند که کرونا تمام شد یا مردم را 
مضطرب می کنند. مقرر شد صدا و سیما و رسانه ها بیشتر در این رابطه به فعالیت 

پرداخته و مردم را آگاه می کنند.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح :

دشمن از توان موشکی ایران
 سخت در هراس است

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: صنعت دفاعی ما امروز به نقطه ای 
از بالندگی، پیشرفت و خود اتکایی رسیده و دشمن نیز از این قدرت دفاعی و قطع 
وابستگی و اقتدار نظامی بخصوص در حوزه توانمندی موشکی سخت در هراس است.

امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با گرامیداشت سی و 
هشتمین سالگرد شهادت مصطفی چمران آن فرمانده دانشمند، مجاهد و عارف و 
تجدید میثاق با آرمان های بلند انقلاب اسلامی و شهیدان و تأکید بر ادامه و استمرار 
راه روشن، درخشان و آموزنده این شهید، گفت: آنچه که در ماه های نخست انقلاب 
شکوهمند اسلامی به همت و تلاش شهید مصطفی چمران در صنعت بومی دفاعی 
پایه گذاری شد امروز به بلوغ، پیشرفت های چشمگیر و خیره کننده و قدرت آفرینی 
رسیده است که دنیای استکبار و نظام سلطه به عظمت آن معترف اند و در صددند تا با 
تحریم های ظالمانه و ناعادلانه قدرت و دستاوردهای گران سنگ ملت ایران را محدود و 

در صورت امکان از بین ببرند.
وی افزود: در مکتب و آرمان شهید مصطفی چمران، انقلاب اسلامی با تکیه به مبانی 
اسلام عزیز، قرآن و سیره اهل بیت عصمت و طهارت )ع( تعریف و شناخته می شود و 
مبنای حرکت انقلاب اسلامی با محوریت آحاد ملت شکل می گیرد و بر همین اساس 
است که امروز دشمنان جنگ اقتصادی گسترده و همه جانبه ای را علیه ملت ما شروع 
کرده اند که هدف اصلی شأن به زانو در آوردن مردمی است که رژیم منحوس پهلوی را 
سرنگون و نظام مقدس اسلامی را برگزیدند و به خاطر حضور و نقش تعیین کننده ای که 
مردم در شکل گیری و استمرار انقلاب ایفا کردند و همواره با اعتقاد بر آن استوار بوده اند، 

آنها با این جنگ گسترده اقتصادی به دنبال انتقام سخت از ملت اند.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تصریح کرد: امروز صنعت دفاعی به برکت 
رهنمودهای گوهربار امام راحل عظیم الشان و هدایت ها و فرماندهی بی نظیر رهبر 
فرزانه انقلاب اسلامی امام خامنه ای )مدظله العالی( به نقطه ای از بالندگی، پیشرفت 
و خوداتکایی رسیده که آنچه در عرصه های رزم زمینی، هوایی، دریایی، موشکی، 
الکترونیک، راداری و …مورد نیاز نیروهای مسلح است را با تکیه بر دانش و فن آوری 
به روز بومی و متناسب با نوع تهدیدات به تولید می رسانیم و دشمن نیز از این قدرت 
دفاعی و قطع وابستگی و اقتدار نظامی بخصوص در حوزه توانمندی موشکی سخت در 
هراس و واهمه است. امیر حاتمی نیاز امروز کشور در مواجهه با توطئه ها و دسیسه های 
گوناگون را اتحاد، همبستگی ملی، دوری از اختلاف و چندگانگی، مقاومت فعال، 

ایستادگی و نهراسیدن از هجمه های دشمن برشمرد.
وی با یادآوری مبارزات سیاسی شهید چمران در ایران، مصر، لبنان و سپس حضور 
در جبهه های نبرد حق علیه باطل و در مصاف با ضد انقلاب و ارتش بعث عراق، شهید 
چمران را شاگرد خلف مکتب امام راحل عظیم الشان و شخصیتی ممتاز، ماندگار و 
منحصر به فرد در تاریخ انقلاب اسلامی دانست که انقلاب اسلامی می تواند ایشان را به 

عنوان الگویی از فرهیختگی، زهد و تقوا به جهان معرفی سازد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

قطعنامه شورای حکام آژانس، غیرقابل 
قبول است

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: متاسفانه سه کشور اروپایی وارد یک بازی شده اند 
که به نظر بنده یک بازی غیرسازنده و خطرناکی است.

سیدعباس موسوی در مورد تصویب قطع نامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی علیه ایران، گفت: آنچه که مسلم است، اقدامی بوده که شورای حکام انجام داده و 
این موضوع برای ما غیرقابل قبول است. جمهوری اسلامی ایران بالاترین و شفاف ترین 

همکاری را در چارچوب پادمان با شورای حکام و آژانس داشته است.
وی افزود: برای ایران قابل قبول نیست بعد از این میزان همکاری، آنها مجدداً به 
بهانه های واهی و بر اساس ادعاهای پوچ و بی مبنا که اطلاعات غیر رسمی، ناقص و 
غلط کشورمان را مجدداً تحت فشار قرار دهند. خود آنها نیز می دانند که جمهوری 
اسلامی ایران کشور، دولت و ملتی نیست که تحت فشار و زیاده خواهی بخواهد تن به 
کاری دهد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی گفت: مبنا و چارچوب همکاری ما مشخص 
است و بنابراین، این قطع نامه برای ما غیرقابل قبول است. نکته ای که بیش از همه 
حائز اهمیت بوده، رفتار دوگانه و عجیب کشورهای اروپایی، به ویژه سه کشور آلمان، 
انگلیس و فرانسه است. موسوی ادامه داد: این سه کشور اروپایی که خود نیز عضوی 
از برجام هستند و با توجه به اینکه شرایط را می دانند و گذشته این پرونده نیز در دستان 
آنها هست، متأسفانه این سه کشور وارد یک بازی شده اند که به نظر بنده یک بازی 
غیرسازنده و خطرناکی است. وی تاکید کرد: ما فکر می کنیم که اروپایی ها گرفتار دامی 
شده اند که صهیونیست ها و آمریکایی ها زیر پای آنها پهن کردند و مجدداً برای ملت ما 
نشان دادند که کشورهای ناتوانی هستند و در عین حال روز به روز نیز بی اعتماد بودن 

خود برای ملت ما را نشان می دهند.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ما به کشورهای اروپایی و آژانس هشدار داده ایم 
که این روند در پیش گرفته شده، صدور این قطع نامه علیه پرونده صلح آمیز هسته ای 
ایران و تقاضای مطرح شده غیرقابل قبول است و حتماً عواقبی خواهد داشت که 

متوجه کسانی خواهد بود که این قطع نامه را بنیان گذاری کردند.

رییس سازمان زندانها:

حمایت از خانواده زندانیان شتاب می گیرد
- رییس سازمان زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور گفت: تلاش می کنیم تا 
در دوره جدید خدمت، حل مشکلات زندانیان و خانواده های آنان با شتاب بیشتری 

پیگیری شود. 
به گزارش روز شنبه سازمان زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور، این مطلب 
را محمدمهدی حاج محمدی در دیدار یا سید مرتضی بختیاری رئیس کمیته امداد 
حضرت امام خمینی)ره( عنوان کرد. در این دیدار که در ستاد سازمان زندانها و اقدامات 
تامینی و تربیتی کشو برگزار شد، درمورد زمینه های همکاری و همچنین راهکارهای 
گسترش حمایت از خانواده زندانیان به بحث و تبادل نظر شد. حاج محمدی با تاکید 
بر ضرورت استفاده از تجربیات ارزشمند مدیران با سابقه و ارزشی کشور برای پیشبرد 
اهداف عالیه نظام مقدس جمهوری اسلامی و سیاست های قوه قضائیه گفت: نظام 
زندانبانی کشور مبتنی بر ارزش های انسانی و اسلامی است که شهید بزرگوار سید 
اسدالله لاجوردی آن را پایه گذاری کرد و مدیران ارزشمندی همانند جنابعالی آن را تداوم 
و تثبیت کردند. عضو شورای عالی قضایی ضمن تاکید بر ضرورت افزایش همکاری 
های مشترک افزود: بدون تردید حمایت از خانواده زندانیان موجب کاهش آسیب های 
اجتماعی می شود. رییس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور، حرکت 
جهادی را یک اصل بنیادین و نیاز کنونی کشور دانست و تاکید کرد: تلاش می کنیم تا 
در دوره جدید خدمت، حل مشکلات زندانیان و خانواده های آنان با شتاب بیشتری 
پیگیری شود. بختیاری نیز ضمن تبریک انتخاب حاج محمدی به عنوان رئیس سازمان 
زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور ابراز امیدواری کرد با گسترش همکاری های 

مشترک، مشکلات معیشتی زندانیان نیازمند و خانواده های آنان کاهش یابد.
  

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۱۱۵ نفر دیگر را در ایران گرفت
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۲۰۲ هزار و ۵8۴ 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت ۱۱۵ نفر در ۲۴ ساعت 

گذشته، شمار جان باختگان کرونا در کشور به 9 هزار و ۵۰۷ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز )۳۱ 
خرداد ۱۳99( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۳۲۲ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱9 در کشور شناسایی شد که ۵9۵ مورد بستری شدند. با این حساب، 

مجموع بیماران کووید۱9 در کشور ۲۰۲ هزار و ۵8۴ رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۱۵بیمار کووید ۱9 جان خود را 

از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاکنون به 9 هزار و ۵۰۷ نفر رسید.
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تا کنون ۱۶۱ هزار و ۳8۴ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۲8۴۲ نفر از بیماران مبتلا به 
کووید۱9 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. لاری بیان کرد: تاکنون 
یک میلیون و ۳9۵ هزار و ۶۷۵ آزمایش تشخیص کووید۱9 در کشور انجام شده است.

افشای فساد
بدون محافظه کاری

و  ناسالم  اقتصادی و وجود مدیران  و  اداری  فساد 
فاسد پدیده ای است که در دنیای امروز و تقریبا در 

تمامی نظام های جهانی ظهور و بروز دارد و از آن به عنوان یکی از مهمترین عوامل 
و موانع در مسیر توسعه پایدار کشور ها نام برده می شود.

عمومیت فساد و گستردگی مدیران فاسد در سطح جهانی موضوعی مشترک و 
عمومی است اما در نظام های برخوردار از گفتمان حکمرانی خوب است که تمایز 

و توان موثر کشورها برای مبارزه با آن ارزیابی می شود .
الگویی که در آن اولا اگر مدیری مرتکب فساد شود علاوه بر افشای فسادش بدون 
لکنت و ملاحظه کاری ، به دلیل ساختار و سازمان درست و منطقی ، فرد هزینه 
های هنگفتی را متحمل می شود و این هزینه ها به نوعی ظرفیت بازدارندگی ایجاد 
می کند تا حدی که اگر  مدیر یا مسئولی سیاست نادرستی را در پیش بگیرد ، 

مجبور به اصلاح یا تعدیل آن مطابق با منافع اکثریت جامعه می شود .
بدیهی است در این رویکرد و مبتنی بر این گفتمان و الگوی سازمانی و رفتاری 
تفکری که به غلط فکر می کند اگر فردی سالم و پاکدست بر صدر یک مجموعه و 
دستگاه بنشیند و مدیریت کند می تواند فساد را کنترل و مهار کند جای خود را به 
نگاه سیستمی و نظام مند مقتدری می دهد که نوعی نظارت اجتماعی در آن به 
عنوان محور مبارزه با فساد نقش اصلی را بازی می کند .در این سیستم و الگوی 
حکمرانی مردم برای برطرف شدن مشکلات از فکر داشتن قهرمان عبور می کنند 

و ساختار و بینش را جایگزین آن می کنند . 
واقعیت این است که برای ایجاد نظام حکمرانی خوب و مطلوب که در آن رقابت 
های سیاسی فراتر از مچ گیری و امتیاز گیری از رقبا به کارآمدی و رقابت برای 
بهبود شرایط عمومی کشور و مردم تبدیل شود پیش از هر مساله ای باید ضرورت 
و اهمیت استراتژیک آزادی بیان مسئولانه به رسمیت شناخته شود و گردش آزاد 
اطلاعات توسط رسانه های رسمی و شناسنامه دار با در اختیار قرار دادن فرصت 
برابر اطلاعاتی ، مردم و شهروندان را از تماشاگرانی منفعل به بازیگرانی موثر بدل 
کند که تمام نهاد های اداری با وجود تنوع و تکثر دیدگاه ها و سلایق خود را در برابر 
مردم مسئول و پاسخگو  بدانند .  به یک معنا  توجه به"  فرد کارآمد "  جای خود را 

به " نظام کارآمد "  می دهد .
همانطور که اشاره شد مسئول و مدیر فاسد در تمام ساختار های اداری دنیا 
وجود دارد و افرادی وجود دارند که بر خلاف منافع عمومی با رفتار های غیر قانونی 
منافع خود و گروه خود را بر منافع و مصالح عمومی ترجیح می دهند. اما تفاوت 
توسعه یافتگی و توسعه نیافتگی در نوع برخورد حکومت ها و جوامع با این مدیران 
و افراد و همچنین نحوه چینش و شکل گیری سازوکار ها و چارچوب های کنترل 
کننده و نظارت کننده پدیدار می شود . بر اساس این دیدگاه  اگر در یک نظام  
برخوردار و معتقد به حکمرانی مطلوب ،  فردی ناسالمی بتواند در ساختار اداری 
جایگاهی برای خود دست و پا کند  مکانیزم ها و چارچوب های مورد اتفاق و وثوق  
جامعه و حکومت مانع از فساد او می شود و نهاد های حقوقی و افراد حقیقی که 
کنترل سرمایه و قدرت و منابع را در اختیار دادند برای تداوم مسئولیت خود چاره 
ای جز تن دادن به سازوکار های مورد اشاره ندارند . این رویکرد و نوع مواجهه در 
برخورد با فساد در سیره ائمه و به طور مشخص حکومت مولا علی ) ع ( هم به 
روشنی قابل مشاهده و الگو برداری است و  ظرفیت های دینی و ملی در زمامداری 
از طرف مسئولان به درستی و مبتنی بر قاطعیت و شفافیت به کار گرفته شود . 
نقل است که به مولا علی خبر رسید که زیاد بن امیه ، قائم مقام عبدالله عباس در 
فارس به دخل و تصرف اموال عمومی توجهی کرده ، حضرت بلافاصله نامه ای 
به او نوشت ) نامه بیستم نهج البلاغه (  که به خدا سوگند راست می خورم که اگر 
گزارش به من برسد که تو در دارایی های عمومی مسلمان ها اندک یا بسیار خیانت 
کرده ای ، چنان بر تو سخت بگیرم که اندک مال بمانی و درمانده هزینه خانوارت 

گردی و خوار و پریشان حال شوی .

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری  خبرداد:

افزایش۵۰ درصدی حق عائله مندی و 
اولاد بازنشستگان کشوری 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری از نهایی شدن افزایش ۵۰ درصدی 
کمک هزینه عائله مندی و حق اولاد بازنشستگان و وظیفه بگیران مشترک این 

صندوق خبر داد. 
اکبر افتخاری با اعلام این خبر گفت: با توجه به اینکه ردیف اعتباری این موضوع 
از سال 9۲ به صندوق بازنشستگی کشوری واگذار شده و متولی پرداخت این 
صندوق است، این کمک هزینه همه ساله براساس ضرایب مصوب هیات دولت 

افزایش یافته و برای سال جاری نیز در ابتدا ۱۵ درصد افزایش یافت.  
وی تصریح کرد: از آنجایی که براساس تبصره چهار ماده ۱۰9 قانون مدیریت 
اولاد  و  مندی  عائله  هزینه  »کمک  شده  مقرر  آن  طبق  که  کشوری  خدمات 
بازنشستگان و وظیفه بگیران معادل شاغلین افزایش می یابد« و امسال اعتبارات 
فصل دهم این قانون در مورد شاغلین با افزایش ۵۰ درصدی روبرو بوده، به تبع 

درباره بازنشستگان نیز مصداق داشت.
افتخاری اظهار داشت: برهمین اساس، طی هفته های اخیر این مساله در 
کمیته ویژه همسان سازی حقوق و مزایای بازنشستگان کشوری که با حضور 
نمایندگان صندوق، تعدادی از روسای کانون های بازنشستگی و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه به صورت هفتگی برگزار می شود، این موضوع مطرح و در نهایت با 
مساعدت سازمان برنامه و بودجه کشور، موافقت شد تا ۵۰ درصد افزایش ضریب 
کمک هزینه عائله مندی و حق اولاد برای بازنشستگان و وظیفه بگیران کشوری 

نیز اجرایی شود.  
وی با بیان اینکه اعتبار مشخصی از سوی سازمان برنامه و بودجه به این امر 
اختصاص یافته است، گفت: با تلاش صندوق بازنشستگی و ارائه مستندات 
قانونی لازم و موافقت سازمان برنامه و خزانه کل کشور قرار شده تا حق عائله مندی 
و اولاد با افزایش های قانونی که عنوان شد، از ابتدای فروردین 99 محاسبه و در 

تیرماه به حساب عزیزان بازنشسته واریز شود.
افتخاری یادآور شد: این کمک هزینه و افزایش های ۵۰ درصدی ناشی از این 
تصمیم صرفا برای بازنشستگان و وظیفه بگیرانی است که براساس ضوابط اجرایی 
بودجه سنواتی، اعتبار بودجه ای آنها به این صندوق محول شده و تاکنون توسط 
این صندوق پرداخت می شده است؛ بنابراین، دستگاه هایی که اعتبار اختصاصی 
دارند کماکان پرداخت عائله مندی و حق اولاد آن ها به عهده دستگاه ذیربط 

خواهد بود.
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری یادآور شد: این صندوق در قالب کمیته 
ویژه حقوق بازنشستگان کشوری و در نشست های متعددی که با حضور تعدادی 
از روسای کانون های بازنشستگی و نمایندگان سازمان برنامه و بودجه به صورت 
هفتگی برگزار می شود، متناسب سازی حقوق بازنشستگان و شاغلان و بهبود 
حقوق این عزیزان را در دستور کار قرار داده که درحال حاضر بحث افزایش عائله 

مندی و حق اولاد مطابق با افزایش شاغلان به نتیجه رسیده است.

سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:
افزایش قیمت گازوئیل در دستور کار نیست

 سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت:  در حال 
حاضر برنامه ای برای افزایش قیمت گازوئیل وجود ندارد و افزایش قیمت این 

حامل انرژی در دستور کار نیست. 
»مهدی اسماعیلی« ، با رد شایعه افزایش قیمت گازوئیل ادامه داد: درباره تغییر 

قیمت گازوئیل موضوعی به شرکت ملی پالایش و پخش ابلاغ نشده است.
عنوان  به  ایران  نفتی  فرآورده های  پخش  و  پالایش  ملی  شرکت  افزود:  وی 
پایانی ترین حلقه سوخت کشور،  تنها مجری تصمیماتی است که گرفته می شود و 
تاکنون نیز موضوعی مبنی بر افزایش قیمت این حامل انرژی مطرح نشده است.

روز جمعه با قطعی اینترنت در برخی نقاط کشور،  افرادی در فضای مجازی 
شایعاتی مبنی بر ارتباط قطعی اینترنت و افزایش قیمت گازوئیل مطرح کردند.

اخبار

پژمان گرامی*

 رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح درباره آخرین 
وضعیت رسیدگی به حادثه ناوچه کنارک گفت:  تعدادی 
در این پرونده متهم هستند که اکنون از بیان آن معذورم، 
چون در طول تحقیق ممکن است تعداد متهمان کم و 
زیاد شود.  حجت الاسلام والمسلمین شکرالله بهرامی 
با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای ناوچه کنارک افزود: 
از همان لحظه که از این حادثه مطلع شدیم بدون فوت 
وقت ورود کردیم و دادستان نظامی تهران و بازپرس ویژه 
به اتفاق سه همراه به کنارک رفتند. وی ادامه داد: از 
همان لحظات اولیه بدون فوت وقت وارد معرکه شدیم 
و صحنه را از نزدیک دیدیم و هنوز صحنه به هم نخورده 
بود و این پرونده در حال بررسی است و به نتایج نهایی 
نزدیک می شود. بهرامی افزود: تعدادی در این پرونده 
متهم هستند که اکنون از بیان آن معذورم، چون در 
زیاد  و  کم  متهمان  تعداد  است  تحقیق ممکن  طول 
نیروی دریایی  فرماندهان  و  ارتش  اما مسئولان  شود 
خواستار رسیدگی دقیق هستند. بهرامی تصریح کرد: 
مقام معظم رهبری هم در این خصوص خواستار بررسی 
قصور و تقصیر احتمالی شدند و بر پیشگیری از اینگونه 
حوادث تاکید فرمودند. رئیس سازمان قضایی نیروهای 
اولین  مسائل  اینگونه  در  قطع  بطور  گفت:  مسلح 
اشتباه، آخرین اشتباه است و ما به جد پیگیر هستیم. 
در پی بروز حادثه برای شناور نیروی دریایی ارتش در ۲۱ 
اردیبهشت امسال ۱9 تن از کارکنان نیروی دریایی به 

شهادت رسیدند و ۱۵ نفر مجروح شدند.
ایران دخالتی درمورد مرگ اتباع افغانستان در 

هریرود نداشته است  
بهرامی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
موضوع مرگ اتباع افغانستان در مرز ایران و افغانستان 
)هریرود( در سازمان قضایی نیروهای مسلح منجر به 
تشکیل پرونده شده، افزود: مرزبانی جمهوری اسلامی 
افغانستان در  اتباع  ایران هیچ دخالتی درمورد مرگ 
مرز ایران و افغانستان )هریرود( نداشته و اگر مسئولان 
این کشور مستنداتی دارند، ارائه کنند. رئیس سازمان 
آیا  قضایی نیروهای مسلح افزود: برای اینکه ببینیم 
برای این موضوع باید پرونده کیفری تشکیل شود یا 
نه، نیازمند تحقیقات میدانی بودیم و تحقیقات بسیار 
زیادی انجام شد. وی گفت: در همه این تحقیقات هیچ 
گونه آثاری مبنی بر اینکه ماموران مرزبانی جمهوری 
اسلامی ایران دخیل در این قضیه باشند، یافت نشد و 
اگر مرزبانی افغانستان مسئله ای داشت همان روز اول 
باید اعلام می کرد که مثلًا نیروهای ما برای مردم آن 
کشور مشکلاتی ایجاد کرده اند اما آنها چیزی اعلام 

نکردند تا این که حدود ۱۰ روز از قضیه گذشت.
پرونده قائم مقام شهردار اسبق تهران بسیار 

مهم و پیچیده است
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح درباره آخرین 
جزییات رسیدگی به پرونده  قائم مقام شهردار اسبق 

تهران گفت: این پرونده بسیار مهم و پیچیده است و 
دقیق  کارشناسی  کار  اقتصادی،  پرونده های  معمولًا 
و  با صرف وقت  تهران  و دادسرای نظامی  می خواهد 
زمان زیادی این پرونده را به دادگاه ارسال کرد. بهرامی 
کارشناسی  نظر  به  اگر  گفت:  تحقیقات  روند  درباره 
اعتراض شد، باید گروه کارشناسی آن را بررسی کند و 
کار کارشناسی فقط با نظر قاضی متوقف می شود و 
اگر به مرحله ای رسید که قاضی تشخیص داد نیازی 
به کار کارشناسی نیست، کارشناسی متوقف می شود. 
وی ادامه داد: برای این پرونده کیفرخواست صادر و 
بیش از ۴۰ جلسه دادگاه نیز برگزار شده است. بهرامی 
افزود: این پرونده 9 متهم دارد که آقایان شریفی و سیف 
دو بازداشتی این پرونده و بقیه با قرار وثیقه آزاد هستند. 
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح گفت: این پرونده 
به آن به  بسیار مهم است و دادگاه در مقام رسیدگی 
عنوان نهادی بی طرف میان دادسرا و متهم محسوب 
می شود و وقتی رسیدگی به نتیجه رسید، دادگاه نظر 
نهایی را اعلام می کند. بهرامی در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه چرا با وجود برگزاری ۴۰ جلسه اطلاع رسانی 
مناسبی صورت نگرفته است،  افزود: اگر قرار باشد ما 
یک سری اطلاعات را زودهنگام ارائه کنیم در خصوص 
رأی دادگاه پیش داوری شده و ما در حدی که لازم بود 
اطلاع رسانی کردیم و گفتیم که مبالغ بسیار سنگینی در 

این پرونده مطرح و کار کارشناسی صورت گرفته است.

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح:
حادثه ناوچه کنارک تعدادی متهم دارد

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا؛

سال تحصیلی مدارس و دانشگاه ها ۱۵ شهریور آغاز می شود
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سفت شدن سرخرگ ها 
و ارتباط آن با خواب! 

خواب ضعیف به التهاب مزمن منجر می شود که در نهایت می تواند بروز انسداد در 
سرخرگ ها را به همراه داشته باشد. 

با افزایش سن، احتمال وقوع دو مساله افزایش می یابد که یکی دشواری در به 
خواب رفتن هنگام شب و دیگری افزایش احتمال تشکیل پلاک در سرخرگ ها است 

که به بروز آترواسکلروز )تصلب شرایین( منجر می شود.
به نقل از "ایزی هلث اپشنز، این دو مساله ممکن است غیر مرتبط به نظر برسند. 
آترواسکلروز به واسطه یک رژیم غذایی نامناسب، ورزش نکردن و سیگار کشیدن رخ 

می دهد و نه خواب. حداقل این چیزی است که همواره باور داشته ایم.
از سوی دیگر، مغزهای مسن به اندازه مغزهای جوان تر وارد مرحله خواب عمیق 
نمی شوند. بین آن و افزایش احتمال ابتلا به مثانه بیش فعال با افزایش سن، جای 

شگفتی نیست که با گذشت هر سال وضعیت خواب ما بدتر شود.
اما در شرایطی که به نظر می رسد هر دو مشکل دارای توضیحات قابل قبول و 
جداگانه هستند، پژوهشی جدید نشان داده است که مشکلات خواب و آترواسکلروز 

می توانند ارتباط نزدیکی با یکدیگر داشته باشند.
خواب نامناسب و ضعیف به التهاب مزمن منجر می شود که سرخرگ ها را مسدود 

می کند 
پژوهشگران دانشگاه کالیفرنیا، برکلی متوجه شده اند که چگونه خواب ضعیف به 

تشکیل پلاک در سرخرگ ها منجر می شود.
در این مطالعه، پژوهشگران داده های ۱,۶۰۰ بزرگسال میانسال و پیر را تجزیه و 
تحلیل کردند. آنها به دقت اعداد آزمایش های خون و کلسیم را برای ارزیابی احتمال 

تشکیل پلاک مورد بررسی قرار دادند.
همچنین، آنها کیفیت خواب افراد را بررسی کردند. یکی از ابزارهایی که برای 
بررسی شرایط خواب استفاده شد، ساعت هایی بود که طی یک یک هفته وضعیت 
خواب افراد را بررسی کردند. همچنین، شرکت کنندگان در این مطالعه یک شب را در 
یک آزمایشگاه خواب که در آن سیگنال های الکتریکی امواج مغزی آنها اندازه گیری 

شد، گذراندند. پس از بررسی تمام داده ها، پژوهشگران به نتایج زیر دست یافتند:
اختلال در خواب به تراکم بالاتر عوامل التهابی در خون منجر شده است. به طور 
خاص، این شرایط تعداد سلول های سفید خون به نام مونوسیت ها و نوتروفیل ها را 
افزایش داده بود که می توانند موجب ابتلا به آترواسکلروز، شرایطی که پلاک های 
چربی درون سرخرگ ها تشکیل شده و فرد را در معرض خطر حملات قلبی و سکته 

های مغزی قرار می دهد، شود.
به طور خلاصه، خواب ضعیف به التهاب مزمن منجر می شود که در نهایت می 

تواند بروز انسداد در سرخرگ ها را به همراه داشته باشد.
خواب خوب شبانه برای محافظت از قلب 

پس اگر قصد دارید از سلامت قلب خود با افزایش سن محافظت کنید، توجه 
ویژه ای به شرایط خواب خود داشته باشید. اگر با مشکلات خواب مواجه هستید، 
هر کاری که در توان دارید برای بهبود این شرایط انجام دهید. شما می توانید برای 

افزایش کیفیت خواب خود موارد زیر را مد نظر قرار دهید:
هر روز در زمانی مشخص به خواب رفته و از خواب بیدار شوید. این کار به ساعت 
بدن کمک می کند از زمانی که قرار است به خواب بروید، آگاه باشد. یک ساعت 
پیش از خواب از رایانه، گوشی های هوشمند یا تلویزیون استفاده نکنید. نور آبی 
که از نمایشگر این دستگاه ها ساطع می شود می تواند اثری منفی بر ریتم شبانه 
روزی و توانایی به خواب رفتن شما داشته باشد. در طول روز زمانی را برای ورزش 
اختصاص دهید. اگر از نظر بدنی خسته باشید، احتمال بیشتری دارد سریع تر به 
خواب رفته و برای مدت زمان طولانی تری خواب باقی بمانید. هنگام صبح خود را در 
معرض نور طبیعی قرار دهید. این به تنظیم ریتم شبانه روزی شما که خواب را کنترل 
می کند، کمک می کند. هنگام شب از مصرف کافئین یا الکل پرهیز کنید. هر دو 
مورد می توانند در کیفیت خواب اختلال ایجاد کنند. اگر زیاد خروپف می کنید یا 
زمانی که از خواب بیدار می شوید احساس آرامش نمی کنید، احتمال ابتلا به آپنه 
خواب را بررسی کنید. این شرایط می تواند اثر منفی چشمگیری بر کیفیت خواب 
شبانه داشته باشد. اگر به بی خوابی مبتلا هستید، با پزشک خود درباره رفتار درمانی 
شناختی برای بی خوابی صحبت کنید. این یکی از موثرترین روش های درمان برای 
بی خوابی است و می تواند به پرهیز از استفاده از داروهای خواب آور تجویزی کمک 
کند. همچنین، حتی اگر فکر می کنید کیفیت خواب شما خوب است، ردیابی 
شرایط خواب برای حصول اطمینان از وضعیت خوب آن ایده خوبی است. امروزه 
دستگاه های بسیاری وجود دارند که می توانند به شما در این زمینه کمک کنند. 
اغلب اوقات، بسیاری از افرادی که فکر می کنند از شرایط خواب خوب برخوردار 

هستند از نتایج بررسی ها و اختلالاتی که در خواب دارند شگفت زده می شوند.

علت خارش مداوم گوش چیست؟ 
متخصص گوش و حلق و بینی گفت: دلیل خارش مداوم گوش التهاب کانال 

خارجی گوش است
سیدجواد محمدی متخصص گوش و حلق و بینی در پاسخ به پرسشی درباره علت 
احساس بسته بودن مجرای گوش اظهار داشت: علت بسته شدن گوش عمدتا جرم 
داخل گوش است که افراد می توانند با مراجعه به پزشک و شست شوی گوش این 
عارضه را برطرف کنند وی درباره علت خارش مداوم گوش اظهار داشت: دلیل 
این موضوع التهاب کانال خارجی گوش است، در افراد دیابتیک یا افرادی که زیاد 
از گوش پاک کن استفاده می کنند این عارضه بیشتر مشاهده می شود، توصیه 
می شود این افراد قطره بتامتازون را یک هفته در گوش بچکانند در صورت بهتر 
نشدن به پزشک مراجعه کنند. این متخصص گوش و حلق و بینی با بیان اینکه برای 
شناسایی دلیل وِزوِز گوش باید شنوایی سنجی صورت گیرد اظهار داشت: گاهی 
مواقع این موضوع به دلیل آلرژی و استرس ایجاد می شود لازم است این افراد روزی 
چندین بار دهان خود را ببندند، بینی خود را بگیرند و آب دهان را چندین برابر در روز 
قورت بدهند این احساس برطرف خواهد شد، استرس، وجود جرم، استفاده بیش 
از حد از هدفون و تومورهای عروقی از جمله دلایل وزوز گوش است که باید توسط 

پزشک بررسی شود.

رنگ ها در همه جنبه های زندگی عاطفی و روانی کودکان تأثیر دارند. اثرات 
رنگ ها از ایجاد هیجان تا تحریک آرامش متفاوت است اما رنگ مناسب برای 

کودکان چه رنگی است؟ 
رنگ ها برعملکرد، ذهن و احساسات تأثیر می گذارند. مطالعات انجام شده 
نشان می دهد که رنگ ها به رشد مغز، خلاقیت، بهره وری و یادگیری کمک 
می کنند. اثرات رنگ بر روی انسان می تواند متفاوت باشد؛ ایجاد هیجان،افزایش 
اضطراب یا آرامش  از جمله این تأثیرات است. کودکان نسبت به رنگ ها حساس تر 
هستند؛ به همین دلیل انتخاب رنگ های مناسب برای کودکان بسیار مهم است.
مطالعات متعددی وجود دارد که ثابت می کند رنگ ها می توانند بر روحیه افراد 
تأثیر بگذارند اما تأثیر رنگ ها بر کودکان به مراتب بیشتر است زیرا  رنگ ها رایج ترین 
ابزار کودکان برای بیان احساسات و افکارشان است؛ آنها تا زمانیکه واژگان خود 
را بهبود ببخشند، برای تشخیص اشیاء مختلف از رنگ ها استفاده می کنند. به 
همین دلیل آنها اغلب سیب را با رنگ قرمز، نارنگی را با رنگ نارنجی، خورشید را 

با رنگ زرد،آسمان را با آبی و چمن را با سبز می شناسند. 
کودکان مانند بزرگسالان نیز موجوداتی فکری،روانشناختی و فیزیولوژیکی 
هستند. کودکان برای برقراری ارتباط با محیطشان از حواس بینایی خود به همراه 
نور،رنگ و سایر عوامل محیطی استفاده می کنند. طبق مطالعات تحقیقاتی، 
رنگ از اهمیت بالایی در رشد مهارت های شناختی و حرکتی کودکان برخوردار 

است. 
تاثیر رنگ ها بر مغز کودکان

رنگ های مختلف می توانند اثرات ذهنی مثبت و منفی متفاوتی بر افراد داشته 
باشند. استفاده از هر رنگی به تنهایی ممکن است تأثیر منفی داشته باشد. 
همچنین بیش از حد قرار گرفتن در معرض رنگ های تحریک کننده مثل قرمز 

می تواند باعث تغییر در شیوه تنفس، نبض، فشار خون و فشار عضلات شود. 

مطالعات علمی نشان می دهد که رنگ ها نه تنها لایه بیرونی مغز بلکه کل 
سیستم عصبی مرکزی را نیز تحت تأثیر قرار می دهند. مشاهده شده است 
که بردن کودک بیش فعال در اتاق آبی یا صورتی رنگ باعث آرام شدن نبض او 

می شود. 
هنگامی که رنگ از چشم به مغز منتقل می شود، مغز هورمونی آزاد می کند که 
بر احساسات، ذهن و سطح انرژی تأثیر می گذارد. اثرات روانشناختی مثبت و 
منفی رنگ ها را می توان بر اساس ترکیباتی که در آنها استفاده می شوند، مشاهده 
کرد. چنانچه اگر نوزادی در یک اتاق زرد رنگ احساس بی قراری کند، در اتاقی با 

ترکیبی از رنگ زرد و آبی می تواند احساس آرامش کند. 
تاثیر رنگ روشن بر کودکان

کودکان به رنگ روشن بیش از رنگ های تیره جذب می شوند. آنها بیشتر 
علاقه مند به رنگ های قرمز ، آبی ،زرد ،سبز، بنفش و نارنجی هستند و کمتر به 
رنگ های خاکستری، بژ و صورتی روشن تمایل پیدا می کنند. به همین دلیل 

بسته بندی 
 هنگامی که رنگ از چشم به مغز منتقل می شود، مغز هورمونی آزاد می کند که 

بر احساسات، ذهن و سطح انرژی تأثیر می گذارد.
اسباب بازی های طراحی شده برای کودکان همیشه ترکیبی از رنگ های ذکر 
شده است تا کودکان را به خود جذب کند. برای آنکه متوجه شوید کودکان تا 
چه حد به رنگ های روشن تمایل دارند کافیست دفعه بعد که به خرید می روید، 
با گذر از یک قفسه اسباب بازی از آنها بپرسید که کدام رنگ اسباب بازی را بیشتر 

دوست دارد. 
اگرچه کودکان تمایل به رنگ های روشن دارند و انتخاب رنگ های شاد در لباس 
کودکان باعث ایجاد انرژی و نشاط در آنها می شود اما انتخاب رنگ های روشن 

برای اتاق خواب کودکان تأثیرات متفاوتی دارد که در ادامه با آنها آشنا می شوید:

قرمز
قرمز محرک ترین رنگ در بین رنگ ها است. در مطالعات علمی مشاهده شده 
است که قرمز در مقایسه با آبی تأثیر تحریک کننده ای بر فعالیت بینایی و عملکرد 
سیستم عصبی دارد؛ به همین دلیل نباید از رنگ قرمز برای اتاق خواب کودک 
استفاده کرد. همچنین استفاده از این رنگ در اتاقی که کودک درس می خواند، 
بازی می کند و می خوابد، می تواند باعث پرخاشگری و اضطراب در او شود اما 
ترکیب رنگ قرمز با سفید می تواند به افزایش اشتها و هوشیاری کودک کمک 

کند. 
زرد

زرد شادترین رنگ است. این رنگ نماد گرما، شادی، عشق و شور و مهربانی 
است؛ به همین دلیل این رنگ در حافظه، انگیزه و توجه نیز تأثیر می گذارد و برای 
استفاده در اتاق کودکان مناسب است. با این حال، استفاده زیاد از این رنگ در 
اتاق خواب کودکان ممکن است باعث خشم و عصبانیت شود. مطالعات انجام 
شده نشان می دهد استفاده زیاد از رنگ زرد باعث گریه بیشتر نوزادان می شود. 
برای ایجاد محیط آرام برای کودکان می توانید از ترکیب رنگ زرد با آبی و سبز 

استفاد کنید. 
آبی

از نظر روانشناختی رنگ آبی بیش از رنگ های دیگر موجب آرامش می شود. رنگ 
آبی فشار خون، دمای بدن و ضربان قلب را کاهش می دهد. آبی به دلیل هم رنگ 
بودن با آسمان و دریا، آرام کننده و تسکین دهنده است. این رنگ برای استفاده در 
اتاق کودکان به خصوص کودکان بیش فعال و پر جنب و جوش بسیار توصیه می شود 
زیرا باعث خواب راحت و احساس آرامش و امنیت در آنها می شود اما در انتخاب رنگ 

آبی با تناژ تیره برای اتاق کودکان بپرهیزید و از آبی روشن استفاده کنید. 
سبز

سبز از نظر روانشناسی تأثیر آرام بخشی بر سیستم عصبی دارد. سبز بهترین 
رنگ برای اتاق کودکان است زیرا باعث انتقال آرامش و خواب راحت در آنها 
می شود. همچنین برای موفقیت تحصیلی کودکان می توانید از ترکیب رنگ سبز 

و زرد در اتاق کودکان استفاده کنید. 
نارنجی

نارنجی نماد شور و شادی، هیجان، موفقیت، جذابیت، تحریک و قدرت است. 
این رنگ باعث افزایش اشتها، تقویت هوش، ایجاد شور و نشاط،رفع خستگی 
و راحت خوابیدن و بیدار شدن می شود. این رنگ برای استفاده در اتاق خواب 

کودکانی که در برقراری ارتباط با دیگران مشکل دارند، مفید است. 
بنفش

بنفش ترکیبی از قرمز و آبی است و به همین دلیل محرک مغز بوده و از طرف 
دیگر خاصیت آرام بخشی دارد. این رنگ باعث حس زیاده خواهی، اعتمادبه نفس  
و بروز احساسات می شود و خلاقیت کودکان را تحریک می کند. بنفش روشن 
حس آرامش و بنفش تیره هیجان را به کودکان منتقل می کند؛ به همین دلیل 
این رنگ باید برای کودکانی که روحیه حساسی دارند، کمتر استفاده شود. برای 
تأثیرگذاری رنگ بنفش بهتر است از ترکیب آبی و بنفش استفاده شود تا رنگ آبی 

هیجان کاذب بنفش را کم کند. 
صورتی

صورتی یک رنگ پرطرفدار در بین کودکان به خصوص دختر بچه ها است. این 
رنگ باعث ایجاد آرامش و برانگیختن احساسات می شود. استفاده زیاد از این 
رنگ در اتاق کودکان باعث افزایش عصبانیت و هیجان کاذب می شود اما ترکیب 

رنگ سفید و صورتی می تواند تأثیر مثبتی بر ذهن کودک بگذارد.

تاثیر رنگ ها در رشد مهارت های شناختی و حرکتی کودکان؛

رنگ های روشن چه تأثیری بر کودکان دارد؟

سلامت 

خستگی تن را با خوابیدن در می کنید، با 
خستگی ذهن چه می کنید؟

درست است شما نمی توانید سن یا جنسیت خود را تغییر 
متابولیسکم  بردن  بالا  برای  دیگری  روش های  اما  بدهید، 
بدنتان وجود دارد که در این گزارش به ۱۰ مورد از آن ها اشاره 

می کنیم.
تقویت سوخت و ساز بدن یکی از اهداف افرادی است که 
در رابطه با کاهش وزن فعالیت می کنند. اما اینکه بدن شما 
چقدر سریع کالری می سوزاند، به چندین چیز بستگی دارد. 
بعضی از افراد متابولیسم بالا را به ارث می برند. مردان کالری 
بیشتری نسبت به خانمها می سوزانند، حتی هنگام استراحت 
و برای اکثر افراد، سوخت و ساز بدن بعد از ۴۰ سالگی به طور 
پیوسته کند می شود. اگرچه شما نمی توانید سن، جنسیت 
یا ژنتیک خود را کنترل کنید، روش های دیگری برای بهبود 
متابولیسم وجود دارد. در اینجا ۱۰به  مورد از آن ها اشاره 

می کنیم:
۱. خورد و خوراک در ساعت های معین

بدن به تعادل و نظم متکی است. غذا خوردن در زمان های 
ثابت به حفظ تعادل متابولیک کمک می کند. اما اگر فرد زیاد 
غذا بخورد اما تا زمان طولانی دیگر چیزی نخورد،  ممکن 
است سوخت و ساز بدن کند و سلول های چربی بیشتری 
ذخیره شود. با خوردن غذا در اوقات منظم، فرد می تواند این 
اتفاق را کاهش دهد. در حالت ایده آل، شخص باید هر ۳ تا ۴ 

ساعت  وعده غذایی کوچک یا میان وعده بخورد.
۲. مصرف کالری کافی

برای  راهی  عنوان  به  وعده های غذایی  از  افراد  از  برخی 
کاهش وزن استفاده می کنند. با این حال این کار می تواند 
بر سوخت و ساز بدن تأثیر منفی بگذارد. خوردن وعده های 
غذایی که بسیار کم هستند می تواند همین تأثیر را داشته 
باشد. خوردن کالری بیش از حد کم باعث می شود متابولیسم 
فرد کند شود و بدن بتواند انرژی مصرف کند. زنان بالغ بسته 
تا ۲۴۰۰  بین ۱۶۰۰  روزانه  خود،  بدنی  فعالیت  میزان  به 

کالری نیاز دارند و مردان نیز بین ۲۰۰۰ تا ۳۰۰۰ نیاز دارند.
۳. در هر وعده غذایی مقدار زیادی پروتئین میل کنید

خوردن غذا می تواند سوخت و ساز بدن شما را برای چند 
)TEF( گفته  ترمیک غذا  اثر  این  به  افزایش دهد.  ساعت 
می شود. این اتفاق ناشی از کالری لازم برای هضم، جذب و 

پردازش مواد مغذی موجود در وعده غذایی شماست.

پروتئین باعث بیشترین افزایش TEF می شود و سوخت 
و ساز بدن شما را ۱۵ تا ۳۰٪ افزایش می دهد، در حالی که 
کربوهیدرات ها ۵ الی ۱۰ درصد و چربی ها صفر تا ۳ درصد 
سوخت وساز را افزایش می دهند. همچنین نشان داده شده 
است که خوردن پروتئین به شما احساس سیری می دهد و از 
پرخوری جلوگیری می کند. خوردن پروتئین بیشتر همچنین 
می تواند افت متابولیسم را که اغلب با از دست دادن چربی به 
وجود می آید، کاهش دهد. این امر به این دلیل است که باعث 
کاهش ریزش عضلات می شود که یک عارضه جانبی رایج در 

رژیم غذایی است.
۴. یک تمرین سنگین بدنی انجام دهید

میزان  افزایش  با  کند  کمک  شما  به  می تواند  کار  این 
اتمام  از  پس  حتی  بسوزانید،  بیشتری  چربی  متابولیسم 
تمرین!  این اثر برای فعالیت سنگین بدنی بیشتر از سایر انواع 
ورزش است که همچنین به شما در سوزاندن چربی کمک 

می کند.
یک مطالعه در مردان دارای اضافه وزن نشان داد که ۱۲ 
هفته ورزش با شدت بالا باعث کاهش توده چربی و چربی 

شکم می شود.
۵. بیشتر بایستید

نشستن بیش از حد برای سلامتی شما بد است. برخی 
جدید"  کشیدن  "سیگار  را  آن  حتی  بهداشتی  مفسران  از 
که  است  دلیل  این  به  حدودی  تا  مسأله  این  خوانده اند. 
طولانی مدت نشستن کالری کمتری می سوزاند و می تواند 

منجر به افزایش وزن شود.
در مقایسه با نشستن، چند ساعت ایستادن در محل کار 
می تواند ۱۷۴ کالری اضافی را برای شما بسوزاند. اگر یک میز 

کار دارید، سعی کنید برای مدت کوتاهی بایستید.
۶. غذاهای تند بخورید

می تواند  که  ماده ای  است،  کپسایسین  حاوی  فلفل 
متابولیسم شما را تقویت کند. با این وجود بسیاری از مردم 
نمی توانند این ادویه ها را در دوزهای مورد نیاز برای تأثیرگذاری 
قابل  با دوزهای  از کپسایسین،  تحمل کنند. یک مطالعه 
کالری  حدود ۱۰  فلفل  خوردن  که  کرد  پیش بینی  قبول، 

اضافی در هر وعده غذایی را می سوزاند.
اما به عنوان یک روش، اثرات اضافه کردن ادویه به مواد 
غذایی می تواند بسیار ناچیز باشد. اما ممکن است همراه با 
سایر استراتژی های تقویت سوخت و ساز بدن به مزیتی تبدیل 

شود.
۷. سوخت و ساز با آب

بدن شما برای پردازش کالری نیاز به آب دارد. اگر حتی 
متابولیسم  است  باشید، ممکن  بسیار کمی  دچار کمبود 
شما کند شود. در یک مطالعه، بزرگسالانی که روزانه هشت 
یا بیشتر از 8 لیوان آب می نوشند، نسبت به کسانی که ۴ 
لیوان آب نوشیدند، کالری بیشتری سوزاندند. برای آبرسانی 
قبل از هر وعده غذایی و میان وعده، یک لیوان آب بنوشید. 
همچنین، میان وعده های میوه ای و سبزیجات تازه را که به 

طور طبیعی حاوی آب هستند میل کنید.
۸.  دریافت ویتامین  B کافی

موز منبع خوبی از ویتامین های گروه B است. ویتامین های 
B نقش مهمی در میزان متابولیسم دارند. برخی از ویتامین 
 B۶ ریبوفلاوین( و( B۲ ،)تیامین( B۱ شامل B های کلیدی
)پیریدوکسین( هستند. ویتامین های گروه B در بسیاری از 

غذاها وجود دارند:
• موز • سیب زمینی پخته • تخم مرغ • آب پرتقال • کره 

بادام زمینی • نخود فرنگی • اسفناج • غلات
و فرد می تواند با ایجاد تغییرات سالم در رژیم غذایی و شیوه 

زندگی، متابولیسم خود را افزایش دهد.
۹. میان وعده هوشمندانه

بیشتر خوردن می تواند به شما در کاهش وزن کمک کند. 
هنگامی که وعده های غذایی بزرگی می خورید و ساعت ها 
چیزی نمی خورید، متابولیسم شما بین وعده های غذایی کم 
می شود. خوردن یک وعده غذایی یا میان وعده کوچک بین 
۳ تا ۴ ساعت متابولیسم شما را افزایش می دهد و در طی یک 
روز کالری بیشتری می سوزانید. مطالعات متعددی همچنین 
نشان داده اند افرادی که به طور مرتب میان وعده می خورند 

در وعده های غذایی اصلی خود، کمتر غذا می خورند.
۱۰. از رژیم های Crash خودداری کنید

رژیم های Crash یعنی رژیم هایی که روزانه کمتر از ۱۲۰۰ 
)اگر زن هستید( یا ۱8۰۰ )اگر مرد هستید( کالری دارند 
را  امیدوار است سوخت و ساز بدنش  و برای هر کسی که 
سریع تر کند، بد است. اگرچه این رژیم ها ممکن است به شما 
در کاهش وزن کمک کنند، اما تغذیه خوبی نیستند و در دراز 
مدت به متابولیسم شما صدمه می زنند. شما ممکن است در 
این سبک تغذیه عضلات خود را از دست بدهید. بنابراین از 

رژیم های این چنینی دوری کنید.

۱۰ راه آسان برای اینکه متابولیسم بدنمان را بالا ببریم

شما می توانید از طریق ورزش، استراحت یا مدیتیشن سطوح استرس بدن خود را کاهش دهید که می تواند 
به بهبود حساسیت به انسولین کمک کند.  انسولین نقش مهمی در تعیین این دارد که سطوح قند خون فرد در 
منطقه سالم باقی می ماند یا از کنترل خارج شده و به دیابت منجر می شود. همچنین، میزان حساسیت سلول 
های بدن به انسولین است که می تواند خطر ابتلا به این بیماری را مشخص کند. به نقل از "ایزی هلث اپشنز 
برخی روش های ساده که از پشتیبانی علمی برخوردار هستند، وجود دارند که می توانند حساسیت به انسولین 
را افزایش دهند، مقاومت به انسولین را کاهش داده و کنترل بهتر بر قند خون را امکانپذیر کنند. در ادامه با برخی 

از آنها بیشتر آشنا می شویم.
ورزش : یک متاآنالیز در سال 2018 به مرور 11 مطالعه جداگانه درباره ارتباط حساسیت به انسولین و ورزش 
پرداخت و نتایج روشن و مشخص بودند ... اگر قصد دارید حساسیت سلول های بدن خود به هورمون انسولین 
را بهینه سازی کنید، باید ورزش کنید یا حداقل از نظر بدنی فعال باشید. همچنین، یک بررسی در سال 2013 
نشان داد که افراد می توانند بیشترین فواید را از ترکیب تمرینات ایروبیک با تمرینات قدرتی دریافت کنند، حتی 

اگر به دیابت مبتلا باشند.
خواب کافی : خواب نیز نقش مهمی در مدیریت واکنش بدن به انسولین دارد. در حقیقت، مطالعه ای در سال 

2015 نشان داد شرکت کنندگانی که با کمبود خواب مواجه بودند و زمان استراحت خود را تنها به میزان یک ساعت 
در روز افزایش داده و شش هفته این روند را ادامه دادند، به میزان قابل توجهی بهبود در حساسیت به انسولین 
را تجربه کردند. در مطالعه ای دیگر شرکت کنندگان به دو گروه تقسیم شده و یک گروه چهار ساعت در شب و 
گروه دیگر هشت ساعت می خوابیدند. تنها پس از گذشت یک شب نیز مشخص شد گروهی که چهار ساعت می 

خوابیدند نسبت به گروه دیگر از حساسیت به انسولین بسیار کمتری برخوردار شده اند.
کاهش استرس : مطالعات به طور مداوم نشان داده اند که سطوح بالای هورمون های استرس دست در دست 
حساسیت پایین به انسولین دارند. و زمانی که استرس برای مدت زمانی طولانی ادامه دارد، فرد می تواند خود را در 
مسیر ابتلا به مقاومت به انسولین قرار دهد. شما می توانید از طریق ورزش، استراحت یا مدیتیشن سطوح استرس 

بدن خود را کاهش دهید که می تواند به بهبود حساسیت به انسولین کمک کند.
مصرف مکمل ها : برخی مکمل های غذایی با کاهش مقاومت به انسولین پیوند خورده اند.

اسیدهای چرب امگا-3 و پروبیوتیک ها از نمونه هایی هستند که به طور گسترده مورد مطالعه قرار گرفته و می 
توانید آنها را به روتین روزانه خود اضافه کنید. اسیدهای چرب امگا-3 از روغن ماهی و پروبیوتیک ها هر دو در یک 
آزمایش بالینی در سال 2014 توانایی خود در بهبود حساسیت به انسولین را زمانی که به صورت جداگانه مصرف 

شدند، نشان دادند. مصرف این مواد مغذی در ترکیب با یکدیگر نیز نتایج بهتری را نشان داده بود. یک مکمل دیگر 
که مصرف آن برای بهبود حساسیت به انسولین توصیه شده است رزوراترول است که انگورهای قرمز منبع خوبی 
برای این ماده مغذی هستند. طی مرور 11 مطالعه، مشخص شد این مکمل حساسیت به انسولین و کنترل گلوکز 

در افراد مبتلا به دیابت را بهبود بخشیده است.
تغییر رژیم غذایی : شما می توانید تنها با ایجاد تغییرات کوچک در رژیم غذایی روزانه خود نیز بهبودهای 
چشمگیری در حساسیت به انسولین ایجاد کنید. ابتدا، افزودن فیبرهای محلول به رژیم غذایی خود را مد نظر قرار 
دهید. این نوع فیبر در مواد غذایی مانند جو دوسر، تخم کتان، حبوبات و جوانه های بروکسل وجود دارد و با بهبود 
حساسیت به انسولین پیوند خورده است. این می تواند به واسطه این حقیقت باشد که فیبر محلول باکتری های خوب 
در روده را تغذیه می کند که به افزایش حساسیت به انسولین در فرد کمک می کند. همچنین، شما باید افزودن میوه 
ها و سبزیجات رنگارنگ به رژیم غذایی خود را مد نظر قرار دهید زیرا ترکیبات گیاهی توانایی خود در بهبود حساسیت 
به انسولین را نشان داده اند. به خاطر داشته باشید که حتی تغییرات کوچک در رژیم غذایی می تواند فواید قابل 
توجهی برای سلامت شما به همراه داشته باشد. با استفاده از نکته های بالا برای بهبود حساسیت به انسولین به 
روشی طبیعی، شما می توانید از ابتلا به دیابت پرهیز کرده یا حتی سطوح قند خون خود را به منطقه امن باز گردانید.

روش علمی برای بهبود حساسیت به انسولین 
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بحران اجاره مسکن در قم به دلیل عدم نظارت، عدم تعامل و بی انصافی برخی 
صاحب خانه ها و تعدد خانه های خالی دوچندان شده و آه از نهاد مستأجران بلند کرده 

است.
هفته های پایانی فصل بهار تا اوایل پاییز، ازجمله ایام مهم در جابه جایی مستأجران 
است، بحران اجاره مسکن، اگرچه درد نوپایی در قم نیست، اما باوجود شیوع کرونا در 
ماه های اخیر، به زخمی سر باز شده و ملتهب تبدیل شد که بسیاری از خانواده ها را 

گرفتار کرده است.
اگرچه شنیده هایی حاکی از پشتوانه قانونی برای تمدید چندماهه اجاره نامه ها به 
دلیل شیوع کرونا به گوش می رسد اما به گفته بسیاری از مستأجران، افزایش اجاره بها 
برای ماندن و یا فسخ قرارداد ازجمله خواسته های برخی از صاحب خانه هاست، تا از 

همین حالا مستأجران، تصمیمی قطعی برای ماندن و یا رفتن بگیرند.
از  در حدود ۵۰ درصد  اخیر،  اساس سرشماری های سال  بر  گفته مسئولان  به 
جمعیت شهری قم، فاقد منزل هستند؛ این در حالی است که در قم، آمار رسمی 
معاونت بازآفرینی شهری و مسکن اداره کل راه و شهرسازی استان قم در سال گذشته، 
از خالی بودن ۱۰ درصد خانه های قم شامل ۴۵ هزار مسکن خبر می دهد، از طرفی 
باوجود ۴۳ هزار مسکن مهر در قم، همچنان کمبود مسکن ازجمله دغدغه های جدی 

به شمار می رود.
در این میان فقدان قوانین سخت گیرانه برای اجباری شدن اجاره خانه های خالی 
از طریق مالیات، خود عاملی مهم در نابسامانی ها و التهاب مسکن است، دراین باره 
نگرانی خانواده ها از وضعیت اجاره مسکن و افزایش بهای اجاره، آن هم بدون هیچ 
ضابطه و قانونی ازجمله مسائلی است که باید به طورجدی آن را مورد پیگیری قرار 
داد، دراین باره پای دردها و مشکلات تعدادی از شهروندان و مشاورین املاک پیرامون 
مسائل مربوط به اجازه بهای سنگین نشسته ایم، هرچند این زخم کهنه، نیاز به 

مداوایی اساسی دارد.
خانم زرنوشه سرپرست خانوار در قم می گوید: پس از فوت همسر با دو فرزند در 
خیابان سلامت ساکن هستم که با وجود کار و دریافت مستمری از پس اجازه بهای 
ده میلیون تومان رهن ماهی ۷۰۰ تومان در ازای یک زیرزمین ۷۰ متری برنمی آیم و 8 
تیرماه نیز باید منزل را تحویل صاحب خانه بدهم، چراکه رهن به مبلغ ۱۵ میلیون تومان 
و کرایه به مبلغ 8۰۰ هزار تومان افزایش یافته است و واقعاً توان پرداخت این اجازه بها و 

یا جور کردن رهن بیشتر را ندارم.
پیدا  این راحتی ها، خانه ای  به  نیز  برای یک زن سرپرست خانوار  وی می گوید: 
نمی شود و من نیز با فرصت ۱8 روزه و در این شرایط کرونا که بنگاه های املاک 
می گویند برای بازدید خانه، گاهی محدودیت هایی وجود دارد و یا افزایش کرایه واقعاً 

درمانده هستم.
کوتاه نیامدن موجران با مستأجران

حجت الاسلام قاسمی نیز طلبه ای جوان با دو فرزند است و می گوید: در این ۵ سال 
که ازدواج کرده است، ۴ بار منزل خود را جابه جا کرده زیرا هرسال ۲۰ درصد افزایش 
کرایه داشته و در حال حاضر در خیابان رجایی انتهای جوادالائمه منزلی را به مدت 
۱۰ ماه با 8 میلیون تومان رهن و 9۰۰ هزار تومان اجاره کرده است، اما برای تمدید 
بیش از این نمی تواند بر روی اجاره بیفزاید و باید دنبال منزلی یک طبقه در منطقه ای 

دیگر باشد.
وی دراین باره عنوان می کند: با اینکه صاحب خانه ها نسبت به اجاره دادن منزل به 
طلاب و روحانیون، لطف ویژه ای دارند، اما درباره کاهش کرایه خیلی کوتاه نمی آیند 
و حتی گاهی تصور می کنند که وضع مالی ما خیلی بهتر از دیگر افراد جامعه است، 
درحالی که شرایط اقتصادی به همه اقشار در این شهر فشار می آورد و ما نیز مانند 

دیگران، گاهی حتی در شرایط بدتری زندگی می کنیم، این درحالی که انصاف اگر بین 
روابط حاکم باشد، مشکلات در جامعه نیز کمتر بود. ارجمند یکی از مشاورین املاک 
در قم نیز درباره افزایش اجاره بهای منازل تصریح می کند: برای جوش خوردن یک 
معامله، بیش از آنکه از مستأجران بخواهیم تلاش بیشتری برای اضافه کردن اجاره بها 
داشته باشند، با صاحب خانه ها صحبت می کنیم تا با مستأجران راه بیایند، متأسفانه 
یکی از مشکلات در اجاره بها نیز این است که خانه هایی که یک طبقه از آن قرار است 
اجاره داده شود دارای محدودیت در تعداد اعضای خانواده در نظر می گیرند، من صبح 
یک مورد مراجعه برای اجاره داشتم در محدوده منطقه ۲ برای یک طبقه زیرزمین ۱۲۰ 
متری و یک خواب مبلغ ۳۵ میلیون تومان رهن و ۵۰۰ هزار کرایه طلب می کند آن هم 

فقط به سه نفر عضو خانواده کرایه می دهد.
مشکل عدم تبدیل اجاره بها با پول رهن یا بالعکس

وی دراین باره اظهار می دارد: یکی دیگر از مشکلات این است که امسال علاوه 
بر گرانی اجاره بها، اکثر صاحب خانه ها رهن به مبلغ ۷۰ تا 9۰ میلیون تومان مطالبه 
می کنند و تأکیددارند این رقم غیرقابل تبدیل است، درباره پرداخت رهن سنگین، 
عمدتاً اتباع بیشتر استقبال می کنند زیرا ترجیح می دهند کرایه ای پرداخت نکنند و 

فقط سرمایه سال ها کار و تلاش خود را به عنوان رهن به دست صاحب خانه بسپارند.
یکی دیگر از مشاورین املاک در منطقه ۴ نیز به خبرنگار تسنیم می گوید: گاهی 
درخواست اجاره و یا پول پیش توسط صاحب خانه در این منطقه، بیش از ۵۰ درصد 
است و در برخی موارد صاحب خانه ها اعلام می کنند اگر مستأجری هم پیدا نشد که 
این مبلغ را بپردازد اهمیتی برایشان ندارد و واقعاً هم اصراری برای داشتن مستأجر 
ندارند چراکه غالباً متمول هستند و مستأجران قبلی شان را با افزایش قیمت، در برخی 

موارد جواب می کنند.
وی بیان می کند: در اینجا اجاره بها برای یک طبقه مسکونی که نوساز هم نباشد 
و تاریخ ساختش برای دهه ۷۰ است بالای یک میلیون و ۷۰۰ تومان در ماه است و 
یک منزل ویلایی دوطبقه نیز با پول پیش 9۰ میلیون و اجاره ۲ میلیون و ۵۰۰ تومان 
برای  این قیمت  از  نیز گاهی بیش  البته در خیابان جمهوری  پیشنهاد می شود، 

خانه های نوساز پیشنهاد وجود دارد.
اسماعیلی یکی دیگر از شهروندان است که درباره مشکلات اجاره می گوید: یکی 
سری از افراد خانه های فرسوده و قدیمی را بدون مجوز بازسازی می کنند و آن را به دو 
برابر قیمت قبل اجازه می دهند، بنده در خیابان کاشانی منزلی را با این شرایط کرایه 
کردم اما متأسفانه مدتی بعد مشکلات فاضلاب و موریانه روی دیوار سرباز کرد و بعد 

متوجه شدم این بازسازی ها بدون ضابطه انجام شده و چقدر ما را دچار مشکل کرد.
وی اظهار می دارد: شاید اگر شرایط آسان تری را برای نوسازی منازل قدیمی در نظر 
بگیرند، صاحب خانه ها به بهانه های مختلف، این هزینه کرد را با چند برابر قیمت واقعی 
روی اجاره منزل نمی کشند، گاهی نیز خانه های قدیمی را برای اجاره گذاشته اند که 
اصلًا قابل سکونت نیست و برای همان نیز تعرفه و قیمت کلانی برای اجاره در نظر 

می گیرند.
مشکل اجاره دادن منازل به خانواده های پرجمعیت

آقای نعمتی نیز شهروند دیگری است که می گوید: افراد پرجمعیت، مجبور هستند 
منزلی را به صورت دربست کرایه کنند و هیچ صاحب خانه ای حاضر نیست به افراد 
بالای سه نفر منزلی را به صورت شراکتی اجاره بدهد، برای کرایه منزل دربست نیز باید 
مبالغی هنگفت برای رهن و اجاره بپردازیم که بسیاری از افراد دارای چند فرزند از قشر 

ضعیف هستند و توان مالی لازم را ندارند.
وی معتقد است: حتی با وجود کرونا و کسادی کسب وکار، اجاره بهای مغازه و واحد 
صنفی هم دو برابر شده و با این شرایط خیلی از مغازه داران و اصناف در پاساژها 
مجبورند واحد خود را تخلیه کنند و به جای دیگری منتقل شوند و یا برای همیشه قید 

آن کسب وکار را بزنند.
خانم بابایی ازجمله شهروندانی است که مشکلات اجاره بها در قم را حادتر ازآنچه 
دیده می شود می داند و می گوید: اگر دولت با دلسوزی بیشتری، برای حل مشکلات 
مسکن جوانان کمر همت را ببندد این قدر به تعداد مستاجرین اضافه نمی شود، من 
فرزند جوانی دارم که با همین مشکلات مسکن، حاضر به ازدواج نیست درصورتی که بر 
اساس قانون جوانان تا سه سال از حمایت های مسکن در امر ازدواج برخوردار می شوند 
اما مشخص نیست متولی اجرای این قانون چه کسانی هستند که جوانان باید از همان 
ابتدا به دلیل هزینه های گزاف در تأمین مسکن اجاره ای آن چنان با مشکلات معیشتی 
و مالی روبرو شوند که حتی این دغدغه های اقتصادی، بر روی روابط خانوادگی شان نیز 

اثرگذار باشد و تعدادی از آن ها خیلی زود به اختلاف برسند.
قیمت  به  نسبت  اجاره بها  بالای  تورم  می شود  دیده  جامعه  کف  در  امروز  آنچه 
خریدوفروش مسکن است و این امر رشد هنگفتی را در تعرفه ها نشان می دهد، تا جایی 
که در برخی از مناطق از رشد ۳۰۰ درصدی اجاره بها، حرف زده می شود و بسیاری از 
مستأجران باید برای جستجوی منزلی مناسب با وضعیت مالی، به مناطقی دیگری سر 

بزنند که کم برخوردارتر از محل سکونت فعلی شان است.

 درآستانه دهه کرامت  صورت گرفت :

افتتاح دفتر نمایندگی مسجد مقدس 
جمکران در تبریز 

نمایندگی مسجد مقدس جمکران در تبریز درآستانه دهه کرامت با حضور خادمان این 
مکان مقدس آغاز به کار کرد.

 حجت الاسلام والمسلمین حسین نوبری در حاشیه مراسم آغاز به کار دفتر نمایندگی 
مسجد جمکران در تبریز محور فعالیت های این دفتر را در سه موضوع اساسی اعلام کرد 
و گفت: ارتباط نزدیک مردم با مسجد مقدس جمکران، مهمترین هدف این دفتر است تا 

به نوعی ارتباط مردم با مهدویت پررنگ تر شود.
مسئول دفتر نمایندگی مسجد مقدس جمکران در تبریز افزود: آماده سازی مردم برای 
ظهور امام زمان)عجل الله تعالی فرجه( را دیگر محور فعالیت این دفتر برشمرد و گفت: 

مردم باید آمادگی معنوی داشته باشند تا بتوانیم زمینه ظهور را فراهم کنیم.
به گفته وی برگزاری دوره های مختلف مهدویت شناسی هم برای عامه مردم و هم 

فرهیختگان جامعه را دیگر هدفی است که این دفتر در استان دنبال خواهد کرد.
حجت الاسلام نوبری گفت: اولین نمایندگی بعد از تهران به شهر تبریز داده شده است 
و برنامه ریزی برای کمک رسانی به محرومین یکی از اولویت های کاری این مجموعه 
در استان خواهد بود. وی در خصوص تعامل نمایندگی مسجد مقدس جمکران با 
نمایندگی آستان قدس رضوی در استان ادامه داد: قطعا با آستان قدس رضوی هم 

تعامل خواهیم داشت چون اهداف در زمینه ترویج فرهنگ امامت و ولایت یکی است.
 مسئول دفتر نمایندگی مسجد مقدس جمکران در تبریز در پایان گفت: از هفته های 
بعدی برنامه های متعددی در زمینه ترویج فرهنگ مهدویت در استان خواهیم داشت که 

از طریق رسانه ها اعلام می کنیم.
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی: تبیین سبک زندگی مهدوی 

نباید مغفول بماند
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی  نیز در این مراسم گفت: گسترش و تبیین 

فرهنگ و سبک زندگی جامعه مهدوی امری است که باید بیشتر به آن توجه کرد.
 حجت الاسلام والمسلمین سید محمدعلی آل هاشم اظهار داشت: افتتاح دفتر 
نمایندگی مسجد مقدس جمکران در تبریز می تواند برکات معنوی فراوانی برای این شهر 
داشته باشد. وی با اشاره به این که مردم تبریز افرادی ولایتمدار هستند، ابراز داشت: 
ولایتمداری اهالی تبریز حکایت از پیوند قلبی عمیق آنان با ائمه اطهار )علیهم السلام( 
دارد. نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی با بیان این که ارادت و محبت قلبی نسبت 
به ائمه )علیهم السلام( در همه شهرهای کشور وجود دارد، افزود: کمتر زائری دیده 
می شود که پس از زیارت حضرت معصومه )سلام الله علیها( در قم به زیارت مسجد 
مقدس جمکران نرود. امام جمعه تبریز، حجت الاسلام  نوبری که عهده دار مدیریت 
دفتر مسجد مقدس جمکران در استان شده است را چهره ای نام آشنا برای عامه مردم و 
مسئولین توصیف کرده و اظهار داشت: وی فردی ولایی با روحیه ای جهادی است که 

حضور ایشان گره گشای بسیاری از امور خواهد بود.
وی با ابراز امیدواری از فعالیت ثمربخش دفتر مسجد مقدس جمکران در استان، 
گفت: گسترش و تبیین فرهنگ و سبک زندگی جامعه مهدوی امری است که باید 
بیشتر به آن توجه کرد. حجت الاسلام  نوبری، مدیریت دفتر مسجد مقدس جمکران در 
استان نیز در این دیدار گفت: امیدوارم با فعالیت های خادمین و تعاملاتمان با مسئولین 

استانی مروج فرهنگ امام زمانی در جامعه باشیم.
 

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد:

آغاز عملیات اجرایی طرح روکش آسفالت 
7۰ کیلومتر از راه های روستایی 

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم از آغاز عملیات 
اجرایی طرح روکش آسفالت ۷۰ کیلومتر از راه های روستایی استان قم خبرداد.

اکبر سلیمیان اظهارداشت  : اجرای طرح روکش آسفالت ۷۰ کیلومتر از راههای 
روستایی استان به صورت چیپ سیل و از اول تیرماه سالجاری آغاز میگردد.

سلیمیان افزود: با توجه به پی گیری های به عمل آمده ودرقالب طرح ابرار ) اقدام 
مشترک برای آسفالت راههای روستایی ( به جرات میتوان ادعا کرد تاپایان تیرماه سال 
99 ، تمامی راههای دسترسی به روستاهای دارای جمعیت بالای بیست خانوار ، 

آسفالت میگردد.
وی درادامه ضمن انتقاد صریح از عدم تعامل لازم دربین دستگاهها و دوایر دولتی 
ذی ربط درسطح استان اظهار داشت : به ضرس قاطع میتوان ادعا کرد حلقه مفقوده 
دراجرا و تکمیل به موقع طرحهای عمران جاده ای ، تعامل و هماهنگی مکفی دربین 

دستگاهها و دوایر ذی ربط می باشد .
سلیمیان با یادآوری این مهم که جهت جابجایی چند تیرروشنایی ، پروژه بزرگ وملی 
چهارخطه کردن محور قدیم قم – تهران قریب دوسال است که معطل مانده ، عنوان 
کرد : درحالی که درسایه همت جمعی مسئولان امر مشکلا تی همچون تامین اعتبار و 
قیر مورد نیاز طرحهای عمران جاده ای را حل کرده ایم اما به دلیل عدم صدور مجوزات 
لازم وناهماهنگی های متعاقب ، تکمیل طرح ها ،  دربازه زمان اعلامی با چالش جدی 
روبرو میگردند. این مقام مسئول دراداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم دربخشی دیگر از بیاناتش به طرح چهارخطه کردن محور قدیم سلفچگان – ساوه 
) به طول ده کیلومتر وبا مبدا تقاطع غیر همسطح سلفچگان ( که سالیان متمادی به 
دلایل عدیده متوقف مانده بود پرداخت و اظهارداشت : از دی ماه سال گذشته که ادامه 
عملیات اجرایی طرح به این اداره کل واگذار گردید ، پیمانکارودیگر مرتبطان اجرای  
پروژه  به صورت تمام وقت  ) اعم از روزهای تعطیل و غیر آن ( و با استفاده از حداکثر 

ظرفیت به تکمیل وتحویل آن دربازه زمان اعلامی همت گمارده اند .
سلیمیان افزود : با توجه به جدیت دراجرا و تامین منابع موردنیاز ، می باید این پروژه 
درایام سالگرد میلاد خانم حضرت معصومه س ) دهه نخست تیرماه 99( به بهره برداری 
برسد که متاسفانه به دلیل آنچه عدم تعاملات بین دستگاهها از آن یادشد ، تکمیل آن به 

تعویق و به پایان تیرماه موکول گردید .
معاون راهداری استان قم اجرای طرح بهسازی و مرمت ۱۵ کبلومتر از محور قم – 
جعفریه ) حدفاصل جعفریه – قلعه سنگی ( را در اولویت برنامه های این اداره کل طی 
سالجاری دانست وبیان کرد : البته تازمان اجرای روکش آسفالت این محور ، اکیپهای 

لکه گیری آسفالت نسبت به رفع دست اندازدراین محور اقدام می نمایند .
سلیمیان درخاتمه ضمن تاکید بر بهره مندی حداکثری از توان و ادوات این اداره کل 
درراستای اجرای طرحهای عمران جاده ای و تامین ایمنی راهها یادآور گردید : بحمدا... 
درزمینه تامین ملزومات ایمنی جاده ای ) تهیه و نصب تابلو وعلائم ، چراغهای راهنمایی 
...( و همچنین درزمینه احیا و اجرای خطوط ترافیکی مشکلی نداشته و به صورت امانی 

درطول راههای استان اجرا میگردد.
 

رییس ناحیه شهرکت ملی پخش فرآورده های نفتی قم:

محدودیتی درتامین سوخت دیزل 
ژنراتورهای قم نداریم

 رییس ناحیه شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی شهرستان قم گفت: سوخت 
دیزل ژنراتور هرشرکت یا نهادی که از سوی شرکت توزیع نیروی برق معرفی شود، تامین 

خواهد شد و محدودیتی در این زمینه نداریم.
عبدالله شادمهر اظهارداشت : با هدف مشارکت در طرح جهادی تامین سوخت 
دیزل ژنراتورهای اضطراری و خود تامین شرکت های تولیدی، صنعتی، خدماتی، 
یا  و  قرارداد  که  مشترکانی  برای  ژنراتورها  دیزل  سوخت  اجرایی  دستگاه های 
تفاهم نامه را با شرکت توزیع نیروی برق استان منعقد نموده اند،  با نرخ دولتی تامین 

خواهد شد.
وی اضافه کرد: کمک به کاهش بار شبکه توزیع برق در هنگام پیک مصرف برق در 

تابستان و جلوگیری از خاموشی مشترکان برق خانگی از اهداف این طرح می باشد.
وی ادامه داد: بر این اساس شرکت ها و اداره های متقاضی باید با ثبت نام در سامانه 
سریال  شماره   newtejaratasan.niopdc.ir آدرس  به  نفتی  فرآورده های  درخواست 
ژنراتور را در اختیار شرکت برق قرار دهند تا این شرکت نسبت به درخواست گازوییل به 

نرخ دولتی از شرکت نفت اقدام می کند.
وی خاطرنشان کرد: به منظور رعایت پروتکل های بهداشتی برای مشتریان مسبوق 

به سابقه بازدید کارشناسان به منظور شناسایی و تعیین سهمیه سوخت نیاز نمی باشد.
شادمهر گفت: سال گذشته ۱۵۰ شرکت و اداره دولتی نسبت به ثبت نام در این سامانه 

اقدام کردند و سوخت به نرخ دولتی در اختیارشان قرار گرفت.
وی با بیان این که امسال نیز استقبال خوبی از این طرح شده است، خاطرنشان 
کرد: تامین سوخت دیزل ژنراتورها به نرخ دولتی از نیمه خرداد تا نیمه شهریورماه اجرا 

می شود.
به گفته وی، در این طرح نرخ هر لیتر گازوییل، سه هزار ریال پیش بینی  شده است.

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استان قم :

۱۳ پروژه زیربنایی اقتصاد مقاومتی در قم 
به سرانجام رسید

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استان قم گفت: در سال گذشته ۲۱ پروژه تولید و 
۱۳ پروژه زیربنایی اقتصاد مقاومتی با اعتباری بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان و بیش از ۷ 

هزار اشتغال زایی در قم به سرانجام رسید.
عزیزالله قربانی در سومین جلسه اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: در سال قبل در 
تحقق اقتصاد مقاومتی گام های بزرگی برداشته و بسیاری از پروژه ها نیز تعیین تکلیف 
شد. مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استان قم افزود: در سال گذشته ۲۱ پروژه 
تولید و ۱۳ پروژه زیربنایی اقتصاد مقاومتی با اعتباری بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان و 
بیش از ۷ هزار اشتغال زایی در قم به سرانجام رسید. وی اظهار داشت: پروژه های 
تولیدی شامل ۶ پروژه صنعت و معدن تجارت، ۳ پروژه گردشگری، ۳ پروژه جهاد 
کشاورزی، ۲ پروژه شرکت شهرک های صنعتی، ۲ پروژه اقتصادی و دارایی، ۲ پروژه 
جهاد دانشگاهی، ۱ پروژه تعاون و کار و رفاه اجتماعی، ۱ پروژه علم و فناوری و ۱ پروژه 
کمیته امام خمینی)ره( است. قربانی تصریح کرد: پروژه های میراث فرهنگی و صنایع 
دستی و گردشگری نیز شامل ۱۲ باب مجتمع گردشگری با اشتغال ۲9۲ نفر و راه 
اندازی ۵ باب واحد اقامتی با ۳۶ نفر اشتغال و ۱۱ پروژه به غیر از پروژه های مصوب 
است. وی در مورد پروژه های صنعت و معدن و تجارت بیان کرد: این طرح ها شامل 
۳۱ واحد صنعتی راکد با ۲۵۰ نفر اشتغال، تکمیل 9۱ طرح توسعه جهت افزایش 
ظرفیت اسمی و تنوع تولید با ۱۶۷۲ نفر اشتغال و تکمیل ۱۰۷ طرح نیمه تمام با 
۲۴۱۵ اشتغال است. مدیر کل هماهنگی امور اقتصادی استان قم خاطرنشان کرد: 
کمیته امداد امام خمینی )ره( نیز سال گذشته پروژه توانمند سازی مددجویان تحت 
پوشش با ۱۴۵۵ نفر اشتغال را به سرانجام رساند. وی در مورد مهم ترین پروژه های 
جهاد کشاورزی در زمینه تولید گفت: استقرار سامانه های نوین آبیاری در ۲88۱ 
هکتار با ۲۲۱ نفر اشتغال، توسعه گلخانه ها و گیاهان دارویی در ۱۲ هکتار با 8۰ 
نفر اشتغال و اصلاح الگوی کشت در دشت های شریف آباد و ساوه در ۶۲۵۰ هکتار 
و اشتغال ۱۵۰ نفر است. قربانی افزود: جهاد دانشگاهی نیز در سال گذشته پروژه 
سامانه گردشگری سلامت استان قم با 9۰ درصد پیشرفت فیزیکی و ۴ نفر اشتغال 
و آموزش نظام دیجیتال در استان به طور ۱۰۰ درصد با ۴ نفر اشتغال را به سرانجام 
رساند. وی عنوان کرد: طراحی و برگزاری جشنواره فیلم کوتاه نوآوری و فناوری توسط 

پارک علم و فناوری نیز به طور صد در صد در سال گذشته عملیاتی شد.
  

مدیرکل منابع طبیعی استان قم :

روزهای گردوغباری قم به ۱۰۰ روز
 رسیده است

مدیرکل منابع طبیعی استان قم گفت: روزهای گردوغباری قم در ۱۰ سال اخیر تا به 
امروز از ۱۰ روز در سال به بیش از ۱۰۰ روز رسیده و فعالیت هایی که در حوزه ریز گردها 
در حال انجام است نسبت به میزان تخریب ها قابل مقایسه نیست، باید کانون هایی 
که در شرایط بحران هستند را به صورت ویژه پوشش قرار دهیم که این عرصه ها به 
نزدیک به ۱۰ هزار هکتار می رسد. سید محمدتقی سجادی بابیان اینکه استان قم 
یک میلیون و ۱۲۳ هزار هکتار مساحت دارد، تصریح کرد: بیش از 9۵۰ هزار هکتار از 
این مساحت به عنوان عرصه های ملی سند دارد و ۱۰۵ هزار هکتار در اختیار اشخاص 
است، ۱۲ هزار هکتار به شهر قم و نزدیک به ۴۰ هزار هکتار نیز به عرصه های ملی 
جوار قم اختصاص دارد که بیشتر نگاه توسعه ای نسبت به این عرصه ها وجود دارد. 
مدیرکل منابع طبیعی استان قم با اشاره به توسعه نهال کاری در قم گفت: ۱۲ هزار و 
۶۰۰ هکتار نهال کاری در قم انجام شده که نهال کاری در مساحتی بیش از دو هزار و 
۶۰۰ هکتار طی سال گذشته یک برند و عملکرد بی نظیر است که در تاریخ این استان 
به ثبت رسیده چراکه پیش ازاین آمار کاشت نهال بسیار پایین تر بوده است. وی با اشاره 
به کانون های تولید ریز گرد در استان قم افزود:۲9 هزار هکتار به منطقه کوه نمک، 
۲۷ هزار هکتار به حسین آباد میش مست، بیش از ۴۰ هزار هکتار به دشت مسیله و 
بخش باقیمانده این کانون های به مناطق مختلف اطراف قم اختصاص دارد. سجادی 
بابیان اینکه ۴۰۰ هزار هکتار از مراتع استان قم مستعد فرسایش و بیابانی شدن است، 
خاطرنشان کرد ۱۷۶ هزار هکتار از عرصه های ملی استان قم را عرصه های بیابانی 

تشکیل می دهند که ۱۰۵ هزار هکتار آن به کانون تولید گردوغبار تبدیل شده است.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم :

سه هکتار از مراتع منطقه پلنگ دره
 در آتش سوخت

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: حریق بوجود آمده در منطقه 
حفاظت شده پلنگ دره، بلافاصله با حضور محیط بانان و یگان حفاظت منابع طبیعی 

مهار شد.
محمدرضا عابدی مقدم با اشاره به وقوع آتش سوزی در منطقه حفاظت شده پلنگ 
دره قم گفت: متأسفانه برای چهارمین بار در سال جاری این زیستگاه ارزشمند دچار 
حریق شد و حدود ۳ هکتار از مراتع و گیاهان منطقه در آتش سوخت. وی با بیان اینکه 
علت این آتش سوزی در دست بررسی است، از همکاری و مشارکت یگان حفاظت 
منابع طبیعی در اطفاء حریق منطقه قدردانی کرد و گفت: این حریق در محدوده 
خلیل آباد و کوه آله رخ داد و با تلاش و ازخودگذشتگی محیط بانان و جنگلبانان به 
سرعت مهار و اطفاء شد. فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم از گسترش کم سابقه 
آتش سوزی ها در مناطق طبیعی در سال جاری ابراز نگرانی کرد و گفت: همشهریان 
محترم در هنگام حضور در زیستگاه ها و مناطق طبیعی، باید مسائل ایمنی در برپایی 
آتش را به شدت رعایت کرده و از رها کردن زباله های خود در مناطق جداً اجتناب 
کنند. وی در پایان تصریح کرد: مردم در صورت مشاهده هرگونه حریق و آتش سوزی 
در مناطق طبیعی و بروز تخلفات زیست محیطی می توانند با ادارت کل حفاظت 
محیط زیست و منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با شماره های ۳۲۶۰۲98۱ و 

۱۵۰۴ تماس حاصل نمایند.

معاون نظارت و پایش محیط زیست  استان قم:

واحد غیرمجاز سرب در قم پلمپ شد
معاون نظارت و پایش اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک واحد 
غیرمجاز سرب که بدون هیچگونه مجوزی در جاده کاشان فعالیت می کرد، پس از 
شناسایی و با حکم قضایی پلمپ شد. اسماعیل احمدیزاده در سخنانی اظهار داشت: 
در گشت و پایش شبانه کارشناسان این اداره کل در جاده کاشان، یک واحد غیرمجاز 
سرب شناسایی و بلافاصله مورد بازرسی قرار گرفت. وی در ادامه افزود: پس از احراز 
تخلفات این واحد صنعتی، اقدامات قانونی لازم برای جلوگیری از فعالیت آن به سرعت 
انجام شد و در کمتر از یک هفته، با اخذ دستور قضایی و با حضور نیروی انتظامی، 
همه تجهیزات خط تولید پلمپ شد. وی با بیان اینکه در سه ماهه نخست سال جاری، 
بیش از ۳۰۰ واحد صنعتی مورد کنترل و بازرسی قرار گرفته اند، تصریح کرد: در 
بازرسی از واحدهای صنعتی معمولا میزان آلایندگی خروجی دودکش ها و فاضلاب 
آنها اندازه گیری شده و در صورتی که بالاتر از حد استاندارد باشد، اخطاریه لازم صادر 
می شود. معاون نظارت و پایش محیط زیست قم در پایان با اشاره به گشت و پایش 
مستمر واحدهای صنعتی به صورت شبانه روزی و رسیدگی به گزارش ها و شکایت 
های مردمی در سریعترین زمان، تصریح کرد: شهروندان می توانند گزارش های خود 

از تخلفات زیست محیطی را با شماره تلفن ۳۲۶۰۲98۱ در میان بگذارند.

معاون آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

اجرای طرح سنجش تحصیلی برای
 ۲۸ هزار نوآموز قمی 

جمعیت  سالانه  افزایش  به  توجه  با  گفت:  قم  استان  پرورش  و  آموزش  معاون 
دانش آموزی در سطح استان، در سال تحصیلی جدید ۲8 هزار نوآموز برای ورود به 
دبستان موردسنجش قرار می گیرند مریم سادات پناهنده در گفت وگویی با بیان جدول 
زمان بندی ثبت نام مقاطع مختلف تصریح کرد: نام نویسی پایه اول از ۱۷ خرداد کلید 
خورده و تا پایان مردادماه ادامه داشته و هم زمان شرایط ثبت در سامانه سناد و سنجش 
نیز فراهم می شود. وی نحوه ثبت نام اکثر پایه های تحصیلی، به جز ۷ و ۱۰ که ورود پایه 
هستند را مجازی دانست و افزود: ثبت نام پایه های دوم تا دوازدهم از نیمه تیر تا پایان 
مردادماه انجام شده به استثنای رشته های فنی که به لحاظ شرایط خاص تا شهریورماه 

ادامه خواهد داشت.

اجتماعی

 وقتی آه از نهاد مستأجران بلند می شود

پرواز اجاره بها در قم 

و  مولوی  و  حائری  هدف،  خیابان های  سال هاست 
کوچه ۷۷ خاکفرج مسیر تردد آمبولانس های اورژانس 
بیمارستان آیت ا... گلپایگانی است که به دلیل بارگیری 
و تخلیه انواع وانت و کامیون عبور و مرور اتومبیل و حتی 

رهگذران پیاده به سختی انجام می شود.
هر شب ساعت ۱۰ به بعد تنها صدای آشنای خیابان 
برنج  کیسه های  پرسروصدای  شدن  دست به دست 
آژیر  روغن است که چند دقیقه یک بار  در صدای  و 
آمبولانسی گم شده و اهالی خیابان در دلهره سلامتی 
کیسه  نوبت  الان  نمی فهمند  همنوعانشان  از  یکی 

حبوبات بوده که از دستی پرتاب شود یا شکر.
سال هاست که این گلایه ساکنان خیابان های هدف، 
از مسئولان  و کوچه ۷۷ خاک فرج  و مولوی  حائری 
ساماندهی این وضعیت بوده و هنوز خبری از اقدام 
مؤثری نیست و خواب اهالی این منطقه با سرشماری 
مشوش  خیابان  این  ساکن  بنکداران  کیسه های 

می شود.
گلایه های  پی  در  قم  در  تسنیم  خبرنگار  بار  این 
اتحادیه  رئیس  سراغ   به  موضوع  این  از  شهروندان 
صنف بنکداران و عمده فروشان مواد غذائی رفته تا نظر 
این طرف دعوا نیز بشنود و ببیند صاحبان این صداهای 
شبانه خودشان چه نظری داشته و آیا برنامه ای برای این 

موضوع دارند یا خیر.
را  منطقه  این  مشکلات  صحفی  ابراهیم  سید 
موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: خیابان های هدف، 
تردد  مسیر  فرج  خاک  کوچه ۷۷  و  مولوی  و  حائری 
آمبولانس های اورژانس بیمارستان آیت ا... گلپایگانی 
است که به دلیل بارگیری و تخلیه انواع وانت و کامیون 
عبور و مرور اتومبیل و حتی رهگذران پیاده به سختی 

انجام می شود.
وی افزود: ساکنین این منطقه می گویند شب ها از 
ساعت ۲۲  تا صبح ده ها تریلی و کامیون در خیابان 
مولوی بارشان تخلیه می شود و با صدای فریاد کارگران و 
زدن  کیسه برنج و شکر و حلب روغن  به زمین از خواب 
بیدار می شویم و تا صبح گرفتار صدای تخلیه هستیم 
و روزها تا شب هم درگیر بارگیری وانت ها و راه بندان و 
سروصدا و شلوغی هستیم و فرزندان و خانواده مان باید 
از لابه لای کامیون ها تردد کنند، چرا مسئولان فکری به 

حال این وضع نابسامان نمی کنند.
عمده فروشان مواد غذایی بیش از ۴ سال 

است بلاتکلیف هستند
رئیس اتحادیه صنف بنکداران و عمده فروشان مواد 

غذائی قم بیان کرد: با توجه به لزوم انتقال عمده فروشان 
به شهرک، چرا  از مرکز شهر  بنکداران مواد غذائی  و 
صنف  این  انتقال  برای  اقدامی  هیچ گونه  مسئولین 
نمی کنند، از سوی دیگر بنکداران و عمده فروشان مواد 
غذائی مدعی هستند که حدود ۴ سال پیش ۷۰ قطعه 
زمین در شهرک بنکداران خریدند و وجه زمین و هزینه 
شارژ و نگهداری که هرساله چندین میلیون تومان است 
که طی بیش از سه و نیم سال گذشته تاکنون به شرکت 

شهرک های صنعتی قم پرداخت کرده اند.
صحفی ادامه داد:  بعد از چند سال که عمده فروشان 
شهرک های  شرکت  خریدند،  را  زمین  غذایی  مواد 
صنعتی استان با اقدامی عجیب مجدداً متری حدود 
۲8۰ هزار تومان بابت ساخت تجاری از آنان گرفته است 
درصورتی که شهرک تجاری و صنفی بوده و اخذ مجدد 
هزینه تجاری از شهرک صنفی وجاهت قانونی ندارد و 
متأسفانه شرکت شهرک ها بنای همکاری با بنکداران که 
تأمین کننده و توزیع کننده مواد غذائی و لبنیات و مواد 
بهداشتی هستند را ندارد و فقط با عناوین مختلف به 
فکر گرفتن پول و مانع تراشی درراه پیشرفت این پروژه 

است.
وی عنوان کرد: بنکداران می گویند در این سال ها به 
دلیل کارشکنی ادارات قم سختی و مشکلات زیادی 
را متحمل شدیم، در سال ۱۳9۵ سوله را با کمتر از 
یک پنجم قیمت فعلی می ساختیم ولی به دلیل صادر 
نکردن پروانه ساخت کار را چند سال به تأخیر انداختند 
و به  امسال کشاندند که باید چندین برابر هزینه ساخت 
سالن کنیم، آیا مدیرانی که این پروژه لازم استان را به 
دلایل نامعلوم متوقف کردند و ضرر و زیان سنگین زدند 

پاسخگو هستند؟
رئیس اتحادیه صنف بنکداران و عمده فروشان مواد 
غذائی قم تصریح کرد: آیا مدیران استان قم عملکرد 
رضوی،  خراسان  شیراز،  مانند  دیگر  استان های 
انتقال  از  حمایت  در  را  دیگر  شهرهای  و  خوزستان 
بنکداران به شهرک و اعطای زمین و وام باقیمت خیلی 
مناسب جهت تشویق این صنف برای انتقال به شهرک 
بنکداران و ساختن انبارهای بسیار بزرگ و بهداشتی و 
استاندارد به منظور ایجاد فضای ذخیره مناسب اقلام 
مواد غذائی و بهداشتی و لبنیات را ندیده و نشنیده اند.

 اداره کل راه و شرکت شهرک های صنعتی 
همکاری نمی کنند

صحفی با بیان اینکه کلیه موارد عدم همکاری شرکت 
شهرک های صنعتی قم و اداره راه و شهرسازی قم را 

به معاونت محترم استاندار و ریاست سازمان صمت و 
نمایندگان مردم در مجلس اعلام کردیم، افزود: مدتی 
است که منتظر پاسخ هستیم و هنوز پاسخی دریافت 
نکرده ایم و در صورت ادامه دار بودن ایجاد دست انداز و 
مشکل آفرینی، کلیه مستندات مربوطه را به مردم شریف 
قم ارائه کرده تا از پیگیری های اتحادیه و اعضای اتحادیه 
همکاری  عدم  از  همچنین  و  شهرک  ساخت  جهت 

ادارات مربوطه بااطلاع باشند.
 وی عنوان کرد: جهت روشنگری و ایجاد شفافیت 
و  )راه  طرح  این  با  مرتبط  ادارات  تمامی  مدیران  از 
...(که  و  صنعتی  شهرک های  شرکت   ، شهرسازی 
طی چند سال با ندادن مجوز و عدم همکاری جلوی 
اجرای این طرح بزرگ استانی را گرفته اند درخواست 
پاسخ گوئی به همشهریان محترم و بنکداران قم که 
لطمات عدم احداث شهرک را متحمل شده اند راداریم 
و همچنین آمادگی کامل جهت انعکاس پاسخ ادارات 

مرتبط راداریم .
فعالیت عمده فروشان مواد غذایی در مرکز 

شهر مشکلات زیادی به همراه دارد
رئیس اتحادیه صنف بنکداران و عمده فروشان مواد 
غذائی قم خاطرنشان کرد: شهر مقدس و زائرپذیر قم 
باید به شهری با امکانات کافی جهت پذیرش زائران 
تبدیل شود و نباید مشاغلی چون عمده فروشی مواد 
وسائط  بارگیری  و  تخلیه  مشغول  دائماً  که  غذائی 
نقلیه سنگین و نیمه سنگین هستند در مرکز شهر و 
خیابان های شلوغ فعالیت داشته باشند و باید هرچه 
و  احداث  بنکداران  شهرک  و  رفع  مشکلات  زودتر 

راه اندازی شود.

آزار چندساله خیابان مولوی؛

قفل شدن جابه جایی بنکداران قمی به شهرک صنعتی
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استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: اگر به سمت بازآرایی 
ساختار هزینه های دولت و بازآرایی واردات کشور در جهت مصالح توسعه حرکت 
شود نه تولیدکنندگان و مردم را از خود مایوس می سازید و نه برای دستیابی به 
اندک منابع ارزی از کانال صندوق بین المللی پول یا کره جنوبی این همه مرارت 

و سختی متحمل می شوید.
فرشاد مومنی در مورد راهکارهای نجات اقتصاد کشور از شرایط بحرانی کنونی 
گفت: به طور طبیعی اذهان همه در این شرایط به سمتی می رود که آیا راه نجات 
از شرایط کنونی وجود دارد یا خیر؛ شاید بتوان ادعا کرد که بزرگترین خدمتی 
که جامعه اندیشه ای کشور به حکومت گران، جامعه و آینده کشور می کند، این 
است که در این زمینه روشنگری های امید بخش، عالمانه و قابل اعتنایی صورت 
بگیرد. اگر بخواهیم در این زمینه به دولت محترم کمک کنیم، می توانیم این 
پرسش را پاسخ دهیم یعنی برای برون رفت از این شرایط راه حل ارائه کنیم، منتها 
این راه حل ها مستلزم پایبندی عملی کل ساختار قدرت به یک سلسله لوازمی 
است و البته اجرای این راه حل ها به قدرت انعطاف نظام تصمیم گیری های 
اساسی کشور برای شکستن قفل های تاریخی اندیشه ای و ساختاری در اقتصاد 

سیاسی ایران بستگی دارد.
وی ادامه داد: منظور از لوازم عملی نجات کشور که کل ساختار قدرت و نه 
فقط قوه مجریه باید به آن پایبند باشد تعهد به طراحی برنامه و اجرای اصولی 
است که بارها و بارها در جهان آزمایش پس داده است و راه نجات ایران هم جز 
از آن طریق امکان پذیر نیست. در چارچوب چنین برنامه ای قبل از هر چیز باید 
یک برنامه ملی مبارزه با فساد با رویکردی پیشگیرانه طراحی شود تا از فاجعه 
سازی های مشروعیت سوز و فلاکت ساز وضعیت کنونی خارج شویم در مرحله 
بعدی و در جهت تکمیل آن برنامه باید کل سیاست های اقتصادی دولت بر محور 
افزایش هزینه فرصت مفت خوارگی بازآرایی شود تا زمانیکه انگیزه های سوداگرانه 
در مسکن، زمین و مستغلات باقی است و سکه و دلار به صورت کاملا بی منطق 
و مشکوک افزایش قیمت پیدا می کند و انگیزه های سفته بازانه و ضد توسعه ای 

در بورس استمرار دارد راهی برای نجات اقتصاد وجود ندارد.
تمرکز بر ریزش حباب بورس، آدرس اشتباهی مافیای رسانه ای است

مومنی افزود: مافیای رسانه ای با کمال تاسف در جهت پشتیبانی از منافع 
رانتی و جهت گیری های سفته بازانه و مفت خوارانه، کل نگرانی ها در بازار بورس 
را روی خطر ریزش حباب متمرکز کرده است در حالیکه اصل ماجرا آن است که 
ساختار قدرت باید بداند تا زمانی که استعدادهای انسانی و مادی کشور از طریق 
بورس در جست و جوی کسب درآمد بی زحمت و سوداگرانه است و آن سودها 
به جای بهبود وضعیت تولید بحران های شدت یافته در بخش تولید توسعه گرا را 

افزایش می دهند، نمی توان راه نجاتی برای اقتصاد تصور کرد.
وی ادامه داد: نظام تصمیم گیری باید این بلوغ را از خود نشان دهد که استمرار 
وضعیتی که در آن همچنان تجارت پول موتور اصلی خلق ارزش به قیمت افلاس 
و فلاکت مردم و تولیدکنندگان است کوشش های جزیره ای، جزئی و کوته نگرانه 

اصلاحی هرگز اثرگذار و اصلاح کننده نخواهند بود.
رییس موسسه دین و اقتصاد با تاکید بر اهمیت توجه بر افزایش نابرابری ها در 
جامعه ایران گفت: تا زمانیکه در این ابعاد حیرت انگیز به نابرابری های ناموجه 
ناشی از این مناسبات مشوق رانت و ربا و فساد بی توجهی و بلکه به آن شدت 
هم بخشیده می شود همگان باید بدانند که ناپایداری و نااطمینانی در همه 
عرصه  های حیات جمعی مسلط خواهد شد و به جای اعتماد متقابل و انگیزه 
همکاری های سازنده و مولد تخم کینه، بد گمانی و نفرت در  لایه های جامعه 

پاشیده می شود.
وی ادامه داد: امروز حکومت گران گرامی باید بدانند نابرابری های ناموجه 
فزاینده در عرصه های قدرت و ثروت مهمترین عامل تشدید آسیب پذیری ها 
عمق یابی  محرکه  نیروی  و  اجتماعی  اقتصادی،  شکنندگی های  افزایش  و 

وابستگی های ذلت آور به دنیای خارج است.
تبدیل شدن واردات به راه حل اصلی کشور، پاس گل به 

تحریم کنندگان است
خوارگی  مفت  مشوق  و  محور  دلال  سیاست های  وقتی  داد:  ادامه  وی 
انگیزه های سرمایه گذاری تولیدی را نابود می سازد و بالندگی اشتغال را به کانال 
مشاغل بخش غیررسمی می اندازد و سرمایه گذاری های عظیم بر روی جوانان 
کشور را که شغلی برای خود متناسب با تخصص هایی که به دست آورده اند از 
کارکرد می اندازد، معلوم است که برای تامین ابتدایی ترین نیازها، واردات به راه 
حل اصلی برای بحران های اقتصادی تبدیل می شود و این به معنای پاس گل 
دادن به تحریم کنندگان است، راه حلی که به طور اصولی در اقتصاد ما وجود 
دارد و باید بصورت راهبردی مورد توجه قرار بگیرد ارتقای بنیه تولیدی کشورمان 

است.
دولتمردان از کانون اصلی نجات کشور غافل مانده اند

مشاهده  که  چیزی  بنده  گمان  به  کرد:  تصریح  اقتصادی  کارشناس  این 
نمی شود و انتظار می رود نهادهای نظارتی مسئول مسائل راهبردی در این زمینه 
دقت بیشتری کنند این است که وقتی ذهن نظام تصمیم گیری به سمت راه 
حل هایی چون رونق بخشی به حباب بورس، افزایش نرخ ارز، و افزایش قیمت 
پایه ارز کالاهای اساسی وارداتی و نگرانی های سوری و تحریف شده از نقدینگی 
می رود و این عارضه ها و دل مشغولی ها ذهن نظام تصمیم گیری را از کانون 

اصلی نجات غافل می کند و با اصرار به تداوم رویه ها و ساختارهای بحران ساز 
و تمسک به اندیشه هایی که طی سه دهه گذشته اقتصاد کشور را با بن بست 
روبه رو کرده اند امکان پذیر نیست. در ادبیات توسعه کانون اصلی نجات تولید 
صنعتی فناورانه نامیده می شود که از دو قابلیت بنیادی برخوردار است؛ اولًا 
قابلیت برطرف کردن فقر را دارد و دوم اینکه، قابلیت جبران عقب ماندگی را دارد.
این استاد دانشگاه علامه طباطبایی در گفت وگو با ایلنا تصریح کرد: البته 
اوضاع نابسامان اقتصاد و آسیب پذیری های آن، طمع تحریم کننده کنندگان را 
برانگیخته تا از این طریق به کشور صدمه بزنند و ریشه این موضوع نیز به غفلت 
های پرشمار نظام تصمیم گیری طی سه دهه گذشته در طیف متنوعی از عرصه 
های راهبردی برمی گردد. حتی اگر نخواهیم وارد جزئیات فاجعه ساز تجربه 
تعدیل ساختاری با همه اجزای انحطاط آور آن شویم، از نقطه عطف افزایش 
قیمت نفت یعنی سال ۱۳8۴ تا امروز وحشتناک ترین غفلت ها در این زمینه 
صورت گرفته است و امید این بود که با آمدن دولت آقای روحانی و سیاست 
تنش زدایی در عرصه بین المللی این بلوغ فکری ایجاد شود که تنش زدایی تنها 
یک ابزار رفع کننده مزاحمت های بیرونی است و اینکه این ابزار به شرطی قابل 
دفاع است که با اتکا به یک برنامه اندیشیده و توسعه گرا در خدمت ارتقاء بنیه 

تولیدی کشور قرار گیرد.
رویه های ظاهرسازانه به آخر خط رسیده است

مومنی افزود: در دهه های اخیر به موازات سقوط سهم بخش صنعت در تولید 
ناخالص داخلی، سرمایه گذاری بخش خصوصی و دولت به طور همزمان در 
بخش ماشین  آلات نیز سقوط کرده است. در دوره آقای روحانی مانند دولت 
احمدی نژاد نظام قاعده گذاری و پاداش دهی به سمتی سوق یافت که قادر به 
بازگرداندن اعتماد به تولیدکنندگان نبوده است. براساس گزارش بانک مرکزی 
حتی سرمایه گذاری دولتی در ماشین آلات هم سقوط ۵۰ درصدی داشته و به 
همین دلیل است که با وجود رشد اقتصادی دو رقمی در برخی سال های اخیر 
کیفیت زندگی مردم بهبود نیافت و تاثیری بر توانایی ها و مقاومت اقتصاد نداشته 
که معنای راهبردی آن به آخر خط رسیدن رویه های ظاهر سازانه، رانتی، دلال 

پرور و کوته نگرانه است.
 باید فاتحه خام فروشی و دلال محوری خوانده شود

رئیس موسسه دین و اقتصاد خاطرنشان کرد: با توجه به بازگشت تحریم ها و 
کرونا، به هزار و یک دلیل می توان ادعا کرد که تنها راه نجات اقتصاد حمایت 
از تولید توسعه گرا است. در حالی که به دلیل دل مشغولی های سطحی به 
مسائل درجه چندم و رها کردن مسائل اصلی و بنیادی توسط مجلس و دولت 
عملا می توان گفت سران قوا علی رغم اختیارات خارق العاده ای که دارند به 
واسطه فقدان یک نهاد کارآمد پشتیبانی کارشناسی از جلسات شان عملا به 
صورت مشترک سرگرم مسائل جزئی هستند و از مسائل اساسی و سرنوشت ساز 
در عرصه اقتصاد غافل می باشند و باید از همه اصحاب خرد و دانایی و اجزاء 
ساختار قدرت بخواهیم که کمر همت ببندند. در دهه های اخیر شاهد هستیم 
که اقتصاد ایران دائماً در حال کوچک شدن بوده حتی در بازه زمانی 9۷ تا 99 
بر اندازه کوچک شدن آن افزوده می شود که یک مسئله حیاتی است. همچنین 
باید توجه داشت که چشم اندازهای بازار نفت حتی در غیاب تحریم ها هم، به 
هیچ وجه روشن نیست و نشان می دهد حداقل تا سال ۲۰۲۳ نمی توان انتظار 
افزایش چشمگیری در قیمت نفت داشت. پس باید ابتدا در ذهن تصمیم گیران 
اصلی کشور فاتحه طمع به راه گشایی استمرار خام فروشی، دلال محوری، مفت 

خوارگی و واردات محوری خوانده شود.
تصمیمات سران قوا نشان دهنده راه گم کردگی است

این اقتصاددان با اشاره به کسری مالی دولت گفت: آنچه امروز مشاهده 
می کنیم این است که دولت در مواجهه با کسری مالی به جای آنکه تمرکز خود را 
بر رویه هایی قرار دهد که در آن اصل حیاتی و راهبردی همه سیاست ها پرهیز از 
زدودن امنیت حقوق مالکیت و به هم ریختن ثبات اقتصاد کلان، بازگشت اعتماد 
تولیدکنندگان و سرمایه گذاران، تقویت اعتماد مردم به دولت بگذارد، مسیری را 
طی می کند که یک مسیری نگران کننده و در واقع ادامه مسیر انحطاط قبلی 
است. همچنین با توجه به تصمیمات سران قوا مشاهده می شود متاسفانه آرایش 
قدرت به گونه ای است که گویی راه حل را گم کرده اند بطوریکه براساس بخش 
مهمی از مصوبات سران قوا، هیات وزیران یا مجلس مشاهده می شود گویی همه 
به دنبال چاپ پول پر قدرت، انتشار انواع اوراق، استقراض خارجی، فروش انواع 
دارایی ها، افزایش نرخ ارز و دمیدن بر حباب سفته بازانه در بورس هستند در 

حالی که این عوامل باید به طور بنیادی مورد بازنگری قرار بگیرد.
واردات بدون انتقال ارز، مشکوک و پارادوکسیکال است

از  برخی  که  حالی  در  شد:  یادآور  مقدس  دفاع  دولت  اقتصادی  مشاور 
صادرکنندگان از انواع رانت ها استفاده می کنند و حتی با وجود آنکه اساس 
وجودشان به دلیل سرمایه گذاری های ارزی و ریالی از منابع بین نسلی است 
در پاسخ به درخواست بازگشت ارز حاصل از صادرات انواع مختلفی از امتیازات 
و  مشکوک  متعارف،  غیر  پدیده  آن  آخرین  متاسفانه  که  می کنند  مطالبه  را 
پارادوکسیکال »واردات بدون انتقال ارز« است. بر اساس مطالعاتی که داشتیم از 
سال ۱۳۶8 تا امروز که این بازی در اقتصاد ایران وجود دارد ، این عنوان در واقع 
پنهان کردن واقعیت تمایل تصمیم گیران به امتیازدهی به امیال ضد توسعه ای 

افراد و بهم ریختن کل ساختارهای تضمین کننده ثبات و پایداری جامعه است.

این اقتصاددان ادامه داد: امروز همگان کم و بیش می دانند که تقویت تولید 
توسعه گرا و اشتغال به مثابه یک متغیر سیستمی یگانه راه نجات مردم از فقر و 
تنگدستی فزاینده و نجات اقتصاد از انبوه بحران ها و وابستگی های ذلت آور به 
دنیای خارج است. اما در این مسیر همه باید از مسئولان کشور بخواهند تا آنچه 
به نام تولید و اشتغال در معرض تخصیص ارز و ریال از طریق تصمیم گیری های 
نادرست قرار دارد با دو معیار پیش گفته یعنی قابلیت فقرزدایی و کاهش عقب 
ماندگی های تاریخی کشور مورد پالایش، اصلاح و تصحیح قرار گیرند چقدر 
خوب می شد که نظام تصمیم گیری های اساسی کشور راهی باز می کردند که 
به ویژه سیاست های اتخاذ شده در وزارت صمت و وزارت کار بر اساس این دو 

ضابطه مورد بازنگری بنیادی قرار گیرند.
برنامه ای برای اصلاح بنیادی در وزارت صمت مشاهده نمی شود

مومنی با انتقاد از وزارت صمت و کار اظهار داشت: با کمال تاسف باید گفت 
لااقل در سطح آنچه که تا امروز در این دو دستگاه انتشار یافته یا بر زبان مسئولان 
آن جاری شده شاهد آن هستیم که همچنان بخش مهمی از مناسبات رانتی، 
پرفساد و فلاکت زا به نام تولید و در غیاب یک برنامه اندیشیده حمایت از تولید 
فناورانه با همه لوازم نهادی آن جریان دارد و با وجود آنکه وزیر تغییر کرده هیچ 
سخنی از نیاز شدید به انجام اصلاح بنیادی برنامه های انتشار یافته وزارت 
صمت در هیچ سطحی تاکنون مطرح نبوده است. همانطور که در وزارت کار نیز 
همچنان در غیاب یک برنامه توسعه گرای اشتغال با آن دو قابلیت بخش اصلی 
حمایت های حکومت به شغل های ناپایدار، خدماتی و عمدتا معطوف به بخش 
غیررسمی تعلق می گیرد که نه قادر به رفع فقر است و نه گرهی از گره های کشور 
باز می کند و به این ترتیب این شیوه اشتغال مکمل اولویت گذاری های تشویق 

صنایع رانت محور و خام فروشانه در بخش صنعت است.
وی متذکر شد: همچنین باید تذکر مشفقانه ای به بانک مرکزی و سازمان برنامه 
و بودجه بدهم. این دو دستگاه مهم باید بدانند که دولت بدهکار نه قادر به مهار 
بحران های پرشمار موجود است و نه خواهد توانست برای کشور و مردم، توسعه و 
رفاه ایجاد کند »ب« بسم الله توسعه آن است که در سیاستگذاری ها و راهبردها 
دو هم راستایی بنیادی در قلب تصمیم ها و تخصیص منابع باشد که عبارتند از 
هم راستایی تصمیم گیری ها و تخصیص های منابع در کوتاه مدت با مصالح بلند 
مدت توسعه و انگیزش های فردی ایجاد شده برای مردم. برای حداکثرسازی 
منافع نیز باید با منافع ملی دور مدت همراستا گردد. شیوه ای که تاکنون از 
سوی مسئولان گرامی این دو دستگاه برای مواجهه با شرایط ناشی از سقوط 
درآمدهای دولت در دستور کار قرار گرفته است یک شیوه به غایت کوته نگرانه 
و ایجاد کننده احساس بی ثباتی و ناامنی در میان عامه مردم و تولیدکنندگان و 

به تعویق اندازنده ی بحران ها در ابعادی بسیار وسیع تر برای دولت آینده است.
منشاء افزایش خالص ارزش دارایی های خارجی بانک مرکزی توضیح داده 

شود
وی ادامه داد: این عزیزان و البته سران قوا باید توجه داشته باشند که دولت 
بعدی هم با هر گرایشی که باشد مانند همین دولت عملکردش جزو کارنامه نظام 
جمهوری اسلامی به حساب می آید و دولت ها از این نظر هیچ تفاوتی باهم ندارند 
و نباید از طریق کارهای صوری و موقتی با فاجعه ساز ی های عمیق تر در آینده 
برای خود خوشنامی ظاهری بخواهیم و بعدی ها را غیر خودی به حساب آوریم. 
طی چندماهه گذشته چند مسئله حساس و مهم در دستور کار دولت محترم 
قرار داشته که با کمال تاسف نمی توان آنها را حمل بر صحت کرد برای مثال 
داده های بانک مرکزی حکایت از آن دارد که تنها در یک ساله منتهی به اسفند 
سال ۱۳98 چیزی حدود ۵۰ درصد به خالص ارزش دارایی  های خارجی بانک 
مرکزی افزوده شده است بدون آنکه عزیزان توضیح دهند که منشا و عامل اصلی 

این مسئله چیست؟
مومنی یادآور شد: در دهه های ۱۳۷۰ و ۱۳8۰ کاملا مشخص بود که روندهای 
اقدام ضد  با  تمام عیار  بانک مرکزی همسویی  افزایش دارایی های خارجی 
توسعه ای فروش ارز در بازار سیاه دارد. الان به اعتبار تحریم ها و کرونا طبیعی 
است که آن کار در ابعاد گذشته ناممکن است و در سطح نظری این به معنای آن 
است که طمع توسل به Money Printing چنین اوضاعی را پدید آورده باشد. از 
آنجایی که ما اصل را بر اعتماد به عزیزان می گذاریم توصیه می کنیم که در این 

زمینه توضیحی بدهند و راه را بر گمانه زنی های نامناسب ببندند.
مالی سازی اقتصاد شکنندگی ها را افزایش می دهد

مومنی با اشاره به سیاست انتشار اوراق بدهی برای جبران کسری بودجه 
گفت: مدیریت بانک مرکزی در دوره جدید اهتمام غیرمتعارف و خطرناکی در 
باب تشدید مالی سازی نامرتبط با اقتضائات بخش حقیقی ر ا در دستور کار 
قرار داده و دائما به دولت برای تبدیل بدهی های بی حساب و کتاب آن به اوراق 
بدهی و دامن زدن به تجارت و مبادله این اوراق کمک کرده است. در کشوری 
که بخش اعظم تولیدات آن یا در چارچوب ساخت تولید معیشتی است و یا 
با فناوری های بسیار نازل عرضه می شود و با بحران ساختاری و سیستمی در 
بخش تولید صنعتی روبه رو است و قادر به استفاده از حدود نیمی از ظرفیت  های 
تولیدی خود نیز نمی باشد حرکت در جهت شدت بخشی به مالی سازی اقتصاد 

شکنندگی ها و فاجعه ها را افزایش می دهد.
این استاد دانشگاه افزود: اینکه قوه مجریه این کار خطا را تحت عنوان پرهیز از 
چنگ انداختن به منابع بانک مرکزی و سیستم بانکی توجیه می کند یک خطای 
مضاعف است چراکه براساس تجربه سه دهه گذشته که دولت برعکس دوران 
دفاع مقدس به جای برخورد شفاف، صادقانه، وام گیری شرافتمندانه و شفاف 
از سیستم بانکی به سمت رویه هایی مانند دستکاری نرخ ارز و قیمت حامل های 
انرژی و افزایش های پی در پی قیمت کالاها و خدمات خود رفته و اخیرا تب 

سوداگری در بورس و تلاش به ایجاد بازار اوراق بدهی رفته است.
وی با بیان اینکه عملا با ناامید کردن تولیدکنندگان و عامه مردم از سیاست های 
اتخاذ شده به طرز فاجعه آمیزی دولت را بدهکارتر کرده اند، ادامه داد:  آثار این 
مسئله به وضوح در زمینه سقوط اهتمام دولت به امور حاکمیتی بر اساس 
اسناد مربوط به بودجه های سالانه قابل مشاهده است. عزیزان باید بدانند که 
کشورهای پیشرفته صنعتی و به ویژه آمریکا اگر به چنین سیاست هایی متوسل 
می شوند حداقل صد سال است که از مرحله تولید انبوه عبور کرده اند و مثل 
ما نظام تولید صنعتی رانتی، خام فروشانه و مونتاژ محور ندارند در عین حال 
آنها در چارچوب مناسبات هژمونیک می توانند از طریق الزام کشورهایی مانند 
عربستان سعودی و چین به خرید این اوراق بخش مهمی از ویروس های تورم ساز 

و شکنندگی آور این اقدام را بلااثر کنند.
ساختار هزینه های دولت و واردات کشور بازآرایی شود

وی افزود: ضمن آنکه به ویژه طی ده ساله گذشته آمریکا اهتمام جدی در 
زمینه رساندن نرخ بهره به حدود صفر از خود نشان دادند، شما که نه آن قدرت 
هژمونیک را دارید و نه قادر بوده اید که با وجود سقوط سی درصدی رشد تورم 
در سال های اولیه مسئولیت این دولت حتی درصد اندکی از نرخ بهره را پایین 
بیاورید نباید به چنین سیاست های مخرب و ضد توسعه ای متوسل شوید. اگر به 
جای این کارها به سمت بازآرایی ساختار هزینه های دولت و بازآرایی واردات کشور 
در جهت مصالح توسعه حرکت کنید نه تولیدکنندگان و مردم را از خود مایوس 
می سازید و نه برای دستیابی به اندک منابع ارزی از کانال صندوق بین المللی 

پول یا کره جنوبی این همه مرارت و سختی متحمل می شوید.

فرشاد مومنی  اقتصاددان :

برای نجات اقتصاد باید هزینه مفت خوارگی افزایش یابد

اقتصادی

یک کارشناس بازار سرمایه  مطرح کرد:

تداوم جریان ورود نقدینگی به بورس
یک کارشناس بازار سرمایه روند معاملات بورس در هفته نخست تیر ماه را مورد 
پیش بینی قرار داد و افزود: جریان خرد نقدینگی کماکان به سمت این بازار ادامه 
دارد که در کنار آن شاهد عرضه بیشتر و روان شدن معاملات در این بازار خواهیم 
بود.  »امیرعلی امیرباقری« با اشاره به روند معاملات بورس در هفته  گذشته گفت: 
در هفته ای که گذشت روزهای به نسبت پر عرضه ای را در بازار شاهد بودیم که این 
افزایش فروش را در بازار هفته پایانی خرداد ماه را می توان ناشی از دو عامل دانست.
وی اظهار داشت: در ابتدا قیمت  برخی از سهام به لحاظ تکنیکالی به نرخ 
پیش بینی شده و سطوح مقاومتی رسیده بودند که این موضوع زمینه افت روند 
صعودی در بازار را فراهم کرد. امیرباقری افزود: عامل دیگر که باعث افزایش عرضه 
در بازار شد، شناسایی سود از جانب سرمایه گذارانی بود که با پیش بینی احتمال 
ایجاد اصلاح در بازار به دنبال عرضه سهام خود در بازار رفتند. این کارشناس 
بازار سرمایه خاطرنشان کرد: نکته قابل توجهی که در بازار پیش بینی نشده بود و 
احتمال اصلاح در بازار را ناکام گذاشت، عدم خروج جریان نقدینگی خرد از جانب 
حقیقی ها بود و فقط اجازه دست به دست شدن سهام را بین سهامداران داد که این 
امر منجر به ممانعت از احتمال اصلاح قیمتی شدید در بازار شد. وی با بیان اینکه 
در روز دوشنبه تا حدودی شاهد فشار عرضه سنگین در بازار بودیم اما از روز سه شنبه 
روند معاملات بلافاصله به مدار رشد بازگشت، گفت: انتظار فعالان بازار این بود که 
اصلاح شاخص بورس تا پایان هفته در بازار ادامه دار باشد، همچنین تا چند روزی 
سهام موجود در بازار با قیمت پایین دست به دست شوند و شاهد چرخش بازیگران 
سهام در بازار باشیم که خوشبختانه این اتفاق در بازار رخ نداد. امیرباقری با بیا اینکه 
در بازار هفته گذشته فقط یک روز شاهد فشار فروش بودیم اما از روز بعد بازار به 
مدار رشد بازگشت، افزود:  با توجه به عدم رشد اقتصادی، سرمایه گذاران سرمایه و 
نقدینگی های موجود در اختیار خود را وارد بازاری خواهند کرد که بتوانند از آن در 

برابر تورم محافظت کنند.
مقایسه بورس با دیگر بازارها

این کارشناس بازار سرمایه به تفاوت سرمایه گذاری در بورس با دیگر بازارها اشاره 
کرد و گفت: بازار ارز و سکه از بازیگر پرقدرتی مانند بانک مرکزی برخوردار است که 
می تواند از آن بازار حمایت کند اما به دلیل اعمال برخی از محدودیت ها تا حدودی 
در مقایسه با بورس از رشد جا مانده است. وی گفت: همچنین با توجه به تحولات 
سیاسی که غیرقابل پیش بینی هستند و وجود محدودیت های قانونی، جذابیت 
چندانی برای سرمایه گذاری در این بازارها وجود ندارد. امیر باقری با بیان اینکه 
بازار مسکن به دلیل وجود اختلاف معناداری که بین قدرت خرید مصرف کننده با 
قیمت ملک وجود دارد عملا این بازار را از حوزه سرمایه گذاری خارج کرده است، 
افزود: برخی از پارامترهای تنظیمی مانند نرخ عوارض شهرداری در بازار ملک منجر 
به کاهش جذابیت سرمایه گذاری در این بازار شده و عملا زمینه خروج سرمایه های 
مردم از بازار ملک را فراهم کرده است. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در 
وضعیت کنونی بازار سرمایه تنها بازار جذاب برای سرمایه گذاری است، گفت: 
انتظار ما از سرمایه گذاران این است که همچنان با ورود جریان نقدینگی خود به 
بورس باعث ادامه رشد شاخص بورس در این بازار شوند. وی افزود: نکته ای که 
سرمایه گذاران باید به آن توجه داشته باشند این است که رشد این بازار نمی تواند 
تا ابد ادامه دار باشد و از یک جایی به بعد به طور حتم وارد فاز اصلاحات قیمتی و 
زمانی خواهد شد. امیر باقری با بیان اینکه سرمایه گذاران باید خود را با واقعیت های 
موجود در بازار وفق دهند، گفت: سرمایه گذاران باید از رفتارهای هیجانی در بازار 
دوری کنند و با دیدن صف های فروش به سرعت تصمیم به خروج سرمایه های خود 
از بازار نگیرند. این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: در چند سال اخیر تصمیم 
خروج سرمایه از بازار استراتژی چندان مناسبی در این در بازار نبوده و منجر به 

جاماندگی از رشد بازار و تحمل ضرر و زیان در این بازار شده است.
عرضه صندوق های ETF پالایشگاهی در بورس

امیرباقری به عرضه مرحله دوم صندوق های ETF اشاره کرد و افزود: احتمال 
دارد عرضه صندوق های ETF پالایشگاهی به مدت یک تا دو ماه با تاخیر مواجه 
شود که این امر منجر به ایجاد فضای بیشتر برای تحرکات در معاملات گروه 
پالایشگاهی خواهد شد و صندوق های ETF پالایشگاهی با قیمت جذابی قابلیت 
عرضه خواهند داشت. این کارشناس بازار سرمایه به ادامه جریان ورود نقدینگی 
به بازار تاکید کرد و افزود: به نظر می رسد راه سهام از یکدیگر جدا خواهد شد که 
این امر باعث می شود تا سرمایه گذاران با نگاه تحلیلی و سختگیرانه تری اقدام به 
سرمایه گذاری در این بازار کنند. امیرباقری افزود: این موضوع منجر به خروج 
سرمایه از برخی گروه ها و صنایع که رشد نامتناسبی با بنیان و چشم انداز خود دارند 
خواهند شد و دوباره وارد سهامی می شوند که دارای چشم نداز و پتانسیل قابل 
قبولی هستند. وی با بیان اینکه مقصد نقدینگی در بورس باید تامین نقدینگی 
شرکت ها و کمک به بخش تولید باشد در غیراینصورت کمکی به رشد اقتصادی 
کشور  نخواهد کرد، گفت: دولت و بنگاه های کلان باید از برنامه ریزی خاص برای 
استفاده از این نقدینگی داشته باشند تا در کوتاه مدت و بلندمدت شاهد جهش 

تولید، رشد اقتصادی و ثبات اقتصادی باشیم.

وزیر راه و شهرسازی:

تولیدکنندگان مسکن استیجاری از دولت 
یارانه می گیرند

به سازندگان مسکن  ارائه تسهیلات  از  وزیر راه و شهرسازی که سال گذشته 
اجاره ای خبر داده بود، مجددا، گفت: کسانی که قصد دارند واحد مسکونی 
اجاره ای تولید کنند اعم از نهادها یا اشخاص حقیقی از سوی وزارت راه، زمین 99 

ساله همراه با تسهیلات ساخت مسکن دریافت می کنند.
و  )ساماندهی  قانون  در  صراحت  به  استیجاری«  »مسکن  ساخت  موضوع 
حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳8۷( آمده است، اما جامعه سازندگان 
و سرمایه گذاران در سالهای گذشته از ساخت مسکن استیجاری استقبال نکردند.

وزارت راه و شهرسازی تابستان سال گذشته با دعوت از سرمایه گذاران برای تولید 
مسکن استیجاری در اطلاعیه ای اعلام کرد: انبوه سازان و سرمایه گذاران برای 
ساخت مسکن استیجاری در کشور امتیازات ویژه ای از دولت دریافت می کنند، 
اما باز هم از تابستان سال گذشته تاکنون کلنگ ساخت هیچ مسکن اجاره ای 
به زمین خورده نشد. در همین راستا »محمد اسلامی« روز شنبه در گفت و گوی 
اختصاصی با خبرنگار اقتصادی ایرنا، در خصوص برنامه دولت برای ساماندهی 
بازار اجاره بها، گفت: به دنبال عملیاتی شدن »طرح اجاره داری حرفه ای« هستیم 
تا بتوانیم در درازمدت بازار اجاره بها را کنترل کنیم. وی گفت: اجاره داری حرفه ای 
در کشورهای پیشرفته اجرایی می شود و شرکت های بزرگی هستند که خانه هایی 
که متعلق به خودشان است را اجاره می دهند، همچنین شرکت هایی هستند که در 
جایگاه کارگزار خانه های مردم را با الگویی مشخص به صورت سالیانه یا بلندمدت 
اجاره می دهند. اسلامی با اعلام اینکه درصدد گسترش و اجرای طرح اجاره داری 
حرفه ای هستیم، گفت: کسانی که قصد دارند واحد مسکونی اجاره ای تولید کنند 
اعم از نهادها یا اشخاص حقیقی از سوی وزارت راه زمین 99 ساله همراه با تسهیلات 
ساخت مسکن دریافت می کنند. وزیر راه گفت: بعد از ساخت این خانه ها از آنجایی 
که سازنده خانه های اجاره ای از دولت یارانه دریافت کرده اند باید به نرخ های مصوب، 
خانه ها را اجاره دهند. وزیر راه و شهرسازی از پیشنهاد وزات راه به شهرداری و انبوه 
سازان خبر داد و گفت: ساخت مسکن اجاره ای در دستور کار وزارت راه است و به 
شهرداری و دستگاههای که شرایط ساخت مسکن را دارند پیشنهاد دادیم وارد این 
کار شوند و یا اجرای اجاره داری حرفه ای که دغدغه جمعی مستاجر کشور است، را 

برای دستیبابی به مسکن با نرخ عادلانه و مصوب توسعه دهند. آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت آذین دنا لیزر با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۶۳۳ و شناسه ملی ۱۴۰۰8۴8۳۰۶9 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳98/۰۷/۲۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱-آقای حمید رسولی به شماره 

ملی ۵۰۲99۶۶۰۲۱ دارنده ۴۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه وخانم زینب دهقان به شماره ملی ۵۰۲99۳8۷88 دارنده ۳۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت نامحدود انتخاب شدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 
قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۷9۶۵۱(

-------------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت حمل و نقل مسافربری آرام سفر صبا با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۵9۲ و شناسه ملی ۱۴۰۰8۴۵۰۳۵۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳99/۰۲/۲۳ و مجوز شماره ۳8۷۵/۱۴ مورخ 
۱۳99/۰۲/۲8 اداره کل راهداری وحمل و نقل جاده ای استان قم تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان حسین فلاحیان به شماره ملی ۰۳8۱۳۴۲۷۰۰ دارنده ۲۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، داود کردی به شماره ملی ۵۷۱9۶88۲۵۰ دارنده ۲۵۰.۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه و خانم مهر آفرین کردی به شماره ملی ۰۰۷88۵۴۵98 دارنده ۱۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت نامحدود انتخاب شدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8۷9۶۵۷(

مفقودی 
پروانه بهره برداری کارخانه تولیدی و صنعتی گاز 

بتاریخ ۵۳/۰۳/۱۸  شماره ۳۲۳۳۱۱  به  قم  اکسیژن 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

مدیر عامل شرکت گاز اکسیژن قم 



یکشنبه -اول تیر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65057
ورزشی

جمعی از پیشکسوتان و قهرمانان کاراته قم مطرح کردند :

انتخاب رییس جدید هیات کاراته قم 
غیرقانونی است

جمعی از پیشکسوتان و قهرمانان کاراته قم روز شنبه در نشستی خبری، ضمن 
غیرقانونی دانستن انتخاب رییس جدید هیات کاراته قم، خواستار برگزاری مجدد 

مجمع انتخاباتی این هیات ورزشی شدند. 
سید علی خلیلی، از پیشکسوتان کاراته قم و عضو هیات رییسه هیات کاراته 
استان، با اشاره به اوضاع واحوال نابسامان کاراته قم گفت: در سال های گذشته 
آسیب های متعددی به کاراته استان واردشده است که این مشکلات باید مطرح تا 
مسیر حل مشکلات فراهم شود. وی اظهار داشت: جامعه کاراته استان نسبت به 
انتخابات و مجمع کاراته قم منتقد و معترض است. این انتخابات مانند انتخابات 
هیات گذشته مهندسی شده بود و نفراتی که خودشان می خواستند، با حضور 
آن ها برگزارشده است. وی گفت: آماده ایم در این نشست اعلام کنیم که جای 
پیشکسوتان و افتخارآفرینان کاراته قم در آن مجمع خالی بوده است تا شخصی 

برای کاراته انتخاب شود که دلسوز این رشته ورزشی باشد.
خلیلی ادامه داد: چون مخالفت خود را با این روش انتخابات و همچنین رویکرد 
هیات کاراته استان اعلام کرده ایم ما را در این مجمع انتخاباتی دعوت نکردند. 
دعوت نکردن پیشکسوتانی همچون بنده که سال ها در این رشته فعالیت کرده 
و دعوت از کسانی که امتیاز کمتری برای حضور در مجمع را داشته اند نشان از 
مهندسی بودن این انتخابات می دانم. وی تاکید کرد: ما معتقد هستیم که مجمع 
انتخاباتی کاراته قم غیرقانونی بوده و طبق نامه ارسال شده از وزارت ورزش باطل 

است و معتقدیم که این مجمع، انتخابات نبود بلکه انتصاب بوده است.
تاکید وزیر ورزش بر برگزاری مجدد مجمع انتخاباتی هیات کاراته قم 

مجید عبدالحسینی از ورزشکاران پرافتخار کاراته قم و تنها دارنده مدال طلای 
مسابقات ستارگان کاراته جهان، گفت: ۲۵ دی ماه سال گذشته مجمع انتخاباتی 
این مجمع  کاندیدای  از ۲  انتخابات هیچ یک  این  در  که  برگزار شد  قم  کاراته 
نتوانستند حائز اکثریت آرا شوند که با تصمیم مجمع قرار بود سرپرستی برای این 

هیات تعیین شود تا انتخابات مجدد در یک ماه بعد انجام شود.
وی ادامه داد: برخلاف قانون و تصمیم مجمع انتخاباتی کاراته، حکم آقای 
برخورداری به عنوان رییس هیات کاراته قم صادر شد و ایشان را به عنوان رییس 
هیات معرفی کردند و این بی عدالتی موجب اعتراض جامعه کاراته استان به 
مراجع قانونی شد. عبدالحسینی گفت: بر اساس قانون، رای منتخب مجمع نباید 
از نصف بعلاوه یک افراد حاضر در جلسه کمتر باشد ولی در مجمع انتخاباتی این 
هیات ورزشی هیچ یک از کاندیداها نتوانستند اکثریت آرای اعضای مجمع را کسب 
کنند و این در حالی است که طبق قانون انتخابات باید به زمان دیگری موکول 
می شد که این کار انجام نشد. وی گفت: با پیگیری های انجام شده، وزیر ورزش 
و جوانان بر برگزاری مجدد انتخابات تاکید کرد که منتظر ابلاغ دستور وزیر به قم 
برای ابطال این انتخابات هستیم تا برای رییس این هیات ورزشی تصمیم گیری 
جدید صورت گیرد. عبدالحسینی با مهندسی دانستن اعضای حاضر در این 
تشکیل دهنده  لیست  انجام شده،  دست کاری های  با  داشت:  اظهار  مجمع 
مجمع در چندین مورد دست کاری و دچار تغییر شد به گونه ای که باشگاهی در 
این مجمع به عنوان نماینده باشگاه داران انتخاب شد که تاریخ پروانه فعالیت آن به 
اتمام رسیده بود و برای ورود این باشگاه به مجمع، روند تمدید پروانه این باشگاه که 

به طورمعمول ۳۰ روز طول می کشید، در ۲ روز انجام شد.
وی ادامه داد: تا آنجا که اطلاع داریم مدیرکل ورزش و جوانان قم در این زمینه 

در حال تلاش است تا قانون اجرا شود ولی تاکنون توان این کار را نداشته است.
این ورزشکار پرافتخار کاراته قم با اشاره به تخلف های هیات کاراته استان گفت: 
طی نامه ای به اداره کل ورزش و جوانان خواستار بررسی دخل وخرج هیات شدیم 
که نمی دانیم این نامه چگونه به دست هیات کاراته رسیده و هیات نیز به جای 

شفاف سازی ترجیح داد تا شکایت کند.
وی گفت: در بررسی اولیه دادگاه حکم به منع تعقیب برای پیشکسوتان و 
پیگیری کنندگان این موضوع را صادر کرده است و با توجه به اعتراض هیات کاراته، 

همچنان این پرونده در حال بررسی است.
عبدالحسینی افزود: پول هایی از هیات به حساب های شخصی برخی افراد 
واریزشده است و لیست این واریزی ها وجود دارد که درخواست ما شفاف سازی 

در این زمینه بوده است.
وی ادامه داد: در مدیریت قبل اداره کل ورزش و جوانان، پول های سنگینی 
به حساب برخی هیات ها و افراد واریزشده است درحالی که برای اعزام ورزشکاران 
به برخی مسابقات کشوری پول وجود نداشت، در هیات کاراته برخی ورزشکاران 

همسران خود را نیز برای دیدن مسابقات کاراته به خارج از کشور برده اند.
این پیشکسوت کاراته گفت: هیات کاراته در مدیریت قبلی اداره کل ورزش و 
جوانان قم، مورد اعتماد مدیر سابق بود و این ارتباط تنگاتنگ موجب شد تا 
هزینه های بسیاری در این زمینه صورت بگیرد که بخشی از این پرداخت ها بدون 
حساب وکتاب بوده، وقتی پرینت حساب بانکی را به مسئولان ارائه می دهیم، آن ها 

این پرینت ها را کاغذ پاره و غیر مستند می دانند.
فعلی  رییس  از  و  است  قانون  اجرای  قم،  کاراته  جامعه  خواست  افزود:  وی 

می خواهیم با یک استعفا جامعه کاراته را خوشحال کند.
 هیات کاراته باید خدمتکار تمام جامعه کاراته باشد

اولین مدال طلای  فاتح  و  کاراته قم  پرافتخار  از ورزشکاران  مهدی عموزاده، 
جهان تاریخ کاراته ایران، بابیان این که خیلی ها نگذاشتند که قم در فدراسیون 
کاراته صاحب کرسی شود گفت: قم در رشته کاراته دارای اساتید و پیشکسوتان 
برجسته ای است ولی برخی رفتارها موجب دل زدگی و خستگی استعدادها در 

استان شد.
وی بابیان این که هیات کاراته باید خدمتکار تمام جامعه کاراته باشد اظهار 
داشت: نباید خدمات هیات کاراته انحصاری باشد و به برخی افراد معدود محدود 

شود بلکه باید از تمام استعدادهای کاراته قم حمایت لازم صورت گیرد.
وی با تاکید بر ضرورت تغییر روند حرکتی هیات کاراته قم، ادامه داد: نباید 
با  شخصی  سلیقه  اساس  بر  و  باشد  اختلاف  قم  در  کاراته  باشگاه های  میان 
آن ها برخورد کرد. عموزاده ادامه داد: در روز مجمع انتخاباتی کاراته به دلیل به 
حدنصاب نرسیدن آرای کاندیداها، از فدراسیون استعلام گرفته شد و فدراسیون 
نیز بر انتخابات سرپرست برای هیات و همچنین برنامه ریزی برای برگزاری مجدد 
انتخابات در یک ماه آینده تاکید کرد که این موضوع به امضای اعضا نیز رسید ولی 

یک ساعت پس از پایان جلسه، تصمیم دیگری اتخاذ شد.
مشکلات کاراته قم به بحران تبدیل شده است

محسن بیطرفان از پیشکسوتان کاراته قم نیز در این جلسه بابیان این که هیات 
کاراته قم سال ها مشکل داشته و این مشکل ها جمع و به بحران تبدیل شده است 
گفت: این مشکلات را با مدیرکل ورزش و جوانان در میان گذاشته ایم ولی متأسفانه 

نسبت به این دغدغه ها بی توجهی شد.
وی با تأکید بر این که هیات جدید کاراته به جامعه کاراته قم تحمیل شده است 
گفت: ما در این زمینه نسبت به عملکرد فدراسیون کاراته و مدیرکل ورزش و جوانان 
انتقاد داریم. بیطرفان با انتقاد از مدیریت اداره کل ورزش و جوانان قم اظهار 

داشت: آینده کاراته  قم درخطر است و کسی نیز جوابگوی این موضوع نیست.
آبروی کاراته قم خدشه دار شده است

 مهدی دهپرور از پیشکسوتان کاراته قم نیز در این جلسه تاکید کرد: این اعتراض 
ناشی از دغدغه نسبت به کاراته قم است و هیچ منفعت شخصی در این زمینه 
وجود ندارد. وی ادامه داد: این استان دارای ظرفیت های بسیار زیادی است که 
قهرمانان و ورزشکاران برجسته ای را به کشور تقدیم کرده است که باید نسبت به 
وضعیت این هیات رسیدگی سریع شود. دهپرور بابیان این که خانه کاراته متعلق به 
تمام کاراته کاران استان است اظهار داشت: به جای پاسخگویی و شفافیت هیات 

کاراته نسبت به عملکرد مالی این هیات با شکایت این هیات مواجه شده ایم.
وی با تاکید بر این که متأسفانه به ما به عنوان پیشکسوتان کاراته قم اجازه مطالبه 
گری از عملکرد هیات داده نشده است، گفت: برای اداره کل ورزش و جوانان قم، 
جای تاسف است که جمعی از پیشکسوتان هیات کاراته و کسانی که عمر خود را 
در این رشته ورزشی سپری کرده اند، با شکایت این هیات ورزشی به پاسگاه برده 
شوند. دهپرور اظهار داشت: چگونه این هیات می خواهد با جامعه کاراته قم که از 

9۰ درصد پیشکسوتان آن شکایت کرده است، کار کند؟
حدود هشت هزار بیمه شده کاراته در قم وجود دارد.

از  باشگاه استقلال گفت: صحبت های مدیرعامل بخشی  مدیرعامل اسبق 
اهداف اوست اما اگر قرار باشد به این بهانه ضرر و زیان گریبان تیم را بگیرد، باید 

مقابل آن ایستاد.
امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگویی ، در خصوص اظهارات روز گذشته احمد 

سعادتمند در برنامه ورزش و مردم، صحبت های زیر را انجام داد:
 استقبال از طرح های اقتصادی عملیاتی

وی در خصوص طرح های پیشنهادی سعادتمند برای درآمدزایی اظهار داشت: 
امیدوارم طرح های اقتصادی دوستان که ارائه می شود، اثربخش باشد و نتیجه 
بدهد. من دوست دارم مجموعه ای در استقلال قرار گیرد که این تیم را در مسیر 
درست و پیشرفت قرار دهد. قطعا همه علاقمندان و حتی کارشناسان در رشته 
اقتصاد ورزش از اهدافی که عملیاتی باشد و نه در حد شعار،  استقبال می کنند. 
من هم خوشحال می شوم استقلال روزهای خوبی داشته باشد و از نظر اقتصادی 

و فنی تبدیل به یک باشگاه بزرگ شود. 
 اظهارات شائبه برانگیز مدیرعامل استقلال!

مدیرعامل اسبق استقلال افزود: نکته ای که وجود دارد، این است که مدیرعامل 
فعلی باید بگوید با کدام متر و معیار روی کمپ زنده یاد حجازی قیمت گذاری کرده 
است؛ کمپی که وزارت ورزش به اداره کل دستور داده که آن را به استقلال واگذار 
کند. آقایان باید بگویند با کدام کاربری این عدد را به اطلاع مردم رسانده اند؟ 
آیا کاربری کمپ زنده یاد حجازی تجاری، مسکونی، ورزشی و ... است؟ آنچه 
که مشخص است، ارزان ترین کاربری در شهر متعلق به زمین های فرهنگی و 
ورزشی است و اعدادی که آقای سعادتمند اعلام کرده در اذهان عمومی شائبه 
ایجاد می کند. از سوی دیگر درست است که زمین به  استقلال واگذار شده اما 
انتقال چنین مجموعه هایی از یک بخش به بخش دیگر نیازمند زمان است. اگر 
قرار باشد ورزشگاهی مثل مرغوبکار و امام رضا به استقلال واگذار شود )با اشاره 
به صحبت های سعادتمند مبنی بر اینکه این زمین ها هم جزو دارایی استقلال 

محاسبه می شود(، نیازمند زمان و فرایندهای بعدی خواهد بود. 
 وزارت ورزش بر استقلال نظارت کند

شاهد  هواداران  زودی  به  شده  مدعی  سعادتمند  اینکه  به  اشاره  با  آشتیانی 
پفک آبی خواهند بود، عنوان کرد: این مطالبی که گفته شده، مطالب خوبی 
برای درآمدزایی است اما از وزارت ورزش می خواهم که نظارتش روی این باشگاه 
را فراموش نکند تا بعد از مدتی شاهد حوادث و مسائل دیگر نباشیم. چه بسیار 
مدیران آمدند و شعارهای زیادی دادند. یکی گفت می خواهم استادیوم ۵۰ هزار 
نفری بسازم و دیگری به دنبال ستاره چهارم بود. صحبت های مدیرعامل استقلال 
بخشی از اهداف اوست اما اگر قرار باشد به بهانه اهداف، ضرر و زیان گریبان تیم را 

بگیرد، باید مقابل این موضوع ایستاد. 
وی تاکید کرد: متاسفانه تا امروز هر چه اتفاق افتاده به دلیل عدم نظارت روی 
دو باشگاه پرطرفدار پایتخت بوده و همین صدمات جبران ناپذیری به بیت المال 
زده است. خواهش من از دوستان در وزارت ورزش این است که حداقل این یک 
بار را تمرین و روی دو باشگاه نظارت کنند. وقتی مدیرعاملی در یک برنامه زنده 
چنین صحبت هایی می کند، بدون شک بی مشورت با هیأت مدیره این مباحث 
مطرح نشده. بهتر است وزارت روی این تصمیمات نظارت ویژه داشته باشد چون 
اگر احیانا این مدیریت مثل مدیریت قبلی با چالش مواجه شود، هیچ عذری از 

وزارت ورزش پذیرفتنی نیست.

 صحبت های سعادتمند و منافات با درآمد و هزینه
مدیرعامل اسبق استقلال خاطرنشان کرد: صحبت هایی که مطرح شده، بهتر 
است در قالب اهداف اجرا و سپس رسانه ای شود. این را هم بگویم که مدیریت 
استقلال می توانست بهتر صحبت کند و مثلا بگویند تلاش می کنند تا به این 
اهدافی که مدنظر دارند، برسند. البته در بخشی از مصاحبه روز گذشته مدیرعامل 
خواندم که مدعی شده فرض کنید استقلال سه هزار میلیارد سرمایه داشته باشد 
اما از آن سو هم اگر صد میلیارد تومان بدهی داشته باشد، ایرادی ندارد. این 
صحبت کاملا با درآمد و هزینه باشگاه منافات دارد. مشخص نیست این صحبت 
با چه فرمولی مطرح شده است. مدیریت استقلال باید سعی کند به گونه ای با 
کلمات سخن بگوید که شائبه ایجاد نشود. آنها می توانستند بگویند ما بدهی داریم 

اما تلاش می کنیم به درآمد پایدار برسیم تا باشگاه هیچ وقت بدهکار نباشد.
کاشی های  واگذاری  با  شده  مدعی  سعادتمند  اینکه  خصوص  در  آشتیانی 
کمپ زنده یاد حجازی قصد درآمدزایی ۶۴ میلیارد تومانی دارد، گفت: از نظر من 
درصد کمی در جامعه متوسط و درصد دیگری درآمد بسیار پایین و بخش دیگری 
که آنها تعدادشان اندک است در جامعه ما مرفه هستند. این موضوعات نیاز به 
فرهنگسازی دارد. اگر در کشورهای دیگر می بینید که مردم برای چنین برنامه های 
هزینه می کنند به این دلیل است که بسترهای فرهنگی متعادلی وجود دارد. یکی 
از بحث های انحرافی که سال هاست در کشور ما درباره اش صحبت می شود، این 
است که پرسپولیس استقلال ۳۰-۴۰ میلیون هوادار دارد. اما باید سؤال کرد چند 
نفر از این ۳۰-۴۰ میلیون پای کار هستند. نظر شخصی من این است که مردم 
حاضر نیستند با فضای اقتصادی موجود در کشور چنین هزینه هایی انجام دهند. 
اما شاید هم این اتفاق رخ داد و این هزینه ها توسط مردم صورت گرفت. باید ببینیم 

چه اتفاقی رخ خواهد داد.
 روی درآمدزایی کوتاه مدت کار کنند

وی تاکید کرد: باز هم صحبتم خطاب به مدیریت استقلال است که ای کاش  
بلندمدت  اهداف  درباره  بعد  و  بریزند  برنامه  مدت  کوتاه  درآمدزایی  روی  اول 
صحبت کنند. دوستان وقتی به درآمدزایی سهل الوصول رسیدند، می توانند در 
مورد اهدافی مثل دیوار کشیدن در کمپ حجازی و ... با مردم حرف بزنند چون 
مطرح کردن چنین موضوعاتی در شرایط فعلی اشتباه است. از آنجا که مردم ما 
مطالبه گر هستند، نباید صحبت هایی انجام داد که چندی بعد آنها پیگیر مطالبات 

خود شوند.

واکنش آشتیانی به اظهارات عجیب سعادتمند: 

مدیران قبلی هم وعده ورزشگاه ۵۰ هزار نفری و ستاره چهارم دادند

احمد  می گوید  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت  یک 
به  را  پایتخت  آبی پوشان  تا  آمده  باشگاه  این  به  سعادتمند 

موفقیت برساند.
در  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت  کارگرجم،  اکبر 
گفت وگویی، درباره شرایط این روزهای آبی پوشان پایتخت و 
حاشیه هایی که میان کادر پزشکی و کادر فنی استقلال رخ 
داده است اظهار کرد:  به نظر من در مصدومیت های اخیر 
که  است  طوری  وضع  الان  هستند.  مقصر  همه  استقلال 

نمی شود از بازیکن و از مربی ایراد گرفت.
به  و  باشند  باید مواظب  این شرایط همه  ادامه داد:  در  او 
همدیگر کمک کنند تا بیش از این مشکلی پیش نیاید. هر 
اتفاقی که رخ دهد، باید با همفکری به صورت درست با آن مواجه شد و به دنبال برطرف کردن آن رفت نه اینکه با هم دعوا کنند 
و باعث ایجاد حاشیه شوند. اگر قرار باشد شرایط اینطور پیش برود تکلیف بازیکنان در این دعواها چه می شود؟ پیشکسوت 
تیم فوتبال استقلال درباره عملکرد احمد سعادتمند در این باشگاه خاطرنشان کرد: ایشان تا الان به باشگاه خدمت کرده و تا 
اینجای کار عملکرد خوبی داشته است. امیدوارم خدا کمکش کند. او وقتش را برای استقلال گذاشته و امیدوارم که در باشگاه 

بتوانند موفقیت های بیشتری کسب کند.
او افزود: تیم استقلال همیشه بزرگ بوده است. این تیم همیشه ۲۰ بازیکن بزرگ داشته و اگر کسی مصدوم شود، بازیکن 
جایگزین برای آن وجود داشته است. در این مقطع زمانی که مصدوم های استقلال افزایش پیدا کرده، باید بازیکنان جایگزین 

بتوانند خلاء های موجود را پر کنند و جای خالی  بازیکنان مصدوم احساس نشود.
کارگرجم در پایان گفـت:  استقلال می تواند خیلی بهتر از این ها باشد اما بعضی ها به باشگاه آمدند و وضعیت را خراب کردند 

اما سعادتمند آمده است که استقلال را آباد کند و امیدوارم که او در استقلال موفق باشد.

معاون پزشکی باشگاه استقلال گفت: در تیم استقلال 
اختلافی وجود ندارد و از مصاحبه ستوده سوء برداشت شده 

است.
باشگاه استقلال در  نوروزی، معاون پزشکی  امین  دکتر 
اظهار  تیم  این  بازیکنان  متعدد  خصوصمصدومیت های 
داشت: طی روز های گذشته مرتضی تبریزی مهاجم تیم ما 
از ناحیه رباط صلیبی با مصدومیت سختی مواجه شد و این 
دومین مصدومیت استقلالی ها از ناحیه رباط صلیبی بود. 
ستوده، پزشک تیم، مصاحبه ای در این خصوص انجام داد 
و از این صحبت ها سوء برداشت شد. منظور او این بود که 

اگر مطابق برنامه علمی جلو نرویم، دچار مشکل می شویم.
معاون پزشکی باشگاه استقلال در خصوص اینکه گفته می شود، بین این معاونت و کادر فنی استقلال اختلاف به وجود آمده 
است تصریح کرد: اختلاف وجود ندارد و تنها سوء برداشت شده است. فرهاد مجیدی از سرمایه های ملی و سرمایه اصلی 
باشگاه استقلال است. سال ۷۵ کامران منزوی به من زنگ می زد و با توجه به اینکه کلینیک در باشگاه استقلال نداشتیم به ما 

دستور می داد که برای مداوای زانوی فرهاد مجیدی، پیش او برویم.
وروزی درباره اینکه چرا تعداد مصدومان استقلال نسبت به دیگر تیم های لیگ برتری بیشتر است خاطر نشان کرد: 
کجای دنیا ممکن است که یک تیم پیش از انجام بازی مهم فصلش، ۳ بار زمین تمرین عوض کند؟ حرف من، همان حرف 
کارشناسان خبره است. اگر می خواهیم سرمایه های مان را از دست ندهیم، باید زمان استراحت کافی به بازیکنان را بدهیم. 
باشگاهی که زمین تمرین ندارد و تمرینات بدنسازی را در همان زمین چمن انجام می دهد، به چنین مشکلاتی دچار می شود. 
وقتی امکانات نداشته باشیم چگونه می توانیم موفق شویم؟ در باشگاه پرسپولیس یا سپاهان چنین امکاناتی وجود دارد، اما 

تاکنون استقلال چنین امکاناتی نداشته است و حالا امیدوارم دیدگاه های احمد سعادتمند در این خصوص به نتیجه برسد.

سعادتمند آمده باشگاه را آباد کند
کارگرجم: استقلال جای دعوا نیست!

نوروزی: 
اختلافی بین کادر فنی و پزشکی استقلال وجود ندارد

قهرمان وزنه برداری المپیک سیدنی گفت: با تعویق المپیک باید از فرصت به وجود 
آمده نهایت استفاده را ببریم تا بتوانیم سنت کسب مدال در بازی های المپیک را 

حفظ کنیم.
حسین توکلی در گفتگو با ایسنا درباره اینکه با تعویق المپیک توکیو چقدر شانس 
مدال آوری وزنه برداری بیشتر شده است، بیان کرد: کم و بیش از شرایط وزنه برداران 
اطلاع داشتم و می دانستم وضعیتشان خیلی خوب نبود مخصوصا وضعیت سهراب 
مرادی و کیانوش رستمی. اما بحث این است باید از این فرصت که به دست آمده 
نهایت استفاده را ببریم و شرایط تمرینی را دوباره ایجاد کنیم و از فضای مصدومیت 
هم فاصله بگیریم.  او ادامه داد: البته این را هم باید در نظر بگیریم، یک سال به عمر 
قهرمانان ما اضافه می شود و شرایط خاص خود را پیدا می کنند بنابراین نمی توانیم 
بگوییم چون المپیک عقب افتاد قطعا وضعیت ما هم بهتر می شود. به نظرم در این 
میان شخصیت خود ورزشکار می تواند خیلی دخیل باشد که فضای به وجود آمده 
را مثبت ببیند یا نه. اما اکنون که المپیک عقب افتاده کسانی که مصدوم بودند و یا 

شرایط نرمال نداشتند می توانند خود را به شرایط خوبی برسانند.
یک سال مانده تا المپیک به سرعت برق  و باد می گذرد

توکلی با اشاره به کاهش سهمیه های وزنه برداری در المپیک تصریح کرد: کمترین 

سهمیه را در ادوار المپیک گرفتیم و این خیلی بد است. با این حال باید شرایطی را 
به وجود آوریم تا بتوانیم این دو سهمیه هم شانس مدال باشند. یک سال به  المپیک 
مانده اما این یک سال به سرعت برق  و باد می گذرد و باید برای هر روز آن برنامه 
ریزی داشته باشیم که این  دیگر بستگی به فدراسیون دارد. امیدوارم همانطور که وزنه 
برداری همیشه در المپیک مدال آور بود، در توکیو هم بتواند با کسب مدال سنت ها را 

حفظ کند و سنت شکنی نکند.
فدراسیون باید بگوید برای نسل بعدی چه کار کرده است

قهرمان المپیک سیدنی در پاسخ به این پرسش که در صورت لغو المپیک، فکر 
می کند برای سال ۲۰۲۴ نسلی داشته باشیم که بتواند مدال آور باشد، تاکید کرد: 
باید از فدراسیون پرسید که برای نسل بعدی چه کارهایی انجام داده و چه شرایطی 
را به وجود آورده است که بتوانیم نفرات جایگزین داشته باشیم. فکر می کنم از نظر 
ظرفیت و نیروی انسانی در جایگاه بسیار خوبی قرار داریم چون چه کسی فکر می 
کرد بجای حسین رضایزاده، شاهین نصیری نیا و کوروش باقری کسانی دیگر بیایند 
و بدرخشند. هر ساله نیز یکی، دو ورزشکار داشتیم که جایگاه خوبی پیدا کردند اما 
آینده سازی به این منوط می شود که نگاه مدیریتی ما چهار ساله نباشد. در واقع 
نگویند من در این چهار سال هستم و با کیفیتی کار را جلو می برم که کسی نتواند 

من را محکوم کند. اگر عرق وطن پرستی بیشتر باشد می توانیم علاوه بر چهار سال 
بهره برداری به لحاظ قهرمانی، آینده سازی هم کنیم. باید در سازو کار و چارچوب 
درست، وزنه بردار داشته باشیم نه اینکه کسی خود جوش بیاید و خودش رشد کند.

افرادی کار بلد و با وجهه جهانی معرفی شوند
در  اخیر  تحولات  و  تغییر  با  براینکه  مبنی  دیگری  پرسش  به  پاسخ  در  توکلی   
فدراسیون جهانی، فکر می کند ایران بتواند کرسی تاثیر گذار در جهان داشته باشد، 
تاکید کرد: حکومت پنجاه ساله تاماش آیان تمام شد و قطعا جابجایی هایی انجام 
می گیرد و خیلی از کشورها از جمله ایران که در وزنه برداری مطرح هستند، می 
توانند برای خودشان جایگاه داشته باشند. البته باید در انتخابات برای کرسی های 
مختلف، معرفی های درست داشت باشیم. بدون اینکه سلیقه ای برخورد کنیم، 
نگاهمان ملی باشد. باید مدیریت کلان وزنه برداری ایران با معرفی درست افراد 
به کرسی هایی در فدراسیون جهانی برسد که حقش است. باید افراد درست، کار 
بلد و خاک خورده که وجهه جهانی دارند ورود کنند. با گرفتن کرسی مناسب می 
توان مشکلات وزنه برداری مانند آنچه در المپیک ریو اتفاق افتاد را حل کرد و کمک 
های زیادی به وزنه برداری ایران شود .داشتن کرسی بین المللی برای ما لازم است 

و امیدوارم این اتفاق بیفتد.

حسین توکلی: 

وزنه برداری در المپیک سنت شکنی نکند

سرپرست مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس درباره وضعیت سرخ پوشان و شرایط 
فوتبال کشورمان توضیحاتی را بیان کرد.  مهدی رسول پناه، سرپرست مدیرعاملی 
باشگاه پرسپولیس درباره جلسه با بازیکنان این تیم اظهار کرد: خدا را شکر وضعیت 
پرسپولیس خوب است و در این چند روز هم بازیکنان به باشگاه آمدند. اگر مشکلاتی 
هم وجود داشته باشد، باشگاه آن را برطرف خواهد کرد. او در مورد مطالبات برانکو 
ایوانکوویچ از باشگاه پرسپولیس گفت: برانکو از طریق فیفا برای دریافت مطالباتش 
اقدام کرده و ما هم از طریق فیفا در حال اقدام هستیم، اما ما به صورت موازی راه های 
دیگری مثل مذاکره را هم انتخاب کرده ایم. پیشنهاداتی نیز به برانکو داده ایم که منتظر 

پاسخ او  هستیم.
هزینه برای دادرسی حدود ۶۰ تا ۶۵ هزار فرانک سوئیس است

رسول پناه در خصوص اینکه این باشگاه باید حدود ۱۴۰ هزار فرانک سوئیس 
به دادگاه CAS پرداخت کند، گفت: این موضوع صحت ندارد. هزینه دادرسی 
حدود ۶۰ تا ۶۵ هزار فرانک سوئیس است و حتماً این پرونده ارزش دارد که به 

CAS شکایت کرده ایم. باشگاه تصمیم گرفته که پرونده را به CAS ببرد.
ما به برانکو اعلام کردیم حاضریم مطالبات او را پرداخت کنیم

او ادامه داد: برانکو مطالباتی دارد. چون این پرونده در فیفا در حال رسیدگی 
است، ما هم لایحه ای برای CAS ارسال کردیم که چیزی حدود هزار و سیصد 
صفحه است که ما در آن دفاعیات خودمان را مطرح کرده ایم. ما به برانکو پیشنهاد 

دادیم که حاضریم مطالبات اورا پرداخت کنیم، اما او هنوز جواب کتبی به ما نداده 
است.

هنوز رأی پرونده  کالدرون صادر نشده است
سرپرست مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس درباره پرونده کالدرون گفت: هنوز رأی 

پرونده این مربی از سوی فیفا صادر نشده است.
رسول پناه در خصوص انتخاب اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل جدید باشگاه 
پرسپولیس اظهار داشت: این در اختیارات مجمع و وزارت ورزش است و من در 
جریان آن نیستم. ما در رابطه با حوزه کاری خودمان با وزیر صحبت می کنیم و 

جلسه داریم.
هفته آینده به بشار پرداختی خواهیم داشت

او در مورد مطالبات بشار رسن بیان کرد: ما به بشار پرداختی داشتیم و یک 
پرداختی دیگر هم هفته آینده به این بازیکن خواهیم داشت.

متمم قرارداد میلیاردی بیرانوند را باطل نکردیم
سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره آخرین وضعیت علیرضا بیرانوند گفت: ما یک 
نامه به باشگاه آنتورپ ارسال کردیم و منتظریم جواب نامه را بدهند تا مقدمات سفر 
بیرانوند را فراهم کنیم. درباره متمم قرارداد یک و نیم میلیاردی نیز باید بگویم ما آن 
را باطل نکردیم و دنبال روند قانونی هستیم تا این متمم در سازمان ثبت شود و بعد 

حق و حقوق آن را پرداخت کنیم.

ما منتظر استعلام سازمان بازرسی کل کشور هستیم
رسول پناه در پاسخ به این سوال که مطالبات باشگاه شهر خودرو خراسان از 
باشگاه پرسپولیس به کجا رسید، اذعان کرد: ما منتظر استعلام سازمان بازرسی 

کل کشور هستیم و به نظرم مشکلی نداریم و این پول پرداخت خواهد شد.
وارد مسائل حاشیه ای نمی شوم

سرپرست باشگاه پرسپولیس در واکنش به صحبت های محمدرضا زنوزی، مالک 
باشگاه تراکتور گفت: من وارد مسائل حاشیه ای نمی شوم. سازمان لیگ مجری 

برگزاری مسابقات است و هر تصمیمی بگیرند ما انجام خواهیم داد.

رسول پناه: 

پیشنهاداتی به برانکو داده ایم و  منتظر پاسخ او هستیم 
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به سختی می توان در پس اقدام سه کشور اروپایی موسوم به تروئیکای اروپا در تصویب 
قطعنامه ضد ایرانی در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، منطقی راهبردی یافت 
و به همین دلیل تحلیلگران به دنبال پاسخ هایی برای این سوال هستند که سه کشور آلمان، 
فرانسه و انگلیس با چه اهدافی وارد بازی تازه ای شده اند که دونالد ترامپ آن را طراحی کرده 

است؛ مردی که این روزها خود بر لبه پرتگاه سیاست در آمریکا ایستاده است. 
حقیقت آن است که دولت های اروپایی طی سه سال گذشته تلاش کردند در برابر 
پدیده جدید سیاست در آمریکا یعنی دونالد ترامپ که با سیاست های تند دست راستی 
اش، آمریکا را بر لبه پرتگاه برده و جهان را از همیشه ناامن تر کرده است، مقابله کنند و در 
مراحلی به دهن کجی های او واکنش هایی هم نشان دادند، تا جایی که بارها با او در ارتباط 
با معاهدات و پیمان های بین المللی که رئیس جمهوری آمریکا زیر پاگذاشت، وارد چالش 
شدند و نیز تمایل داشتند با زنده نگهداشتن توافق برجام، استقلال و حیثیت سیاسی خود 
را حفظ کنند، اما چه شد که تروئیکای اروپا هفته گذشته در موضوع هسته ای ایران خودزنی 
کرد؟برای روشن شدن مساله قطعنامه ای که سه کشور اروپایی آخر هفته گذشته تنظیم 
کرده و برغم مخالف روسیه و چین ،  در شورای حکام به تصویب رساندند، ابتدا لازم است، 

چکیده ای از پیشینه موضوع داشته باشیم.
اروپایی ها که از برجام بیشترین بهره اقتصادی را برده بودند و همین امر هم مورد اعتراض 
واشنگتن بود، بعد از خروج ترامپ از این توافق، به دلیل فشارهای وارده مجبور شدند بازار 
ایران را در همان آغاز راه ترک کنند و به تبع آن دیگر زمینه های همکاری های تجاری و 

اقتصادی هم از بین رفت.
آنها در ادامه تلاش زیادی کردند تا برجام به عنوان یک پروژه بین المللی که اتحادیه 

اروپا در آن نقش بزرگی برای خود تعریف کرده و آن را حاصل یک اقدام چندجانبه گرایی 
می دانستند و یک پیروزی برای خود، به هر نحوی حفظ کنند، اما مشکل اینجا بود که 
به دلیل عدم استقلال سیاسی و اقتصادی در برابر فشارهای آمریکا توفیقی در حفظ آن از 
طریق اجرای عملی تعهدات خود نیافتند و طولانی شدن ماجرا نشان داد، اتحادیه اروپا آن 
جریانی که در معادلات جهانی بتواند موازنه برقرار کرده و توان ایستادگی در برابر یکجانبه 
گرایی آمریکا داشته باشد، نیست. از همین رو در کنار تشویق ایران به ماندن در برجام و  با 
سازوکاری موسوم به اینستکس یک بازی فرسایشی را شروع کردند به امید اینکه در انتخابات 
آینده، شاید ترامپ برود و یک دمکرات بیاید و آمریکا باردیگر به برجام بازگردد تا برای اتحادیه 
اروپا که حالا با مشکلات فراوانی روبروست و سخت می توان نام اتحادیه بر آن نهاد، آبرویی 
ذخیره کند. اما در این میان سوالی که بیش از سایر مسائل ذهن ناظران سیاسی را به خود 
مشغول می کند این است که اروپایی ها )به غیر از انگلیس( با اینکه این روزها ، ترامپ در 
وضعیت مناسبی نه در صحنه داخلی و نه بین المللی قرار ندارد، چرا وارد بازی در چنین 

زمینی شده  اند؟
برای پاسخ به این سوال ، چند نکته اساسی و اصلی را باید یادآور شد؛ از جمله اینکه 
با خروج انگلیس از اتحادیه اروپا و شیوع پرتلفات ویروس جدید کرونا در این قاره و عقب 
ماندگی های اروپا از چین در عرصه های اقتصادی و امنیتی، این اتحادیه را بیش از هر زمان 

در موضع ضعف نشانده است.
در حوزه امنیتی، تهدید ترامپ به خارج ساختن نیروهایش از اروپا کارساز بود و حتی 
برغم آنکه آلمان ها تلاش کردند از این موضوع ساده انگارانه عبور کنند، اما اظهارات آقای 
استولتنبرگ دبیرکل ناتو در آخر هفته گذشته چیزی فراتر از اظهارات رسانه ای را بازتاب 

داد، بطوری که به دنبال اعلام خروج نیروهای نظامی آمریکا از آلمان، گفت: اروپا به حضور 
نظامی بیشتر آمریکا نیاز دارد! نکته دیگری که در چرخش اخیر اتحادیه اروپا در قبال برجام 
نباید نادیده گرفت، مساله نزدیک شدن به پایان موعد تحریم های تسلیحاتی ایران است که 
آمریکایی ها از هفته ها قبل برای جلوگیری از لغو این تحریم ها در چارچوب برجام، یک 
کارزار بین المللی براه انداخته اند. به نظر می رسد اروپایی ها به دو دلیل در ارتباط با این 
بند برجام دبه کرده باشند؛ اول اینکه شاید برای خود در آینده سهمی از بازار سلاح با ایران 
نمی بینند؛ چرا که براساس برآوردهایشان چین و روسیه بازارهای مطمئن تری برای ایران 
تلقی می شود و به علاوه با برداشته شدن تحریم ها ، ایران حتی می تواند تسلیحات نظامی 
آمریکایی نیز از بازارهای جهانی خریداری کند، بنابراین آیا اروپا خود را در این بخش بازنده 
می بیند؟ دلیل دیگر اینکه ، گویا اروپایی ها از روند تحولات در ارتباط با آزادی زندانیان و 
شایعات و بحث های مطرح در خصوص امکان یا احتمال هرگونه مذاکره ای تازه میان تهران 
و واشنگتن به وحشت افتاده باشند و اینگونه به نظر می رسد اروپایی ها که به دلیل ناتوانی در 
برابر فشار دلار و لابی اسرائیل و عربستان، نتوانسته اند در ارتباط با تعهدات خود در چارچوب 

برجام عمل کنند، حال نگران یک معامله احتمالی و در نتیجه دور خوردن خود شده اند.
احتمال زیادی وجود دارد که اروپایی ها دچار توهم شده باشند و تصور اینکه در هرگونه 
توافق احتمالی میان ایران و آمریکا، اروپا کنار گذاشته شود،  باعث شده سه کشور تروئیکای 
اروپایی به یکباره از برجام منحرف شوند و قطعنامه ای را براساس دروغ های نتانیاهو و لابی 

سعودی ها تنظیم و در شورای حکام تصویب کنند.
آیا به غیر از این می توان دلیل مستدل و محکمی برای توجیه اقدام اروپایی ها آورد؟، آن 
هم در شرایطی که ترامپ روزهای سختی را طی می کند و پایتخت های اروپایی که به دلیل 

یکجانبه گرایی های او حیثیت خود را از دست رفته می بینند،  بهترین فرصت را برای زدن 
لگدی کاری به او و دولتش یافته اند، این حرکت توجیه پذیر است؟

آیا نمی توان متصور بود که دولت های اروپایی با این حرکت، بر خلاف منافع دمکرات ها، 
در آستانه انتخابات، پاس گل به ترامپ و حامیان جمهوری خواه وی  داده اند؟ و توپچی 

او شده اند؟
تلاش ترامپ و تیم تندرو و افراطی او برای کشاندن پرونده ایران به شورای امنیت از طریق 
آژانس، حول یک هدف اصلی تمرکز یافته و آن به دست آوردن یک برگ برنده در انتخابات ماه 

نوامبر ریاست جمهوری آمریکا است و بی شک اروپایی ها از این موضوع بی خبر نیستند.
در همین ارتباط آمریکایی ها تلاش دارند به هر شکل جلوی بند مربوط به پایان تحریم 
های تسلیحاتی در توافق برجام را که به دلیل خروج ترامپ از آن در سال 2018 برایشان 
امکان پذیر نیست، بگیرند تا بزعم خود، یک برگ برنده در انتخابات بدست آورند، اما این امر 

بدون همراهی سایر اعضای برجام شدنی نیست.
هدف دیگر آمریکایی ها هدایت روند جاری به سمت میز مذاکره با ایران است که آن هم 
بزعم ترامپ یک موفقیت و کارت تلقی می شود و دست آخر در بدبینانه ترین حالت زمینه 
سازی برای یک ماجراجویی نظامی در منطقه است تا در فرصت باقی مانده شاید با تحریک 

و تشویق تندرو و جنگ سالاران آمریکایی ، توسط ترامپ رو شود.
به این ترتیب به نظر می رسد، اروپایی ها با ورود به این بازی، به شکل تحقیرآمیزی در برابر 
ترامپ زانو زده اند ؛ تفاوتی هم ندارد چه نگران امنیت خود در برابر غول های شرقی باشند 
یا نگران هرگونه دور خوردن در آینده روابط ایران و آمریکا ، اما آنچه قابل نادیده گرفته شدن 

نیست، اینکه آنها بر روی مردی شرط بندی کرده اند که بر لبه پرتگاه قرار دارد. 

تصویب قطعنامه ضدایرانی در نشست شورای حکام آژانس؛

چرا تروئیکای اروپا چرخید؟ 

یک تحلیل گر مسائل بین الملل اظهار کرد: مسیر تقابل بین ایران و آژانس، مسیر 
مطلوب برخی مقامات دولت ترامپ و برخی عناصر تندرو در کنگره آمریکا است. 
آنها دنبال بهانه برای ضربه زدن هستند، و این امور تکنیکی آژانس و امثال آن را تنها 

به عنوان حربه و بهانه می بینند. 
 کوروش احمدی، در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این سوال که با توجه به 
نشست اخیر شورای حکام و تصویب قطعنامه پیشنهادی تروئیکای اروپایی علیه 
ایران، روند تحولات اخیر در آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد پرونده هسته ای 
ایران را چگونه ارزیابی می کند؟ گفت: بطور خیلی خلاصه، مشکل جدید طی دو 
سال گذشته عمدتا ریشه در رژیم اسرائیل مبنی بر دستیابی به آرشیو فعالیت های 
هسته ای گذشته ایران و درخواست آژانس برای بازدید از دو سایت مورد اشاره در 
اسناد ادعایی دارد. ایران عمدتا با استناد به اینکه ادعا بی پایه بوده و از دشمن ایران 
منشاء گرفته با این بازدیدها موافقت نکرده است. متعاقب اشاره مدیر کل آژانس 
در دو گزارش مارس و ژوئن به این موضوع و ابراز "نگرانی شدید" از عدم همکاری 
ایران در این رابطه، موضوع در دستور کار شورای حکام آژانس قرار گرفت و نهایتا به 
تصویب قطعنامه ای انجامید که پیش نویس آن را آلمان، فرانسه و انگلیس تهیه کرده 
بودند.  وی افزود: اگر چه این قطعنامه نمی تواند مورد قبول ایران باشد اما با توجه 
به شرایط و روال کار آژانس، بانیان آن تلاش داشته اند تا در این مرحله از اقدامی 
حاد اجتناب کنند و اینطور به نظر نیاید که شورای حکام همسو با آمریکا حرکت می 

کند. در نتیجه، در قطعنامه از محکومیت، اعلام رسمی عدم پایبندی، تعیین ضرب 
الاجل و طبعا ارجاع به شورای امنیت خبری نیست و در بند ۴ قطعنامه تنها از ایران 
خواسته شده که "بطور کامل و بدون تاخیر بیشتر با درخواست آژانس، از جمله در 
مورد دادن دسترسی به سایت های مورد نظر، همکاری کند." البته اگر پیشرفتی 

در مذاکرات حاصل نشود، این متن می تواند مبنایی برای اقدامات بعدی باشد.
وی در پاسخ به این سووال که به نظرش این موضوع به چه میزان بر روابط بین 
ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی تاثیر گذار خواهد بود؟ اظهار کرد: روابط 
ایران و آژانس طی یک سال و نیم گذشته یعنی دوره مدیر کلی "رافائل گروسی" و 
نیز طرح بحث آرشیو ادعایی روندی منفی داشته است. به نظر می رسد که ایران 
از ابتدا نسبت به گروسی نظر مثبتی نداشت. طبعا، بعد از گزارش اخیر او و "ابراز 
نگرانی شدید"در رابطه با مسئله دسترسی به دو سایت مورد اشاره که مبنای اقدام 

شورای حکام قرار گرفت، رابطه با او ممکن است دشوارتر هم بشود.
تلاش برای نیل به توافقی با آژانس بهترین راه حل است 

احمدی در واکنش به این موضوع که واکنش احتمالی ایران نسبت به این موضوع 
چگونه خواهد بود، گفت: توئیت دکتر ظریف در این مورد متعادل و منطقی بود. 
وی تاکید کرد که "ما چیزی برای مخفی کردن نداریم" و اینکه "یک راه حل قابل 
قبول ممکن است." یک راه همین است، یعنی تلاش برای نیل به توافقی با آژانس. 
اگر توافقی حاصل شود، یک جبهه ضد ایرانی که آمریکا در تلاش برای باز نگه 

داشتن آن است، بسته خواهد شد.
ایجاد تقابل بین ایران و آژانس مسیر مطلوب برخی مقامات دولت 

ترامپ و برخی عناصر تندرو در کنگره آمریکا است
وی افزود: اما اگر کار در این رابطه به تقابل بکشد و طرف مقابل گام در مسیر 
شورای امنیت بگذارد، در ایران هم سخن از طیفی از گزینه ها است. مانند تعلیق 
اجرای پروتکل الحاقی، محدود کردن بازرسان، افزایش سطح غنی سازی به ۲۰ 
درصد یا بیشتر، خروج از برجام و خروج از ان پی تی و ... اما من فکر می کنم مسیر 
تقابل مسیر مطلوب برخی مقامات دولت ترامپ و برخی عناصر تندرو در کنگره 
آمریکا است. آنها دنبال بهانه برای ضربه زدن هستند، و این امور تکنیکی آژانس و 

امثال آن را تنها به عنوان حربه و بهانه می بینند.
این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که ترکیب رای دهندگان به 
این بیانیه را چطور ارزیابی می کند؟ اظهار کرد: موضوع مهم در این رابطه این است 
که قطعنامه بر خلاف معمول با اجماع تصویب نشد و به رای کشیده شد. این طبعا 
یک نقطه ضعف برای این قطعنامه است. نکته مهم دیگر رای منفی چین و روسیه 
به این قطعنامه است که می تواند حکایت از دشواری کار آمریکا در مراحل بعدی 
اقدامات ضد ایرانی اش داشته باشد. ۷ رای ممتنع نیز عمدتا از سوی کشورهایی 

که اغلب همراه با کشورهای در حال توسعه رای می دهند، داده شده است.
در اقدامی کم سابقه چین پیشگام بود و روسیه دنباله رو

احمدی در مورد نوع رفتار صورت گرفته از از سوی دو کشور چین و روسیه نیز 
گفت: بسیار جالب و شاید بسیار کم سابقه باشد که اینبار در یک قضیه سیاسی 
چین پیشگام بود و روسیه دنباله رو. در حالیکه تقریبا همیشه در موارد مشابه، بویژه 
در شورای امنیت، قضیه معکوس بوده است. این بار نماینده چین بسیار فعال عمل 
کرد؛ در سخنان خود نسبت به عواقب این حرکت هشدار داد و کار بانیان آن را 
"غیرمسئولانه" خواند و مخالفت صریح او موجب تشکیل جلسه حضوری و به رای 
رفتن پیش نویس شد. ظاهرا روسیه در مجموع موضعی میانه داشته است. نماینده 
روسیه ظاهرا با پیش نویس ابراز مخالفت نکرده و تنها گفته بود که نیازی به قطعنامه 
نیست و از ایران و آژانس خواسته که مشکل را بین خود حل کنند. تحرک چین می 
تواند ریشه در مشکلات فزاینده بین پکن و واشنگتن داشته و هدف آن نشان دادن 
نوع نقشی که چین می تواند در برخوردهای آمریکا با کره شمالی و ایران داشته 

باشد، بوده. در حالیکه بین پوتین و ترامپ روابط ویژه ای برقرار است.
اروپایی ها نمی خواهند ابتکار عمل دست آمریکا بیفتد

 وی در پاسخ به این سوال که به نظر وی هدف اصلی سه کشور اروپایی از ارائه 
چنین  قطعنامه ای چه بود؟ ابراز عقیده کرد: موضع این سه کشور این است که 
آژانس بتواند دسترسی به سایت های مد نظر داشته باشد. از طرفی، فکر می کنم 
که آنها چون مایل به حفظ برجام هستند، نمی خواهند ابتکار عمل به دست آمریکا 
بیافتد و ترجیح می دهند که با اعمال مقداری فشار مدیریت شده، بلکه مسئله بین 
ایران و آژانس حل شود و حربه جدیدی به دست کسانی که نابودی برجام را می 
خواهند، نیفتد. هر چند این موضوع در همین حد هم مورد سوء استفاده واشنگتن 
قرار خواهد گرفت. البته این سه کشور مشغول رایزنی، از جمله دیروز در برلین، 
هستند تا بلکه مواضعشان در مورد مسائل مختلف مربوط به ایران را همآهنگ 

کنند.

یک تحلیلگر مسائل بین الملل:

ملک روحانی سوژه جدید تخریب ؛توافق با آژانس بهترین راه حل اختلافات است

سریال تخریب دولت تمامی ندارد 
درباره  زرد  شایعه سازی های  از  پس 
ساعات کار رییس جمهوری، این بار 
سوژه تخریب دولت، ملکی چهار هزار 
متری در منطقه گران و خوش آب و 
هوای تهران است که مخالفان مدعی 
هستند روحانی در سال پایانی ریاست 
جمهوری خود در آنجا کاخ ساخته و 

قرار بر اسکان دارد! 
داستان از کجا شروع شد؟ 

نوع سوژه پردازی علیه دولت سمت 
و سوی طنز به خود گرفته و طی سه روز گذشته مدعیان در شبکه های اجتماعی 
شایعه کرده اند: حجت الاسلام حسن روحانی قصد مهاجرت به جماران دارد! 
و درحال ساخت چهار هزار متر بنا بدون اخذ جواز از شهرداری در زمینی دارای 
کاربری باغ است!« این ادعا و واکنش های مسوولان به آن  یادآور تمثیل قدیمی 
»خسن و خسین دختران مغاویه بودند که گرگ آن ها را درید!« است. باید گفت 
روحانی در مقام رییس جمهوری باید کشوری را با شرایط بسیار دشوار تحریم-
کرونا اداره کند پس دغدغه هایی بسیار مهم تر از جماران نشینی دارد، پس قصد 
روحانی نبوده و توهم مخالفان بوده است. ملک مورد ادعا در تملک روحانی نبوده و 
بنای قدیمی متعلق به نهاد ریاست جمهوری است، ملک موردنظر  با اخذ مجوز از 
شهرداری گودبرداری شده پس غیرقانونی نبوده است، مجوز گودبرداری آن هم نه 
در سال پایانی دولت بلکه ۶ سال پیش داده شده است، کاربری آن هم باغ نبوده و 

مورد ساخت و ساز هم مسکونی نبوده و اداری بوده است.
شبکه اجتماعی توییتر طی سه روز گذشته شاهد ژانر تازه ای از حمله به دولت 
بود. ژانری که یک فعال رسانه ای با خبری دروغ آن را آغاز کرد و مدعی شد رییس 
جمهوری بنایی ۴۰۰۰ هزار متری در منطقه ۱ )جماران( می سازد که این اقدام 
غیرقانونی مورد اعتراض اهالی این منطقه قرار گرفته است. در ادامه منتقدان 
داخلی دولت و هوچی گران خارجی کشور، آن را گسترش دادند. سپس یکی از 
اعضای شورای شهر از تخریب بنای مورد اشاره توییت کرد و با این توییت رسانه های 
فارسی زبان خارج از کشور هم این بنا را ملک شخصی رییس جمهوری معرفی 
کرده و انتقادها از این رویه حجت الاسلام روحانی! آغاز شد. با افزایش دامنه دروغ 
پردازی ها در شبکه های مجازی مسوولان به شفاف سازی پرداختند. روابط عمومی 
نهاد ریاست جمهوری روز شنبه ۳۱ خرداد در بیانیه ای با ذکر نکاتی یادآور شد: 
»ملک مذکور از جمله املاک قدیمی متعلق به نهاد ریاست جمهوری است و به 
هیچ وجه مالکیت شخصی ندارد و در سال های گذشته نیز از سوی نهاد ریاست 
جمهوری مورد استفاده قرار گرفته است. کاربری ملک مذکور مسکونی و شخصی 
نبوده و ساختمانی با کاربری اداری است و انتشار خبر ساخت منزل مسکونی برای 
رییس جمهور در عین کذب بودن، یک شیطنت آشکار و کاملًا با اغراض مشخص 

صورت گرفته است.«
»سید حمید موسوی« شهردار منطقه ۱ تهران هم در توضیح حاشیههای به وجود 
آمده درباره گودبرداری منطقه جماران با تاکید بر اینکه ملک شخصی نیست و به 
نهاد ریاست جمهوری تعلق دارد، گفت: »مجوز گودبرداری در ملکی متعلق به نهاد 
ریاست جمهوری در جماران حدود ۶ سال پیش صادر و در نهایت یک گود ۱۴ 
متری در محوطه آن حفاری شد. در حال حاضر نیز سازنده بنیاد مسکن است اما 
متاسفانه در فضای مجازی اخباری مبنی بر تخریب ملک شخصی رییس جمهوری 
منتشر شده است که صحت ندارد.« »محمدجواد حق شناس« عضو شورای شهر 
تهران هم که در توییتر وعده رسیدگی به این تخلف را داده بود، تصریح کرد که بنای 

مورد اشاره متعلق به نهاد ریاست جمهوری است.
وقتی خبر دروغ مبنای تحلیل های جعلی می شود

مجموعه ای از تحلیل ها بر مبنای یک خبر دروغ از روز گذشته در شبکه های 
اجتماعی پیرامون ملک مورد اشاره در منطقه جماران نوشته و منتشر شد که 
دستکم دو محور اصلی داشت: الف( رییس جمهوری در یک منطقه گران قیمت، 
ملک مسکونی با متراژ بسیار بالا آن هم در سال پایانی ریاست جمهوری خود 
می سازد که در آن ساکن شود! ب( در شرایطی که زندگی مردم با دشواری های 
معیشتی بسیاری روبروست رییس جمهوری چرا باید ملکی با این متراژ و البته با 
تخلفات گسترده برای خود بسازد! چنین نتیجه گیری از یک خبر دروغ در ساعات 
گذشته به طور مشخص از سوی دو گروه انجام شد، گروه نخست کسانی بودند 
که صحت و سقم چنین شایعه ای اهمیتی در تحلیل آن ها نداشت یا نادانسته 
رییس  منتقدان  برخی  و  خارجی  زبان  فارسی  شبکه های  شایعه پردازی های 
جمهوری را باور کردند و به آن دامن زدند. گروه دوم اما آگاهانه و دانسته ابتدا به نشر 
این شایعه و سپس به تحلیل و گسترش آن پرداختند. هنوز مدت زمان زیادی از 
دعوت رییس جمهوری به انصاف در انتقاد نگذشته است که ادعاهای بی سند علیه 
رییس قوه مقننه بی آنکه مورد پیگیری قرار گیرد، منتشر شده و مبنای حمله های 
عجیب به روحانی می شود. این رویه البته برای او تازه نیست، هر از گاهی گروهی 
در رسانه ها وشبکه های اجتماعی با انتشار تصویری از دفتر کار، وسیله سرمایشی، 
اسپری ضدعفونی کننده، فرش های نهاد ریاست جمهوری، نحوه نشستن و 
ایستادن رییس جمهوری و نکاتی از این دست به دولت حمله ور می شوند و سطح 

انتقادات را به زردترین سوژه های سیاسی کاهش می دهند.
ادعای ساخت منزل مسکونی برای روحانی  کذب محض است

و  شایعات  چنین  انتشار  اما  آن  کنندگان  اداره  و  کشور  روزهای  این  شرایط   
حاشیه سازی های در پی آن را چندان منصفانه و حتی عقلایی جلوه نمی دهد. 
تمرکز رییس جمهوری و هیات دولت بر اداره کشوری است که مهم ترین منبع 
درآمد آن یعنی صادرات نفت به دلیل تحریم های ظالمانه با مشکل روبرو شده ، 
پاندمی کرونا اقتصادش را با گرفتاری هایی روبرو کرده  و در صحنه بین المللی با 

زیاده خواهایی روبرو است که قطعنامه شورای حکام آژانس از جمله آن است.
تداوم انتقادات زرد مناسب برای پاورقی های خاص در چنین شرایطی ارتباطی 
با منافع ملی و حقوق مردم نخواهد داشت شاید اما در تداوم رقابت های سیاسی 
پیدا و پنهان این روزها ارزیابی شود یا آن طور که در بند پایانی بیانیه روابط عمومی 
ریاست جمهوری آمده است: »این خبرسازی کذب براساس برخی قرائن موجود 
از سوی کسانی صورت گرفته که طی سال های گذشته برنامه ای برای این ملک 
داشته اند که به علت عدم توفیق در رسیدن به اهدافشان دست به فضاسازی هایی 

اینجنین زده اند.«

با  قضایی  سابق  مقامات  از  تعدادی  میان  در  فساد  پرونده 
درگذشت قاضی سابق غلامرضا منصوری هر روز با ابهامات و 
سوالات بیشتری مواجه می شود. در این میان یک سوال از همه 
بیشتر در حال مطرح شدن است؛ منصوری خودکشی کرده یا به 

قتل رسیده است یا... ؟ 
روز جمعه ۳۰ خرداد 99، خبر مرگ مشکوک قاضی سابق 
غلامرضا منصوری که نامش به عنوان یکی از متهمان پرونده 
اکبر طبری معاون سابق اجرایی قوه قضائیه مطرح بود، در هتلی 
در رومانی منتشر شد. خبری که عده ای را در شوک، برخی را در 
ترس و بعضی را در تعجب فرو برد. همین چند روز قبل بود که 
منصوری پس از متهم شدن به دریافت رشوه ۵۰۰ هزار یورویی 
و مفاسد دیگر، با انتشار فیلمی، مدعی شده بود با پای خود به 
ایران بازخواهد گشت و ترسی از محاکمه ندارد. البته این اتفاق 
نیفتاد و او نه تنها به کشور بازنگشت بلکه به درخواست ایران و 
توسط پلیس بین الملل در رومانی دستگیر شد. با دستگیری 
منصوری در رومانی، دادگاه این کشور تا مشخص شدن ابعاد 
پرونده و تکمیل مستندات، وی را از رومانی ممنوع الخروج و ملزم 
به معرفی هفتگی خود به پلیس رومانی کرد. در این میان دیروز 
خبر مرگ مشکوک منصوری به علت پرت شدن از ارتفاع در هتل 
دوک بخارست منتشر شد. خبری که اطلاعات ضد و نقیضی 

درباره آن در حال انتشار است.
در همین مدت که از انتشار خبر مرگ منصوری گذشته، چند 

پرسش مهم از سوی افکار عمومی در حال مطرح شدن است:
۱. آیا منصوری خودکشی کرده، ناخواسته پرتاب شده یا به قتل 

رسیده است؟
مطرح  سوال  این  باشد  کرده  خودکشی  منصوری  اگر   .۲
می شود که چرا باید چنین شخصی که همین چند روز پیش با 
اعتماد بنفس کامل از بیگناهی خود سخن می گفت دست به 

خودکشی بزند؟
۳. اگر منصوری به قتل رسیده باشد این سوال مطرح می شود 
که چه کسانی از مرگ او سود می برده و یا از زنده بودن و سخن 

گفتن او زیان می کرده اند؟
۴. چه ارتباطی بین طرح نام منصوری در پرونده طبری و مرگ 

مشکوک او وجود دارد؟
۵. منصوری در صورت زنده ماندن چه اطلاعاتی را می توانست 

فاش کند؟
پرونده  حساسیت  به  رومانی  دادگاه  اینکه  وجود  با  چرا   .۶
منصوری واقف بود او را تحت مراقبت ویژه قرار نداده بود تا از بروز 

چنین اتفاقی جلوگیری شود؟
۷. چرا ایران نتوانست با فشار بر رومانی، زودتر این متهم فراری 
را به کشور بازگرداند تا ابعاد پرونده وی و کسانی که با آنان در 
ارتباط بوده روشن شود و اینگونه با مرگ او، بر ابهامات اضافه 

نشود؟
چه  عهده  بر  منصوری  مشکوک  مرگ  موضوع  پیگیری   .8
دستگاه هایی خواهد بود و چگونه به افکار عمومی پاسخ خواهند 

داد؟
9. تکلیف پول هایی که گفته شده منصوری به ناحق دریافت 

کرده چه می شود؟
۱۰. با توجه به پیچیده بودن این پرونده و مواضع نه چندان 
دوستانه رومانی در قبال آن نسبت به ایران، آیا واقعا منصوری از 
دنیا رفته یا به نحوی فراری داده شده و با انتشار خبر درگذشت او 

تلاش شده از اذهان فراموش شود؟
دبیر ستاد حقوق بشرقوه قضاییه: 

علت مرگ قاضی منصوری هنوز مبهم است
 معاون امور بین الملل و دبیرحقوق بشر قوه قضائیه نیز با بیان 
اینکه علت مرگ قاضی منصوری برای دستگاه قضایی کشورمان 
هنوز مبهم است، گفت: در این پرونده گمانه زنی های زیادی 
و مستندات  اساس مدارک  بر  اما دستگاه قضایی  دارد  وجود 

موضع می گیرد و قضاوت می کند. 
علی باقری در گفتگو با رادیو جوان در پاسخ به اینکه علت مرگ 
متهم قاضی منصوری افتادن از پنجره اتاق هتل به خیابان بوده 
و این موضوع تأیید شده یا نه؟ اظهار داشت: همانطور که در 
اخبار آمده بود موضوع از آنجا شروع شد که آقای منصوری یکی 
از متهمین پرونده های مفاسد اقتصادی، وقتی اتهام متوجه وی 

شد متواری و از دسترس دستگاه عدالت خارج شد.
وی افزود: پس از پیگیری ها مشخص شد متهم به یک کشور 
اروپایی رفته که سابقه سیاهی هم در نقض حقوق ملت ایران 
دارد؛ در آنجا هر چه پیگیری صورت گرفت آن کشور نه تنها برای 
استرداد وی با کشورمان همکاری نکرد بلکه هیچ پاسخی هم در 

این رابطه نداد.

باقری تصریح کرد : چندی قبل منصوری از آنجا به کشور 
رومانی رفت. پیرو پیگیری پلیس اینترپل ایران، پلیس رومانی وی 
را تحت تعقیب قرار داد و بر اساس دستور قاضی رومانیایی متهم 
را به مدت یک ماه تحت نظر قرار دادند تا اقدامات و تشریفات 
حقوقی و قضایی برای استرداد صورت بپذیرد. قرار بود این مسیر 

استرداد انجام شود که روز گذشته خبر فوت وی منتشر شد.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه ما هنوز اطلاعات درستی از نوع 
را  وی  مرگ  رومانی  پلیس  نداریم،گفت:  منصوری  آقای  مرگ 
تأیید کره اما دلیل فوت هنوز مشخص نیست. پلیس رومانی در 
پاسخ به پلیس اینترپل ایران ادعا کرده که منصوری خودکشی 
کرده است؛ پلیس کشورمان پیگیری کرده که اولأ شما مدارک و 
مستندات را درباره خودکشی باید به ما ارائه کنید و ثانیأ چرا از وی 

به گونه ای محافظت نشده که این اتفاق نیفتد.
به  پاسخ  ایران در  دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی 
اینکه مگر وی تحت نظر پلیس اینترپل رومانی نبوده؟ گفت: این 
سؤالی بود که ما از طرف رومانیایی داشتیم. که چرا وقتی متهمی 
در مرحله استرداد است شما باید به گونه ای از او حفاظت کنید 
که اتفاقی برای او رخ ندهد و این مسئولیت متوجه آنها است و 
ما پیگیر این قضیه هستیم که علت این فوت چیست. طرف 
رومانیایی درباره ادعایی که مطرح کرده باید مدارک و مستندات 
را ارائه کند و دوم؛ اینکه چرا پلیس و دستگاه قضایی رومانی از وی 
محافظت نکرده، آیا قصور و تقصیری متوجه آنها است؟ پاسخ به 
این موضوعات بعد از اینکه آنها مستندات را ارائه بدهند مشخص 
می شود و الان هر آنچه گفته شود گمانه هایی است که استنادی 

ندارد .
وی در خصوص اینکه آیا می توان گفت این موضوع فشاری 
به دستگاه قضایی است برای پایان دادن به پرونده ای که قاضی 
منصوری هم در آن دخیل بوده؟ بیان کرد: در پرونده های بزرگ 
مفاسد اقتصادی مانند این پرونده، گمانه زنی های زیادی به وجود 
می آید که بعضأ ناشی از حس کنجکاوری است و یا با سوء نیت ها 
مستندات  و  مدارک  اساس  بر  قضایی  دستگاه  است.  مواجه 
موضع می گیرد و قضاوت می کند تا وقتی که مستندات نباشد 

نمی توانیم موضع صریح بگیریم.
به گفته معاون امور بین الملل و حقوق بشر قوه قضائیه نکته 
قابل توجه در این پرونده این است که چرا وقتی آقای منصوری در 
یک کشور اروپایی بود که با جمهوری اسلامی ایران برای استرداد 
وی همکاری نمی کرد، هیچ خطری متوجه او نبود! اما در یک 
کشور اروپایی دیگر که درباره مراحل استرداد وی با ایران همکاری 
می کند چنین اتفاقی برایش رقم می خورد و این یک شبهه ی 

جدی برای دستگاه قضایی ما است.
وی تأکید کرد: در حالی که مراحل مقدماتی استرداد در حال 
انجام بود و طرف رومانیایی وی را به درخواست ایران تحت نظر 
قرار داده بود و متهم آزاد نبوده چرا باید این اتفاق در این کشور 
بیفتد و در آن کشوری که آزاد بوده این اتفاق رخ نمی دهد! 
این قضیه مبهم و مشکوک است و باید طرف رومانیایی مدارک 
و مستندات لازم را هم برای علت فوت و هم اینکه چرا از وی به 
گونه ای صیانت و حفاظت نشده که این اتفاق  نیفتد، پاسخگو 

باشند.

یک خبر، چند پرسش؛

مرگ مشکوک متهم متواری؛ خودکشی یا قتل؟



آخرین وضعیت شیوع کرونا درقم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه در حال حاضر حدود ۱۲۵ نفر مشکوک و محتمل 
به کرونا در قم بستری هستند، گفت: حال حدود ۳۵ نفر از این افراد وخیم است.محمدرضا قدیر 
گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به ۳۱ خردادماه جاری، ۳8 نفر در مراکز درمانی قم با 
تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.وی افزود: ۱8 
نفر از این تعداد در بیمارستان های قم بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس 
مراکز، با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح 
کرد: در شبانه روز گذشته، ۳ نفر از بیمارانی که طی روزهای متمادی بستری بودند، پس از 
بهبودی ترخیص شدند.وی گفت: در حال حاضر حدود ۱۲۵ نفر مشکوک و محتمل به کرونا در 

قم بستری بوده که حال حدود ۳۵ نفر آنها وخیم است.

بازداشت اختلاسگر ۲۰۰ میلیاردی در تبریز
رییس کل دادگستری آذربایجان شرقی اعلام کرد: فردی به اتهام اختلاس ۲۰۰ میلیارد تومانی 
از سوی دستگاه قضایی استان بازداشت شده و اکنون تحت نظارت است. موسی خلیل اللهی 
روز شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه در توضیح پرونده فوق، افزود: فرد بازداشت شده ارز 
دولتی را برای واردات انواع کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم دریافت کرده و بدون اینکه ریالی 
از آن برای این منظور هزینه کند، از مبالغ یاد شده برای نیات شخصی استفاده کرده است.وی 
اظهار داشت: فرد بازداشت شده معادل ریالی ارزهای خارجی را از سه بانک مختلف دریافت 

کرده است.

تصادف بقایی در گیلانغرب
وکیل حمید بقایی از تصادف وی در گیلانغرب خبر داد. مهران عبدالله پور در گفت وگو با  ایلنا، 
درباره سانحه تصادف حمید بقایی در گیلانغرب گفت: تصادف موکلم در گیلانغرب صحت 
دارد و تصاویری که از ماشین وی منتشر شده است، درست است.این وکیل دادگستری ادامه 
داد: آقای بقایی باتوجه به وضعیت ماشینش به شکل معجزه آسایی نجات پیدا کردند.وی 
درباره مرخصی بقایی گفت: موکلم در مرخصی استعلاجی بودند، البته پرونده  ایشان هنوز در 
کمیسیون پزشکی مطرح نشده است به زودی این اتفاق می افتد و نظر نهایی درباره بیماری وی 

صادر می شود.

ادعای توکلی در مورد خانواده تاجگردون
رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در نامه ای به اعضای کمیسیون تحقیق دوره 
یازدهم مجلس شورای اسلامی از آنان خواست تا به اعتبارنامه غلامحسین تاجگردون به خاطر 
برخی مسائل رأی ندهند.احمد توکلی رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در 
قسمتی از نامه اش به اعضای کمیسیون تحقیق دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی مدعی 
می شود که اسناد متقن نشان می دهد که ظفر تاجگردون پدر نماینده گچساران، ۴۰۰ هکتار 
زمین در تصرف داشت که ۳۵۰ هکتار آن را دادگاه انقلاب مصادره کرده بود.وی در ادامه این 
نامه می نویسید، ولی عجیب این است که خانواده تاجگردون هنوز نزدیک به ۵۰۰ هکتار زمین 
دارد. نکته بسیار مهم در اینجا پیشنهادی است که در کمیسیون تلفیق که آقای تاجگردون آن را 

کنترل و مدیریت می کند و به لایحه بودجه 9۷ دولت اضافه می گردد. 

حاشیه برای حزب اتحاد ملت
برخی از اعضای حزب اتحاد ملت ایران به دلیل برخی انتقادات و همچنین رفتار حزب از 
عضویت در این حزب استعفا کرده اند. بر پایه این خبر، ۳۲ نفر از اعضای هیأت رئیسه شورای 
منطقه ای و شورای حوزه های شهرستانی حزب اتحاد ملت در استان همدان با انتشار بیانیه ای 
با عنوان اختلاف با مرکزیت حزب به صورت دسته جمعی استعفا کردند. در تهران نیز برخی از 

اعضای حزب اتحاد ملت ایران استعفای خود را به شورای مرکزی حزب تقدیم کرده اند. 

نجفی به 4 ماه حبس محکوم شد
وکیل مدافع محمدعلی نجفی گفت: موکلم در پرونده شکایت الیاس قالیباف از او به اتهام افترا 
به ۴ ماه حبس تعزیری محکوم شده است. حمیدرضا گودرزی در گفتگو با ایسنا درباره پرونده 
شکایت الیاس قالیباف از موکلش گفت: شعبه ۱۰۵9 دادگاه کارکنان دولت موکلم را به اتهام افترا 
به ۴ ماه حبس تعزیری محکوم کرده و درباره اتهامات دیگر موکلم یعنی نشر اکاذیب و گزارش 

خلاف واقع حکم برائت صادر کرده است.

مدیر عامل سازمان فرهنگی، ورزشی و هنری شهرداری قم:

نخستین خانه موزه رسمی قم
 بزودی افتتاح می شود

 مدیر عامل سازمان فرهنگی، ورزشی و هنری شهرداری قم گفت: خانه 
موزه شهیدان زین الدین به عنوان نخستین خانه موزه رسمی این استان طی 
دو ماه آینده آماده بهره برداری شده و برای استفاده در اختیار عموم شهروندان 
قرار می گیرد.  ابوالقاسم مقیمی اظهار داشت: کارهای مربوط به ابنیه این 
خانه موزه در محل منزل شهیدان زین الدین به پایان رسیده، و فقط برخی 
اقدام ها در خصوص طراحی اِلمان ها باقی مانده است. وی بیان داشت: 
خانه موزه فوق اولین خانه موزه رسمی قم به شمار می آید، و این مکان در 
گذشته به عنوان خانه موزه این شهیدان مورد استفاده قرار می گرفت، اما 
در آن به شکل کامل موزه سازی صورت نگرفته بود و بیشتر،  کارکرد یک پاتق 
محلی را داشت. مدیر عامل سازمان فرهنگی شهرداری قم همچنین خانه 
موزه شهید شفیعی را نیز دومین خانه موزه رسمی قم دانست و گفت: این 
شهید بزرگوار از معجزه های هشت سال جنگ تحمیلی بود، و پیکر او پس 
از ۲۰ سال از عراق وارد کشور شد. مقیمی ادامه داد: منزل مسکونی این 
شهید توسط شهرداری تملک شده و مبلغ آن نیز در روزهای آینده به خانواده 
پرداخت می شود. وی یادآور شد: خانه این شهید در قم تاکنون یکی از مقاصد 
گردشگری کاروان های راهیان نور از سراسر کشور بوده، و تا پایان سال نیز 
با همان وسایل و امکانات که بیانگر سبک زندگی شهید مذکور و خانواده او 
می باشد، به عنوان دومین خانه موزه قم افتتاح خواهد شد. وی در ادامه با 
اذعان به اینکه با تقاضاهای خیلی زیادی برای بازگشایی مراکز فرهنگی مواجه 
هستیم گفت: بویژه اینکه دوره های آموزشی ما در مناطق محروم شهر منجر 
به ایجاد شغل می شود، از این رو مجبوریم که بازگشایی کنیم، ولی روزانه سَم 
پاشی می کنیم و هنرجویان که تعداد پذیرش آنها به نصف کاهش یافته نیز 
ملزم به استفاده از ماسک بهداشتی می باشند. وی افزود: برپایی تورهای 
گردشگری در محله ها و امامزادگان قم نیز با ظرفیت محدود انجام خواهد 
شد. مقیمی با بیان اینکه درصدد هستیم، تا فضاهای راکد و غیر قابل استفاده 
فرهنگی شهرداری را احیا کنیم، افزود: در منطقه شیخ آباد بخشی از سرای 
محله شفق و فدک را بازسازی کردیم، و مشکل های امنیتی و حفاظتی آن 
نیز برطرف شد. مقیمی همچنین احیای سرای محله اطلس در شهر قائم را 
نیز مورد توجه قرار داد و گفت: سرای محله شهید سیاری به عنوان نخستین 
سرای محله شهرک پردیسان قم روز سوم تیرماه همزمان با آغاز دهه کرامت 
گشایش می یابد. وی با اشاره به در دست اقدام بودن افتتاح ۲ مرکز رشد 
آموزش شهروندی در قم گفت: نخستین مرکز در آینده نزدیک و دومین آن 

را نیز ۲ ماه دیگر در منطقه شهرک امام حسن مجتبی )ع( افتتاح می کنیم.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

بوستان ها و مبلمان شهری روزانه 
ضدعفونی می شود

پروتکل های  رعایت  بر  تأکید  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
بهداشتی، گفت: با گرم شدن هوا و حضور مردم در بوستان ها و مکان های 
پرتردد بوستان ها و مبلمان شهری با برنامه ریزی و هدفمند روزانه ضدعفونی 
با اشاره به لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی،  می شود.  سید امیر سامع 
اظهار داشت: با وجود کنترل ویروس کرونا و پایان بسیاری از محدودیت های 
اجتماعی اما هنوز شهروندان باید پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده و خطر 
آلوده شدن به ویروس کرونا را جدی بگیرند. معاون خدمات شهری شهرداری 
قم ضدعفونی کردن معابر را یکی از اقدامات شهرداری از زمان شیوع ویروس 
کرونا دانست و افزود: بعد از اعلام شیوع ویروس کرونا و از همان روزهای اولیه 
ضدعفونی معابر به صورت گسترده در دستور کار شهرداری قرار گرفته است.
سامع شیوه ضدعفونی مکان های پرتردد در سطح شهر را تشریح و بیان کرد: 
با توجه به کاهش تعداد مبتلایان به ویروس کرونا و کاهش محدودیت های 
اجتماعی برنامه شهرداری برای ضدعفونی کردن شهر با متد جدیدی در حال 
انجام است. وی از ضدعفونی کردن بوستان ها و مبلمان شهری به صورت روزانه 
خبر داد و تأکید کرد: در این متد جدید بوستان ها و مبلمان شهری روزانه با 
برنامه ریزی و هدفمند ضدعفونی می شود. معاون خدمات شهری شهرداری 
قم تصریح کرد: با گرم شدن هوا و حضور مردم در بوستان ها و مکان های پرتردد 
ضدعفونی به صورت هدفمند انجام  شده و تا اعلام رسمی پایان اپیدمی ویروس 
کرونا این برنامه به صورت روزانه اجرا خواهد شد. سامع در پایان با توصیه به 
مردم برای رعایت پروتکل های بهداشتی، خاطرنشان کرد: هنوز خطر ویروس 
کرونا در کمین بوده و با وجود همه اقدامات شهرداری شهروندان هنگام حضور 
در بوستان ها پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده و مانع انتقال بیماری شوند.

 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد:

تهیه طرح فاز یک تجهیز و توسعه 
بوستان بازیافت 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: طرح فاز یک تجهیز 
و توسعه بوستان بازیافت در قم با همکاری سازمان زیباسازی شهرداری قم 

انجام شده و به زودی فاز دوم این پروژه در مرحله اجرا آغاز خواهد شد.
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به توسعه و تجهیز بوستان بازیافت، اظهار 
داشت: سازمان مدیریت پسماند به منظور ارتقاء فرهنگ باز مصرف در بین 
شهروندان و آموزش کودکان در زمینه تفکیک و استفاده مجدد از پسماند 
مدیرعامل  است.  کرده  قم  بازیافت  بوستان  توجیهی  تهیه طرح  به  اقدام 
این طرح دارای  سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
بازیافتی و… بوده  از مواد  المان هایی  بخش های مجموعه بازی کودکان، 
که با هدف آموزش شهروندان، در فضای بوستان فدک تهیه شده است. 
میرابراهیمی یادآور شد: بوستان بازیافت به منظور آشنایی هر چه بیشتر 
شهروندان با مفاهیم علمی و کاربردی بازیافت در نظر گرفته شد تا بیش از 
پیش به استفاده بهینه از پسماندها توجه کرده و این فرهنگ در جامعه به شکل 
مناسبی نهادینه شود. وی با بیان اینکه در این بوستان تندیس های حیوانات 
با پسماندهای دورریختنی ساخته شده است، گفت: ابتکار در احداث بوستان 
بازیافت، استفاده از لوازم قابل احیا و بازیافتی بوده که در طراحی و ساخت 
آن استفاده شده است. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به 
ساخت نیمکت ها و حتی گلدان ها در گوشه و کنار این بوستان اشاره کرد که از 

لاستیک های فرسوده انواع خودروها استفاده شده است.

شهردار قم خبرداد:
افتتاح ۱۱۰ پروژه همزمان با دهه کرامت 

حضرت  مقدس  آستان  تولیت  با  کرامت  دهه  آستانه  در  قم  شهردار 
معصومه)س( دیدار و گفت وگو کرد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار 
قم به همراه جمعی از مدیران شهری در آستانه دهه کرامت با آیت الله سعیدی 
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( در سالن جلسات حرم مطهر 
دیدار و گفت وگو کرد. شهردار قم در این دیدار گزارشی از آخرین وضعیت 
پروژه های عمرانی، فضای سبز، خدماتی، حمل ونقل، شهرسازی و اقدامات 
در دست اجرای شهرداری قم در سال 99 ارائه نمود. سقائیان نژاد با اشاره 
به برنامه ریزی مجموعه مدیریت شهری برای افتتاح ۱۱۰ پروژه همزمان با 
دهه کرامت، تصریح کرد: بهره برداری پروژه های شهری نقش ویژه ای در 
ایجاد نشاط اجتماعی داشته و شهرداری تمام تلاش خود را برای افزایش 

رضایتمندی شهروندان به کار خواهد بست.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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طرح:فیروزه مظفری

عروسی زیر زمینی به صرف کرونا!

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با اشاره به هفته افشای 
حقوق بشر آمریکایی گفت: باید تمام ظرفیت های موجود از جمله تریبون های 
نمازجمعه، قلم ها و فضای مجازی برای تبیین جنایت های آمریکا مورد استفاده 

قرار گیرد. 
نصرت الله لطفی روز شنبه در نشست هماهنگی هفته بازخوانی و افشای 
حقوق بشر آمریکایی در سالن شهدای رسانه صدا و سیمای مرکز قم برگزاری 
آیین گرامیداشت شهیدان واقعه هفتم تیر که در گلزار شهدای شیخان مدفون 
هستند، را با رعایت مسائل بهداشتی ضروری دانست و اظهار داشت: باید 
ظرفیت های مختلف استان و همچنین تجمع هایی که امکان پذیر است، نیز 

به کار گرفته شود.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی، پرونده آمریکا را سیاه و قطور 
توصیف کرد و یادآور شد: اقدام های ضد بشری آمریکا صرفا به دوران پس از 
پیروزی انقلاب محدود نمی شود، بلکه از کودتای ۲8 مرداد ۱۳۳۲ و هر آنچه 

پس از آن اتفاق افتاده را نیز در بر می گیرد.
وی جنایت های آمریکا در عراق، سوریه، یمن، میانمار و افغانستان را مورد توجه 
قرار داد، و افزود: پرونده کثیف و ضد حقوق بشری آمریکا در داخل این کشور و 

کشورهای پیرامونی آن نیز قابل پیگیری و بررسی است.
لطفی اذعان داشت: تاکنون در شناخت و شناساندن آمریکا دچار ضعف هایی 
بودیم و در این هفته باید آن را جبران کنیم و به عنوان یک میثاق هر آنچه در 

ظرفیت های  کاری ما است، را در این هفته قرار دهیم.
لطفی همچنین، جمله "آمریکا مظهر کشتار، نژاد پرستی، استثمار جهانی 
منفورترین دولت ناقض حقوق بشر" را شعار هفته حقوق بشر آمریکایی امسال 
دانست و گفت: کشتار آمریکا به صورت فراگیر در کشورهای مختلف انجام می 

شود، و نژاد پرستی نیز در خود آمریکا و فراتر از آن وجود دارد.
وی ادامه داد: استثمار جهانی آمریکا نیز مصادیق بسیار زیادی دارد و برای 

همین تحت عنوان منفورترین دولت ناقض حقوق بشر شناخته می شود.
آمریکایی  بشر  حقوق  افشای  و  بازخوانی  هفته  عنوان  به  تیرماه  تا ۱۲   ۶

نامگذاری شده است.

کارنامه سیاه مفصلی از اقدامات وحشیانه آمریکا تهیه شود
معاون سیاسی اجتماعی فرمانداری قم نیز در این جلسه اظهار داشت: باید 
به طور مفصل کارنامه سیاه دولت آمریکا تهیه و به زبان های مختلف ترجمه و در 

سطح جهانی انتشار پیدا کند.
امیر عباس بقایی گفت: اگر اقدام های ددمنشانه دولت آمریکا در راستای 
نقض حقوق بشر تدوین شود، شاید از ده ها جلد تجاوز کند و این در دنیا ماندگار 

خواهد شد، کاری که تاکنون به صورت جامع و کامل انجام نشده است.
بقایی ادامه داد: در آمریکا افرادی مانند پلیسی که به تازگی مرتکب قتل یک 
سیاه پوست شد باید تحت تعقیب قضایی نظام اسلامی قرار بگیرند، به گونه ای 
که نتوانند از ایران برای ترانزیت به کشورهای دیگر استفاده کنند و همواره این 

نگرانی که ایران جای خطرناکی برای آنها است را داشته باشند. 
وی افزود: در بیماری کرونا در کشور آمریکا به افراد مُسن هیچ توجهی نکردند 
و آنها را رها کردند و این موضوع باید در همه کشورهای دنیا مورد توجه قرار گیرد.
معاون فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود خاطر نشان کرد: در 
گذشته شعار مرگ بر آمریکا بر در و دیوار شهر نقش بسته بود، ولی امروز این 
شعار در فضای عمومی شهر کمتر به چشم می خورد، از این رو برای گسترش 

این شعار نویسی توجه ویژه ای داشته باشیم.
برنامه های بنیاد شهید قم به صورت مجازی برگزار می شود

رئیس اداره فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران قم نیز در این جلسه گفت: 
با توجه به شیوع کرونا برنامه های مختلفی را با موضوع حقوق بشر آمریکایی و 
گرامیداشت شهدای حادثه هفتم تیر جهت ارائه از طریق فضای مجازی پیش 
بینی کردیم. جبار شیخ زاده افزود: علاوه بر برنامه های مجازی، چاپ وصیت 
نامه های شهدا و همچنین سر برگ اداری نیز جهت توزیع در جامعه با هدف 

زنده نگه داشتن یاد و نام شهیدان در دستور کار قرار دارد.
وی تصریح کرد: همه دستگاه های استان باید بنیاد شهید را در این حرکت 

فرهنگی کمک کنند.
هفت اثر با موضوع حقوق بشر آمریکایی در پیام رسان شاد بارگذاری 

می شود
معاون پرورشی اداره کل آموزش و پرورش قم نیز در این جلسه گفت: این آثار 
با هدف آشنایی دانش آموزان با جنایت های آمریکا تهیه شده و همزمان با آغاز 
هفته حقوق بشر آمریکایی در شاد یا شبکه آموزشی دانش آموزشی بارگذاری و 

در دسترس قرار خواهد گرفت.
ناصر حمزه ای با اشاره به اینکه هم اکنون سه کانال در شاد راه اندازی شده 
و ۴۰۰ هزار دانش آموز کشور عضو آن هستند، گفت: به طور حتم این تعداد 
محتوای تولید شده کافی نیست و باید انبوهی از اطلاعات در مورد افشای 

حقوق بشر آمریکایی تولید و عرضه شود تا تاثیر زیادی داشته باشد.
معاون آموزش و پرورش قم بیان کرد: نهادهای فرهنگی مانند دفتر تبلیغات 
اسلامی، سپاه پاسداران و صدا و سیما اگر در این زمینه در قالب موشن گرافی، 
اسلاید و پوستر آثاری دارند برای قرار دادن در شبکه شاد در اختیار آموزش و 
پرورش بگذارند. حمزه ای تاکید کرد: تولید آثار فاخر در زمینه مبارزه با استکبار 
جهانی و افشای حقوق بشر آمریکایی نیازمند مشارکت و مساعدت همه دستگاه 

ها است.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

همه ظرفیت ها برای افشای حقوق بشر آمریکایی استفاده شود

مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد:

راه اندازی مراکز مثبت زندگی با ۲۲ خدمت 
مدیرکل بهزیستی استان قم از راه اندازی مراکز مثبت زندگی با ۲۲ خدمت در قم خبر داد و گفت: 

موافقت اصولی این مراکز در هفته آخر تیرماه مصادف با هفته بهزیستی صادر خواهد شد. 
مهدی پهلوانی امروز با ذکر اشاره به اتمام مهلت فراخوان و بارگذاری مدارک توسط متقاضیان تأسیس 
مراکز مثبت زندگی اظهار داشت: بررسی صلاحیت های عمومی و اختصاصی متقاضیان تأسیس 
این مراکز در قم از امروز آغاز می شود.  وی ادامه داد: مراکز خدمات بهزیستی )مثبت زندگی( مراکزی 
غیردولتی هستند که بر اساس بند ۴ ماده ۲۶ قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت پس از کسب 
پروانه فعالیت از بهزیستی، مجموعه ای از خدمات سطح یک سازمان بهزیستی را در بستر فناوری 
اطلاعات در راستای بهتر زیستن آحاد جامعه ارائه می نمایند.  مدیرکل بهزیستی استان قم تأکید کرد: 
با بررسی های صورت گرفته و هم زمان با چهلمین سالگرد تأسیس سازمان بهزیستی کشور موافقت 
اصولی این مراکز در هفته آخر تیرماه مصادف با هفته بهزیستی صادر خواهد شد. وی ادامه داد: 
خدماتی که این مراکز می توانند در راستای خدمت به مردم انجام بدهند، عبارت است از ثبت درخواست 
فرزندخواندگی و تشکیل پرونده اولیه، ثبت درخواست / تشکیل پرونده و پاسخگویی به مراجعین، 
مصاحبه اولیه، اخذ و بررسی مدارک، بازدید منزل، تحلیل، تشخیص و تعیین اولویت های نیاز مددجو 
و ارائه پیشنهاد برنامه کمکی، -ارجاع درخواست های جامعه هدف اعم از مالی )مستمر / غیر مستمر( 
و معرفی نامه، پیگیری امور مددکاری خانوار، ارجاع به مراکز سطح بالاتر و سایر دستگاه ها،نیازسنجی 
و داشته سنجی محلی، شناسایی داوطلبین، خیرین و معتمدین محلی و حمایت طلبی، شناسایی، 
بررسی و تحلیل وضعیت اجتماعی محله،تسهیل گری و تشکیل تیم محله / و اقدامات اجتماع محور، 

شناسایی فعال جامعه هدف و ارائه آموزش های تشکیل و تحکیم خانواده و... است.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم:

خودرو محوری به محیط زیست قم آسیب می زند
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: تفکر خودرو محوری در شهر قم، باعث آلودگی بیشتر 
هوا شده و به محیط زیست آسیب می زند.  سید رضا موسوی مشکینی بیان کرد: اصلاح این روند علاوه 
بر تلاش مسئولان مدیریت شهری نیازمند همکاری بیش ازپیش شهروندان است تا بیش از این شاهد 
آلودگی هوای شهر در اثر تردد خودروها نباشیم. وی افزود: علاوه بر مباحث زیست محیطی و آلودگی 
هوا ناشی از سوخت های فسیلی، تجربه نشان داده است که هر اندازه خیابان و پل در شهر ساخته شود 
به دلیل زیادشدن تعداد خودروها بازهم مشکل ترافیک در عبور و مرور خودروها پابرجاست. وی ادامه 
داد: در این شرایط بهترین راهکار کنار گذاشتن تفکر خودرو محوری و توجه به روش های جایگزین برای 
حمل ونقل همچون استفاده از دوچرخه است که نقش مهمی در کاهش آلودگی هوای شهر خواهد 
داشت. موسوی مشکینی گفت: آلودگی ناشی از تردد خودروها یکی از مهم ترین عوامل آلوده کننده 
هوای شهر قم است و همکاری هر یک از شهروندان در استفاده کمتر از خودرو به طور حتم در پاک شدن 
هوای شهر تاثیر خواهد داشت. وی در بخش دیگری از سخنان خود به فعالیت سه ایستگاه سنجش 
آلودگی هوا در قم اشاره کرد و افزود: بررسی های کارشناسی نشان می دهد کلان شهری مانند قم برای 
مدیریت بهتر ازنظر شاخصه های زیست محیطی به دست کم ۱۰ ایستگاه سنجش آلودگی  هوا نیاز دارد.

 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم  مطرح کرد :

محدودیت های اعتباری مانع تکمیل نمایشگاه دائمی 
فرش دستباف قم 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با بیان اینکه برای تکمیل نمایشگاه دائمی فرش دستباف 
استان محدودیت های اعتباری وجود دارد، گفت: امسال تصمیم گرفتیم این پروژه جزو پروژه های 
اولویت دار استان برای واگذاری به بخش خصوصی برای تأمین اعتبار باشد. مهرداد غضنفری با اشاره 
به آخرین وضعیت نمایشگاه دائمی فرش دستباف استان اظهار داشت: تأکید استاندار و خود بنده 
این بوده که این نمایشگاه به سرانجام برسد. معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با بیان اینکه 
برپایی نمایشگاه فرش دستباف استان در سال جاری یکی از پروژه های اولویت دار استان در جهش 
تولید بوده اما تأمینی نداشته است، افزود: این نمایشگاه از اهمیت خاصی برای استان برخوردار است 
چراکه صنعت فرش دستباف شهرت جهانی داشته و برند است. وی ادامه داد: انجام کارهای تبلیغاتی 
و احیاناً بازاریابی این نمایشگاه یکی از اولویت ها است منتهی بخشی از اعتبارات این نمایشگاه از 
محل دفتر مقام معظم رهبری تخصیص داده شده بود که تأمین شده و بخشی از آن باقی مانده است 
و برای تکمیلش محدودیت های اعتباری وجود داشت. غضنفری با بیان اینکه برای تکمیل نمایشگاه 
بین المللی فرش دستباف استان محدودیت های اعتباری وجود دارد، بیان کرد: مقرر شد برای تکمیل 
نمایشگاه، از سازمان صنعت،معدن و تجارت استان به شرکت نمایشگاه های بین المللی تغییر مجری 
داده شود، این اتفاق افتاد اما به سرانجام نرسید و شرکت نمایشگاه ها خیلی رغبت برای به سرانجام 

رساندن کار نداشت.

 استاندار قم گفت: با توجه به محدودیت منابع 
مالی پروژه هایی که قابلیت بهره برداری سریع دارند 

باید در اولویت دستگاه های اجرایی باشند.
بهرام سرمست بعد از ظهر شنبه در سومین جلسه 
شورای برنامه ریزی استان قم که در سالن کرامت 
استانداری قم و با حضور نمایندگان مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی برگزار شد، بیان کرد: در 
ارتباط با بحث اختصاص بودجه باید چند نکته را 
مد نظر داشته باشیم از جمله محدودیت منابع مالی 
و بحران اقتصادی و تحریم و هم چنین بحران کرونا 
که دولت با آن دست و پنجه نرم می کند که با این 

فشارها باید جهش تولید هم داشته باشیم.
وی افزود: با توجه به کاهش ۱۳ درصدی بودجه 
استان باید این کاهش در همه دستگاه ها به طور 

مساوات رعایت شود لذا برای این امر باید شاخص ها 
و پروژه های استان اولویت بندی شود که الویت اول 
بهره برداری  قابلیت  که  است  پروژه هایی  استان 

سریع دارند.
استاندار قم تصریح کرد: ۲۰ پروژه قابلیت خاتمه 
این  منابع  تأمین  برای  می توان  که  دارند  یافتن 
پروژه ها از اعتبارت سیار و یا شناور استفاده کرد تا با 
شتابی بیشتر به اتمام برسند و هر دستگاهی که باید 

یک پروژه ای را معرفی کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن تأکید 
به اولویت بندی شاخص ها و پروژه های استان بیان 
کرد: دستگاه های اجرایی بر اساس اولویت بندی 
و شاخص های استان اولویت بندی کنند و بررسی 
کنند کدام دستگاه ها تا پایان امسال و یا تا پایان 

سال ۱۴۰۰ مورد بهره برداری قرار خواهند گرفت.
تک شهرستانی بودن قم و محدودیت 

اعتبارات
تعهدهایی  ما یک سری  سرمست عنوان کرد: 
جمله  از  داریم  زیرساخت ها  تأمین  زمینه  در 
زیرساخت های شهرک های صنعتی مانند تأمین 
گاز، برق و آب و همچنین پیگیری راه دسترسی 

نمایشگاه بین المللی که باید اولویت کاری باشد.
به چالش تک شهرستانی بودن استان قم  وی 
اشاره و گفت: در ارتباط با تک شهرستانی بودن 
استان این چالشی است که وجود دارد و در این 
زمینه هم در تأمین اعتبار و بودجه مشکل داریم تا 
زمانی که قم تک شهرستان است این مشکل وجود 

دارد.

استاندار قم:

۲۰ پروژه شاخص اولویت مهم استان قم

بالغ بر ۳۰۰  عددی  را  اتوبوس  دستگاه  هر  بازسازی  هزینه  قم  شهردار 
میلیون تومان اعلام کرد و گفت: امیدواریم بتوانیم تا پایان سال 99 تعداد 
قابل توجهی از اتوبوس ها را بازسازی کرده و تاکنون قرارداد ۱۷۰ دستگاه 

قطعی شده است.
دکترسید مرتضی سقاییان نژاد با اشاره به جایگاه حمل  و نقل عمومی 
ملاک های  از  یکی  امروزه  داشت:  اظهار  شهرها،  توسعه یافتگی  در 
توسعه یافتگی شهرها پویایی و زنده بودن حمل و نقل عمومی در شهر بوده و 
باید مردم به لزوم استفاده از آن پی ببرند. شهردار قم استفاده کردن از حمل 
 و نقل عمومی را برطرف کننده مشکلات زیست محیطی شهرها دانست و 
افزود: اتوبوسرانی به عنوان تنها ناوگان حمل  و نقل عمومی شهر قم برای ارائه 
خدمات نیازمند ۴۰۰ دستگاه اتوبوس بوده که در حال حاضر۳۵۰ دستگاه 
در حال فعالیت است. سقاییان نژاد ادامه داد: اما همه این ۳۵۰ دستگاه 
فرسوده بوده و نیازمند نوسازی است و با توجه به قیمت دو میلیارد تومانی 

هزینه خرید اتوبوس و عدم حمایت های دولتی در این بخش باید به سمت 
بازسازی ناوگان اتوبوسرانی حرکت کنیم. وی هزینه بازسازی هر دستگاه 
اتوبوس را عددی بالغ بر ۳۰۰ میلیون تومان اعلام و بیان کرد: امیدواریم 
بتوانیم تا پایان سال 99 تعداد قابل توجهی از اتوبوس ها را بازسازی کرده 
و تاکنون قرارداد ۱۷۰ دستگاه قطعی شده است. شهردار قم با گلایه از 
قطع کمک های دولتی برای نوسازی ناوگان اتوبوسرانی، خاطرنشان کرد: 
متأسفانه تمام یارانه ای که به بخش ناوگان اتوبوسرانی در سال های گذشته 
اختصاص داده می شده قطع شده و امروز همه بار مالی آن بر دوش سازمان 

اتوبوسرانی و شهرداری است.
سقاییان نژاد از امضا تفاهم نامه ای با سازمان مدیریت و برنامه ریزی و سازمان 
شهرداری ها برای پرداخت تسهیلات بانکی خبر داد و گفت: تفاهم نامه ای 
جهت پرداخت تسهیلات بانکی ۴ درصد و ۱۲ درصدی برای ۵۰۰ دستگاه 

اتوبوس امضا شده تا جایگزین اتوبوس های فرسوده شوند.

شهردار قم :
۱7۰ دستگاه اتوبوس در قم تا پایان سال نوسازی می شود


